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Inhoud
Nr. 8 Dinsdag l3 december 1988

Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 135

Begrotingen
Indiening en verwijzing, blz. 135

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing.

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing.

Verslagen
Indiening, blz. 135

Boek van het Rekenhof
Indiening en verwijzing,

blz. 135

blz. 135

blz. 136

Mededeling van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 136

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 69)
Indiening, blz. 136

Vragen (R.v.O. art. 70)
Vraag van de heer L. Vanhorenbeek tot
de heer N. De Batselier, Vice-voorzitter
van de Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Economie, Midden-
stand en Energie, over de gevolgen van
de aangekondigde ontslagen bij de NV
Philips Industries te Leuven, blz. 136

Motie van orde
Aanvulling van de agenda. blz. 137

Sprekers : de heren G. Verhaegen, J.
Van Elewyck, A. De Beul

Vragen (R.v.O. art. 70) (Voortzetting)
Vraag van de heer D. Vervaet tot de heer
L. Waltniel. Gemeenschapsminister van
Ruimtelijke Ordening en Huisvesting,
over de aanleg van een golfterrein te
Overijse spijts de gemeentelijke beslissin-
gen ter zake, blz. 138
Vraag van de heer D. Vervaet tot de heer
L. Waltniel, Gemeenschapsminister van
Ruimtelijke Ordening en Huisvesting,
over het doordrukken van het BRT-TV-
torenproject te Sint-Pieters-Leeuw. blz.
138
Vraag van de heer A. De Beul tot de heer
P. Dewael. Gemeenschapsminister van
Cultuur, over de op 23 november 1988 te
Stockholm gehouden Conferentie inzake
het Europees mediabeleid, blz. 139
Vraag van de heer A. De Beul tot de heer
P. Dewael, Gemeenschapsminister van
Cultuur, over de onzekere toekomst van
het Internationaal Cultureel Centrum op
de Meir te Antwerpen, blz. 140
Vraag van de heer A. De Beul tot de heer
P. Dewael, Gemeenschapsminister van
Cultuur, over de niet-naleving van de be-

R
alingenn van het decreet van 6 mei 1982
oudendee organisatie en erkenning van de

niet-openbare radio’s. blz. 141 .
Vraag van de heer A. De Beul tot de heer
G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
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Executieve, Gemeenschapsminister van
Financiën en Begroting, over contacten
met Nederland in verband met de afval-
watercollector Gent-Antwerpen en de wa-
terverdragen, blz. 141
Vraag van de heer W. De Vlieghere tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Financiën en Begroting, en de
heer L. Van den Bossche, Gemeenschaps-
minister van Binnenlandse Aangelegenhe-
den en 0 nbaar Ambt, over door de
Vlaamse tremeenschap  begane overtre-
dingen bij personeelsaanwerving, blz. 142
Vraag van de heer D. Vervaet tot de heer
P. Dewael, Gemeenschapsminister van
Cultuur, over het doordrukken van het
BRT-TV-torenproject te Sint-Pieters-
Leeuw, blz. 144

Ontwerp van decreet tot wijziging en aan-
vulling van het decreet van 4 juli 1975
houdende de rijkssubsidieregeling van het
Nederlandstalig sociaal-cultureel vor-
mingswerk voor volwassenen in vereni-
gingsverband, van het decreet van 2 ja-
nuari 1976 tot erkenning en subsidiëring
van de Nederlandstalige koepelorganisa-
tie voor beleidsvoorbereidend overleg in
de sector van het sociaal-cultureel werk
voor volwassenen en van het decreet van
3 maart 1978 houdende de rijkssubsidiere-
geling van het Nederlandstalig sociaal-cul-
tureel vormingswerk met volwassenen in
instellin en
- 138 BZ 1988) - Nrs. 1 tot 3cg
Algemene bespreking, blz. 144

Sprekers : de heren M. Van Peel, ver-
slaggever, F. Bosmans en Minister P.
Dewael

Artikelsgewijze bespreking, blz. 146
Spreker : de heer A. De Beul

Motie van orde
Voorstel tot verdaging van de beraadsla-
ging, blz. 147

Spreker : de heer J. Van Elewyck

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Verdrag betreffende de be-
roepsrevalidatie en werkgelegenheid van
gehandicapten, aangenomen te Genève
op 20 juni 1983 door de Internationale
Arbeidsconferentie
- 150 (BZ 1988) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 148

Sprekers : de heer J. De Bremaeker.
verslaggever. Minister G. Geens

Artikelsgewijze bespreking, blz. 148

Regeling van de werkzaamheden, blz. 149

Nr. 9 Dinsdag l3 december 1988
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 151

Ontwerp van decreet houdende  oprichting
van een Vlaamse Huisvestingsmaatschap. .
0 148 (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 5
Algemene bespreking, blz. 151

Sprekers : de heren H. De Loor, ver-
slaggever, J. De Seranno, versla e-
ver, J. Buchmann, M. Olivier, W.%e
Vlieghere, J. Van Elewyck. P. Van-
gansbeke

Motie van orde
Coördinatie van de werkzaamheden met
de Wetgevende Kamers, blz. 167

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van een Vlaamse Huisvestingsmaatschap
pij- 148 (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 5
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
168

Sprekers : de heren C. Marchand, R.
Van Rompaey. Minister L. Waltniel

Artikelsgewijze bespreking, blz. 178
Sprekers : de heer J. De Seranno, Mi-
nister L. Waltniel, de heer J. Van Ele-
wyck

Regeling van de werkzaamheden, blz. 181

Nr. 10 Woensdag 14 december 1988
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 183

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van de Vlaamse Landmaatschappij
- 149  (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 3
Algemene bespreking, blz. 183

Sprekers : de heren J. Van Looy en
J. Sleeckx, verslaggevers, Jozef Bos-
mans. A. Beckers. mevrouw M. Vo-
gels. de heren M. Capoen, J. De Se-
ranno. Minister T. Kelchtermans

Artikelsgewijze bespreking, blz. 199
Sprekers : de heren J. Cuyvers, J. De
Seranno, Minister T. Kelchtermans,
de heer J. Van Elewyck. mevrouw M.
Vogels

Regeling van de werkzaamheden, blz. 204

.

Nr. 11 Woensdag 14 december 1988
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 205

Ontwerp van bijzonder decreet betreffen-
de de Autonome Raad voor het Gemeen-
schapsonderwijs
- 161 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 4
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 Algemene bespreking, blz. 205
Sprekers : de heren E. Baldewijns, C.
Moors. verslaggevers. Ministers D.
Coens. L. Van den Bossche, de heren
E. Beysen, A. Laridon, W. Van Dur-
me, mevrouwen A. Leysen. N. Maes,
de heren A. Schellens, G. Janzegers

Artikelsgewijze bespreking, blz. 246
Sorekers : mevrouw N. Maes, de heer
G. Janzegers, Minister D. Coens, de
heren W. Van Durme, G. Verhaegen,
C. Moors, Minister L. Van den Bos-
sche

Regeling van de werkzaamheden, blz. 263

Nr. 12 Donderdag 15 december 1988
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 265 Regeling van de werkzaamheden, blz. 286

Ontwerp van fínanciedecreet voor het be-
grotingsjaar 1989
- lO-A (1988-1989) - Nr. 1
Algemene bespreking, blz. 265

Sprekers : de heren J. Van Elewyck.
W. De Vlieghere. Minister G. Geens

Artikelsgewijze bespreking, blz. 266

Interpellaties (R.v.O. art. 72)
Interpellatie van de heer J. Cuyvers tot
de heer L. Waltniel. Gemeenschapsminis-
ter van Ruimtelijke Ordening en Huisves-
ting, en de heer T. Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Leefmilieu. Na-
tuurbehoud en Landinrichting, over het
ongerept verder bestaan van het Hanne-
cartbos en de recente evolutie inzake het
gebied Ter Yde, blz. 266

Sorekers : de heren W. De Vlieghere.
G. Verhaegen, J. Cuyvers. J. Timmer-
mans. Ministers L. Waltniel. T.
Kelchtermans

Interpellatie van de heer E. Gryp tot de
heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsmi-
nister van Leefmilieu. Natuurbehoud en
Landinrichting. over de noodzaak van een
nieuwe globale aanpak van het milieube-
leid ter bestrijding van de Scheldevervui-
ling. blz. 270

Sprekers : de heer E. Gryp, Minister
T. Kelchtermans

Interpellatie van de heer L. Dierickx tot
de heer P. Dewael. Gemeenschapsminis-
ter van Cultt*ur. en de heer L. Van den
Bossche. Gemeenschapsminister van Bin-
nenlandse Aangelegenheden en Open-
baar Ambt. over de examens bij de
Vlaamse Operastichting en de loon- en
vergoedingslast van deze instelling

Vraag (R.v.O. art. 70, 6c)
Vraag van de heer A. De Beul tot de heer
P. Dewael, Gemeenschapsminister van
Cultuur, over het honoreren, door de
Vlaamse Operastichting, van het protocol

dat door de Vlaamse Gemeenschap met
de vakbonden werd gesloten bij de ontbin-
ding van de intercommunale Opera voor
Vlaanderen, blz. 273

Sprekers : de heren L. Dierickx. A.
De Beul, J. Van Elewyck, Ministers
L. Van den Bossche, P. Dewael

Indiening van een motie, blz. 281

Regeling van de werkzaamheden, blz. 282

Interpellaties (R.v.O. art. 72) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer W. Luyten tot
de heer G. Geens. Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van Financiën en Begroting, over
maatregelen die de Vlaamse Executieve
binnen haar bevoegdheidsgrenzen kan ne-
men tot het wegwerken van de onsociale
en inhumane gevolgen van de naoorlogse
repressie. blz. 282

Sprekers : de heer W. Luyten, Minis-
ter G. Geens

Nr. 13 Donderdag 15 december 1988
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 287

Actuele vragen (R. v. 0. art. 71)
Actuele vraag van de heer V. Anciaux tot
de heer L. Waltniel. Gemeenschapsminis-
ter van Ruimtelijke Ordening en Huisves-
ting. over de plannen voor een golfterrein
te Meise. blz. 287
Actuele vraag van de heer J. Geysels tot
de heer R. De Wulf. Gemeenschapsminis-
ter van Tewerkstelling, over het overleg
tussen de nationale en de Gemeenschaps-
minister van Tewerkstelling en Arbeid in
verband met positieve maatregelen voor
werklozen. blz. 288
Actuele vraag van de heer J.P. Pillaert tot
de heer T. Kelchtermans. Gemeenschaps-
minister van Leefmilieu. Natuurbehoud
en Landinrichting. over het uitblijven van
de uitvoeringsbesluiten op het decreet van
28 juni 1985 betreffende de milieuvergun-
ning. blz. 288
Actuele vraag van de heer E. Desutter tot
de heer P. Dewael, Gemeenschapsminis-
ter van Cultuur. over een mogelijke ver-
lenging van het koninklijk besluit van 25
juni 1981 tot regeling van de toekenning
van premies inzake kampeerwezen voor
1989, blz. 289

Voorstel van resolutie van de heer A. De-
nys C.S. betreffende de alarmerende be-
richten over de door de nationale Rege-
ring geplande regeling inzake de financie-
ring van Gemeenschappen en Gewesten
- 159 (1988-1989) - Nrs. 1 en 2

Bespreking, blz. 289
Sprekers : de heren J. Pede. verslag-
gever, A. Denys. L. Dierickx, V. An-
ciaux, Minister G. Geens. de heer F.
Vermeiren

Ontwerp van decreet waarbij voorlopige
kredieten geopend worden die in minde-
ring komen van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1989
- 11-A (1988-1989) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 298

Sprekers : de heren M. Olivier. ver-
slaggever, A. Denys. W. De Vlieghe-
re, Minister G. Geens

Artikelsgewijze bespreking, blz. 300

Regeling van de werkzaamheden, blz. 307

Interpellaties (R.v.O. art. 72) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer G. Cardoen tot
de heer G. Geens. Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Financiën en Begroting, over
de uniformisering en objectivering van het
personeelsbeleid alsmede de aanpassiq
van het bevoegdheidsverdelingsbeslult
van de Vlaamse Executieve. blz. 307

Sprekers : de heer G. Cardoen, Minis-
ter G. Geens

Interpellatie van de heer F. Vermeiren
tot de heer G. Geens. Voorzitter van de
Vlaamse Executieve. Gemeenschapsmi-
nister  van Financiën en Begroting, en de
heer N. De Batselier, Vice-voorzitter van
de Vlaamse Executieve. Gemeenschaps-
minister van Economie. Middenstand en
Energie. over de deelneming van de
Vlaamse Executieve aan de industriële be-
leidsvorming en de economische compen-
satiepolitiek naar aanleiding van de heii-
kopteraankoop. blz. 309

Sprekers : de heer F. Vermeiren. Mi-
nister N. De Batselier

Ontwerp van decreet houdende wijziging
en aanvulling van het decreet van 19 juni
1978 betreffende het Nederlandstalige
openbare bibliotheekwerk
- 164 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 6
Algemene bespreking. blz. 314

Sprekers : de heren J. Devolder. ver-
slaggever. A. De Beul, J. Van Ele-
wvck. mevrouw A.-M. Neyts-Uytte-
bioeck. de heer J. Geysels

Artikelsgewijze bespreking. blz. 3 18
Hoofdelijke stemming, blz. 321

Mededeling van de Voorzitter
Commissie van Onderzoek over het Ge-
westplan Halle-Vilvoorde-Asse. blz. 322

Ontwerp van decreet waarbij voorlopige
kredieten geopend worden die in minde-
ring komen van, de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1989
- 11-A (1988-1989) - Nrs. 1 en 2
Aangehouden stemmingen. blz. 322
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Hoofdelijke stemming, blz. 324
Spreker : de heer W. De Vlieghere

Ontwerp van decreet tot wijziging en aan-
vulhg van het decreet van 4 Juli 1975
houdende de rijkssubsidieregeling van het
Nederlandstalig sociaal-cultureel vor-
mingswerk voor volwassenen in vereni-
gingsverband, van het decreet van 2 ja-
nuari 1976 tot erkenning en subsidiëring
van de Nederlandstalige koepelorganisa-
ties voor beleidsvoorbereidend overleg in
de sector van het sociaal-cultureel werk
voor volwassenen en van het decreet van
3 maart 1978 houdende de rijkssubsidiere-
geling van het Nederlandstalig sociaal-cul-
tureel vormingswerk met volwassenen in
instellin en
- 138 BZ 1988) - Nrs. 1 tot 4P
Aangehouden stemmingen, blz. 325
Hoofdelijke stemming, blz. 326

Spreker : de heer J. Geysels

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van een Vlaamse Huisvestingsmaatschap-

Pij
- 148 (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 6

Aangehouden stemmingen, blz. 327

Hoofdelijke stemming, blz. 328
Spreker : de heer W. De Vlieghere

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van de Vlaamse Landmaatschappij
- 149 (BZ 1988) - Nrs. 1 tot 5

Aangehouden stemmingen, blz. 330
Spreker : de heer J. Laverge

Hoofdelijke stemmingen, blz. 334
Spreker : de heer J. Cuyvers

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van het Verdrag betreffende de be-
roepsrevalidatie en werkgelegenheid van
gehandicapten, aangenomen te Geneve
op 20 juni 1983 door de Internationale
Arbeidsconferentie
- 150 (BZ 1988) - Nrs. 1 en 2

Hoofdelijke stemming, blz. 336

Ontwerp van bijzonder decreet betreffen-
de de Autonome Raad voor het Gemeen-
schapsonderwijs
- 161 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 7
Aangehouden stemmingen. blz. 337
Hoofdelijke stemming, blz. 347

Spreker : de heer G. Janzegers

Voorstel vau resolutie van de heer A. De-
nys C.S. betreffende de alarmerende be-
richten over de door de nationale Rege-
ring geplande regeling inzake de financie-
ring van Gemeenschappen en Gewesten
- 159 (1988-1989) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 35 1

Eindejaarswensen, blz. 35 1
Spreker : de heer G. Verhaegen

Regeling van de werkzaamheden, blz. 351
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VIII 

 lle vergadering Woensdag 14 december 1988
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
14 uur.

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

R. Deswaene. H. Knuts. A. Stever-
lynck ; gezondheidsredenen.

J.-P. Pillaert ; ambtsverplichtingen.

L. Vanhorenbeek ; familieverplich-
tingen.

ONTWERP VAN BIJZONDER
DECREET betreffende de Autono-
me Raad voor het Gemeenschapson-
derwijs
- 161(1988-1989)  - Nrs. 1 tot 4

Algemene bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is het
ontwerp van bijzonder decreet be-
treffende de Autonome Raad voor
het Gemeenschapsonderwijs.

De algemene bespreking is geopend.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 11
14 december 1988

De heer Baldewijns, verslaggever.
heeft het woord.

De heer E. Baldewijns, verslaggever
(op de tribune) : Mijnheer de Voor-
zitter. heren Ministers, geachte colle-
ga’s, het eerste bijzonder ontwerp dat
deze Raad ter behandeling krijgt
heeft eveneens een bijzondere be-
langstelling gekregen in de Commis-
sie van Onderwijs.

De Minister van Onderwijs en de Mi-
nister van Binnenlandse Aangelegen-
heden en Openbaar Ambt hebben
beiden geen gelegenheid laten voor-
bijgaan om onze Commissie maxi-
maal en optimaal te informeren en
de leden hebben hunnerzijds door
een overvloed van vragen en beden-
kingen bijgedragen tot een hoog-
staand debat.

Mijnheer de Voorzitter, uw Commis-
sie had voor haar werkzaamheden
twee verslaggevers aangeduid. Colle-
ga Moors zal zich inzonderheid bezig-
houden met de aspecten die betrek-
king hebben op de financiering, op
de artikelsgewijze bespreking en op
de belangrijkste amendementen. Ik-
zelf zal, naast de inhoudelijke weer-
gave van de algemene discussie en de
discussie omtrent de structuren van
de Autonome Raad voor het Ge-
meenschapsonderwijs.de samenstel-
ling en de bevoegdheden ervan en de
gevolgen voor het personeel. ook nog
uw aandacht vragen voor enkele be-
perkte tekstcorrecties en voor mijn
persoonlijke bedenkingen. Ik kom zo
tot het algemeen kader waarin dit de-
creet tot stand kwam.

Mijnheer de Voorzitter, dit decreet
is de uiting van het voluntarisme van

Berichten van verhindering
Autonome Raad voor het Gemeenschapsonderwijs

de Vlaamse Gemeenschap om uit-
voering te geven aan het artikel 17
paragraaf 2 van de Grondwet. Deze
paragraaf van de Grondwet luidt als
volgt : ,,Zo een Gemeenschap als in-
richtende macht bevoegdheden wil
overdragen aan één of meer autono-
me organen, kan dit slechts bij de-
creet aangenomen worden bij een
tweederde meerderheid”. Dit bete-
kent meteen. mijnheer de Voorzitter.
dat wij hier uiteraard te maken heb-
ben met het eerste bijzonder decreet
dat onze Vlaamse Raad ter behande-
ling krijgt en dat uiteraard alleen
maar met een tweederde meerder-
heid in de toekomst kan gewijzigd
worden. Het spreekt dan ook vanzelf
dat om tot een dergelijke ruime con-
sensus te komen er ook een grote.
brede overeenkomst nodig is tussen
de verschillende politieke stre kkin-
gen in Vlaanderen.

En inderdaad. de Vlaamse onder-
wijswereld pleitte al lange tijd voor
meer autonomie voor het Rijkson-
derwijs.  voor een grotere onafhanke-
lijkheid ten opzichte van de Minister
bevoegd voor alle onderwijs in het
land, voor een grotere continuïteit in
het beleid en in het beheer van het
onderwijs van en voor de ganse ge-
meenschap. De doorbraak voor de
Autonome Raad voor het Gemeen-
schapsonderwijs kwam evenwel bij
het tot stand komen van het Regeer-
akkoord van de Nationale Regering
Martens VII1  van 10 mei 1988. Dit
Regeerakkoord vertekent het onder-
wijsveld in Vlaanderen. Het artikel
17 legt de bepalingen op waarbinnen
de vrijheid van onderwijs kan uit-
geoefend worden en waarborgt de
vrije keuze. Het artikel 17 behoudt

205
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Baldewijns

een reeks waarborgen voor alle on-
derwijsnetten in Vlaanderen en is
meteen de aanleiding tot het verbre-
den van de bevoegdheid van het Ar-
bitragehof zoals dit in het grondwet-
artikel 107ter wordt voorzien. Het ar-
tikel 59bis - 9 2-2e  van de Grond-
wet maakt de Communautarisering
van het onderwijs mogelijk. Toch
hadden, bij de regeringsonderhande-
lingen de onderhandelende partijen
de goedkeuring in de Vlaamse Raad
geëist van dit decreet over de Auto-
nome Raad vóór het gemeenschaps-
onderwijs zou worden gecommunau-
tariseerd.

leid, in de lokale beleidsadviserende
organen, en tegenover en naast de
andere schoolnetten. Dit element is
uiteraard van groot belang in het
zicht van de oprichting van een Alge-
mene Onderwijsraad voor de Vlaam-
se Gemeenschap die eveneens vol-
gens het politiek akkoord in de nabije
toekomst zal opgestart worden en die
een overkoepelende raad voor alle
netten zal zijn.

De ARGO zal in deze Algemene On-
derwijsraad een evenwaardige part-
ner zijn van de andere netten.

Bij zijn inleiding tot de bespreking
van het ontwerp van decreet stelde
de Gemeenschapsminister van On-
derwijs dat de bezorgdheid van de
politieke partijen voor de levenskan-
sen van het gemeenschapsonderwijs
in Vlaanderen aanleiding heeft gege-
ven om door decentralisering en de-
mocratisering tegemoet te komen
aan de kritiek die door velen op het
huidige Rijksonderwijs wordt geuit.
Deze kritiek sloeg in hoofdzaak op
de politisering van het beleid, alsme-
de op het gebrek aan continuïteit in
het beheer.

Kort samengevat : dit ontwerp van
decreet houdt voor het onderwijs van
de Vlaamse Gemeenschap meteen de
waarborgen in om, met democratisch
geworden bestuursorganen, samen-
gesteld uit personen die aan dit on-
derwijs gehecht zijn, een eigen beleid
te voeren.

De oprichting van een Autonome
Raad voor het Gemeenschapsonder-
wijs stelt derhalve een einde aan de
dubbele bevoegdheid van de Minis-
ter, die enerzijds inrichtende macht
is van één net en tevens verantwoor-
delijke voor het algemene beleid over
alle netten.

De ARGO krijgt derhalve een orga-
nisatie- en beheersfunctie toebe-
deeld, inclusief de opdracht het ver-
zekeren van de vrije keuze van on-
derwijs voor ouders en leerlingen die
een neutrale school verkiezen.

Hij wordt ook gelast met de kwali-
teitsbewaking van dit onderwijs en
met de promotie ervan.

Hij vervult daarenboven de werkge-
versfunctie door het voeren van een
eigen personeelsbeleid. uiteraard
mede op basis van syndicaal overleg.
Daarnaast krijgt de ARGO een ver-
tegenwoordigingsfunctie toegewezen
met betrekking tot het algemeen be-

De ARGO wordt een publiekrechte-
lijke rechtspersoon van de Vlaamse
Gemeenschap en organiseert het hele
gemeenschapsonderwijs, Toch moe-
ten wij in alle duidelijkheid stellen
dat omwille van hun specifieke be-
heersstructuur of omwille van hun af-
hankelijkheid van andere departe-
menten, enkele onderwijsniveaus, of
zelfs scholen, niet onder de Autono-
me Raad voor het Gemeenschapson-
derwijs  resorteren. Ik citeer hier :
.,het universitair onderwijs, het Ho-
ger Zeevaartonderwijs, de Koninklij-
ke Kadettenschool en het Schriftelijk
Onderwijs”. Door verscheidene le-
den werd in de Commissie de vraag
gesteld of het tot stand komen van
de Autonome Raad voor het Ge-
meenschapsonderwijs to t  gevolg
heeft dat de Vlaamse Gemeenschap
en de Gemeenschapsminister hun
volledige bevoegdheid over het Ge-
meenschapsonderwijs afstaan aan de-
ze Raad ? Hierop werd een genuan-
ceerd antwoord gegeven. Inderdaad,
de Vlaamse Gemeenschap staat haar
organiserende bevoegdheid, dus van
inrichtende macht, af aan de ARGO.
De Gemeenschapsminister van On-
derwijs blijft evenwel, via een com-
missaris, de controle uitoefenen over
de wettelijkheid en de financiële or-
thodoxie van de ARGO-beslissingen.
Hij kan evenwel geen opportuniteits-
controle laten uitvoeren. De Autono-
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me Raad voor het Gemeenschapson
derwijs zal in de traditie van he
Rij ksonderwijs de grootste eerbiedi
ging vragen voor de godsdienstige
filosofische en ideologische opvattin
gen van de personen tot wie het Ge
meenschapsonderwijs zich richt.

Hij krijgt de voorname taak om eer
kwaliteitsgerichte ontwikkelingsbe
geleiding voor jonge mensen te waar
borgen.

In het geheel van de ARGO-struc
tuur en -doelstellingen valt het op da
twee basisprincipes duidelijk op de
voorgrond treden : de decentralise-
ring en de democratisering door in-
spraak en via participatie van alle ge-
ledingen. De Minister van Onderwijs
onderstreepte nogmaals dat het prin-
cipe .,wat  op lokaal niveau kan wor-
den beslist en uitgevoerd moet niet
centraal worden geregeld” boven al-
les primeert. Het gaat hier dus om
een duidelijke responsabilisering van
alle deelnemers in het betrokken on-
derwijsveld van hoog tot laag.

Mijnheer de Voorzitter, de bespre-
king van het ontwerp en van dit alge-
mene kader gaf aanleiding tot enkele
belangrijke bedenkingen. Algemeen
werd aanvaard dat het hier gaat om
een ingrijpende wijziging van het on-
derwijsveld. Ook de nieuwe autono-
mie waarvan het gemeenschapson-
derwijs  zal genieten, werd als positief
beschouwd. Toch betreurde een
woordvoerder dat bij het tot stand
komen van het politiek akkoord vier
Vlaamse partijen werden betrokken
maar niet de ecologische partij. An-
deren wezen bij hun algemene be-
schouwingen erop dat het gemeen-
schapsonderwijs in het onderwijsveld
een ruimere plaats moet innemen, re-
kening houdend met de voortschrij-
dende laïcisering van onze maat-
schappij. Nog anderen stelden zich
vragen over de operationaliteit van
het ontwerp. Een spreker. auteur van
een voorstel tot wet in verband met
een autonome raad voor het Rijkson-
derwijs.  stelde met genoegen vast dat
de structuren die in dit ontwerp van
decreet worden voorzien eenvoudi-
ger zijn dan oorspronkelijk voorop-
gesteld. Veel aandacht genoot even-
eens de discussie rond de gehecht-
heid aan het onderwijs en het engage-
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ment van de verantwoordelijken in
de schoolraden en in de centrale
raad. Het hoofdelement bij de alge-
mene discussie van dit ontwerp van
decreet was evenwel de neutraliteit.
de neutraliteitsverklaring, het neu-
traliteitsprincipe in het algemeen.

Door de meeste sprekers werd de
huidige neutraliteit van het gemeen-
schapsonderwijs afgedaan als een log
mechanisme dat elk dynamisme in de
weg staat. Daarom werd ervoor ge-
pleit de neutraliteitsverklaring der-
mate te herzien dat zij zou stoelen op
een intern pluralisme. Aldus komt
men tot een echte gemeenschaps-
school, een school van de volledige
oemeenschap waar respect en eer-b
bied wordt opgebracht voor de filoso-
fische, godsdienstige en ideologische
overtuiging van elke leerling, student
of ouder.

In een betoog werd echter duidelijk
verklaard dat de pluralistische school
iets anders is dan de neutrale ge-
meenschapsschool en dat men beide
begrippen niet mag verwarren. Het
neutraliteitsbeginsel  is de basis voor
de neutrale school. het charter van
het pluralistisch onderwijs. van de
pluralistische school. Wel werd aan-
vaard dat. steunend op artikel 17 van
de Grondwet, een nieuwe neutrali-
teitsverklaring door de Centrale
Raad moet worden opgesteld. Hier-
bij kan men. rekening houdend met
het eigen pedagogisch concept. ook
eigen accenten leggen. Men zal dus
moeten aanvaarden dat met eenzelf-
de basis van neutraliteitsbeginselen.
zoals voorzien in de Grondwet, men
in verschillende inrichtende machten
ook tot verschillende neutraliteits-
verklaringen kan komen. waarbij de
verschillen worden uitgemaakt door
andere pedagogische klemtonen. Al-
gemeen werd gehoopt dat een nieu-
we formulering van de neutraliteit
meer kansen kan bieden aan het ge-
meenschapsonderwijs.

Ter gelegenheid van deze discussie
onderstreepte de Gemeenschapsmi-
nister  van Onderwijs nogmaals dat
het gemeenschapsonderwijs een een-
heid bezit. in die zin dat het gemeen-
schapsonderwijs niet wordt gevormd
door een bijeenvoeging van losse
schakels. maar door een eenheid in-

zake pedagogisch concept. In het ka-
der van de neutraliteitsdiscussie wer-
den twee aspecten in het bijzonder
belicht.

Ten eerste. werd de vraag gesteld
welk orgaan die neutraliteitsverkla-
ring in de toekomst zal controleren ?
Bestaat er geen mogelijkheid om de-
ze nieuw uitgeschreven neutraliteits-
verklaring voor advies aan de Com-
missie voor Onderwijs en Vorming
van de Vlaamse Raad voor te leg-
gen ‘? Hierop werd duidelijk geant-
woord dat de samenstelling en de
werkwijze van de centrale raad van
de ARGO. met zekere blokkerings-
mechanismen. de nodige waarborgen
bieden.

De Ministers schenken volledig ver-
trouwen aan de gemandateerden in
de centrale raad. die de belangrijke
plicht hebben om, zo veel mogelijk
in een geest van samenhorigheid. de-
ze neutraliteitsverklaring op te stel-
len. Wel werd opgemerkt dat. voor
wat de basisbeginselen betreft. het
Arbitagehof kan optreden.

Het tweede element van discussie
was het criterium waarvan men uit-
gaat om de neutraliteit of het karak-
ter van het onderwijs te bepalen. na-
melijk het diplomacriterium. Een lid
liet opmerken dat het onrechtvaardig
is iemand te beoordelen op basis van
een diploma dat hij of zij in zijn of
haar jeugd heeft behaald. Andere le-
den wezen erop dat dit diplomacrite-
rium in vele omstandigheden achter-
haald is. Algemeen werd gepleit voor
een ander criterium.

Nochtans zal dit diplomacriterium
behouden blijven tot er een nieuwe
neutraliteitsverklaring tot stand
komt.

In een besluit stelde de Gemeen-
schapsminister van Onderwijs dat de
neutraliteitsverklaring ook een admi-
nistratieve rechtshandeling is en als
dusdanig ook onderworpen is aan de
legaliteit. waarover de commissaris
van de Executieve moet waken.

Mijnheer de Voorzitter. ik hoop op
deze wijze een algemeen kader gete-
kend te hebben waarin deze Autono-
me Raad voor het gemeenschapson-
derwijs zich kan bewegen. Ik ga nu

over tot het onderdeel structuur en
samenstelling van de ARGO.

De ARGO zal bestaan uit twee soor-
ten bestuursorganen. Een centrale
raad, en lokale schoolraden of lokale
raden van bestuur voor de instellin-
gen van het Hoger Onderwijs buiten
de Universiteit. De Centrale Raad
zal op 1 januari 1989 worden georga-
niseerd en geinstaleerd. Het gaat
echter voor een eerste periode van 4
jaar over een voorlopige raad. Het
decreet voorziet immers een uit-
bouwperiode van 4 jaar om het hele
ARGO-functioneren geleidelijk te
laten ontstaan. De lokale schoolra-
den of raden van bestuur treden in
werking op 1 april 1991. De Centrale
Raad zal in zijn definitieve fase be-
staan uit 12 leden. 2 maal 6 leden die
rechtstreeks verkozen worden door
de rechtstreeks verkozen leden van
de schoolraden en de raden van be-
stuur en door de leden van de school-
raden en de raden van bestuur die uit
de pedagogische colleges gecoöp-
teerd worden, alsmede door de in-
stellingshoofden. De Voorzitter en
de twee onder-voorzitters van de
Centrale Raad worden benoemd
door de Executieve uit een lijst van
3 kandidaten. waarvoor de 3 frakties
die het grootst aantal leden tellen in
de Vlaamse Raad ieder een kandi-
daat voordragen. De onder-voorzit-
ter - secretaris wordt benoemd door
de Executieve op voordracht van de
fractie die in de Vlaamse Raad het
vierde grootst aantal leden telt.

Enkel deze uitvoerende functies zijn
voltijds en zijn bezoldigd. De lokale
schoolraden worden op een democra-
tische manier tot stand gebracht. Zij
omvatten ofwel 12 leden. ofwel 15
leden. naar gelang de school of de
scholengroep waarvoor de lokale
schoolraad bevoegd is. minder of
meer dan 1.000  leerlingen telt. De
lokale schoolraden worden immers
georganiseerd per onderwijsinstelling
of groep van onderwijsinstellingen.
die om redenen van samenwerking.
geografische. pedagogische of infra-
structurele aard op elkaar zijn aange-
wezen. De onderwijsbegeleidende
diensten. zoals de PMS-centra. de
pedagogische centra en de autonome
internaten. zullen eigen bestuursli-
chamen krijgen. waarvan de be-
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voegdheid door de Centrale Raad zal
worden vastgelegd. Alle leden van de
lokale schoolraden ondertekenen de
gehechtheidsverklaring. De 12 of 15
leden van de lokale schoolraad wor-
den opgedeeld in 3 gelijke groepen.
De eerste rechtstreeks verkozen door
de ouders van de studenten. De
tweede groep, dus opnieuw 4 of 5
afgevaardigden, wordt gecoöpteerd
door de eerste groep uit de sociale,
economische en culturele milieus. De
derde groep, dus eveneens 4 of 5 af-
gevaardigden, wordt samengesteld
uit 1 instellingshoofd met stemrecht
en uit leden van het pedagogisch col-
lege. De twee reeds genoemde groe-
pen in de schoolraad kiezen deze af-
gevaardigden uit de pedagogische
colleges. Opmerkelijk is wel dat voor
de rechtstreeks verkozen leden de
open kandidatuurstelling geldt en dat
ook leerlingen van de hoogste twee
jaar van het secundair onderwijs bij
het werk van de lokale schoolraden
worden betrokken. De raden van be-
stuur, dus voor de instellingen van
het hoger onderwijs buiten de univer-
siteit, worden als volgt verkozen :
twee stemgerechtigde leden verkozen
door de studenten, drie stemgerech-
tigde leden verkozen door de afgestu-
deerde oud-studenten en door de ou-
ders van de op dat ogenblik aan de
instellingen verblijvende studenten.
Vijf stemgerechtigde leden worden
gecoöpteerd door de in tweede orde
genoemde leden en door de instel-
lingshoofden. Vervolgens worden
eveneens door de vorige acht stemge-
rechtigde leden, dus niet deze aange-
duid door de studenten, vier stemge-
rechtigde leden gecoöpteerd uit de
leden van de pedagogische colleges.
In laatste orde zijn ook de hoofden
van de onder de raad van bestuur
ressorterende onderwijsinstellingen
vertegenwoordigd in de raad van be-
stuur. Slechts een van hen is net zoals
voor de lokale schoolraad stemge-
rechtigd. Voor de mandaten in de
Centrale Raad en in de lokale school-
raden en raden van bestuur worden
strikte onverenigbaarheden in het
oog gehouden. Zo is onverenigbaar
met een dergelijk mandaat het lid-
maatschap van het Europees of Na-
tionaal Parlement. van een Gemeen-
schaps- of Gewestraad, van een na-
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tionale Regering, van een Gemeen-
schaps- of Gewestexecutieve en van
de krachtens artikel 107 quater  van
de Grondwet opgerichte organen van
het Brussels hoofdstedelijk Gewest,
van een bestendige deputatie en van
een college van Burgemeester en
schepenen, of het Voorzitterschap
van een Openbaar Centrum voor
Maatschappelijk Welzijn. Ook de
hoedanigheid van personeelslid van
een ander onderwijsnet, behoudens
het universitair onderwijs, of het lid-
maatschap van een inrichtende macht
van het gesubsidieerd vrij onderwijs,
of het lidmaatschap van de Centrale
Raad of van een andere raad van be-
stuur of de hoedanigheid van verant-
woordelijk leider of vaste afgevaar-
digde bezitten van een vakorganisatie
die beroepsbelangen van het perso-
neel van het onderwijs behartigt, is
onverenigbaar. Tevens mag men de
leeftijd van 65 jaar niet hebben be-
reikt. Belangrijk in de discussie wa-
ren uiteraard de rol en de bevoegd-
heid van de topmandaten in de Cen-
trale Raad, de verklaring van ge-
hechtheid en de bestuursformule
voor de overgangsfase. Wat het eer-
ste betreft, stelt men dat de creatie
van een drieledige top, met een on-
der-voorzitter-secretaris erbij, een
nieuw element is in de totstandko-
ming van ARGO. Het is vooral be-
langrijk dat onder meer bij het op-
stellen van de begroting deze geman-
dateerden de grootst mogelijke con-
sensus nastreven en ook de meest op-
rechte instelling hebben ten opzichte
van het gemeenschapsonderwijs.

Ook moet de Centrale Raad de crea-
tie van de lokale schoolraden voorbe-
reiden.

Een lid was het grondig oneens met
de politieke sleutel die voor de sa-
menstelling van de Centrale Raad
wordt gehanteerd. Hij hield een
warm pleidooi voor de rechtstreekse
verkiezing van de twaalf leden in de
Centrale Raad. De Gemeenschaps-
minister van Onderwijs weerlegde dit
standpunt met te stellen dat het ge-
meenschapsonderwijs geen vrij on-
derwijs is, maar het onderwijs van de
gehele Vlaamse Gemeenschap. Hij
besluit hieruit dat het volstrekt demo-
cratisch is dat de Vlaamse Raad zich
in de bestuursorganen terugvindt.

Autonome Raad voor het Gemeenschapsonderwijs

Een ander lid was van oordeel dat de
feitelijke samenstelling van de Cen-
trale Raad zeer belangrijk is en dat
deze de vertaling moet zijn van elke
minderheid in Vlaanderen. Andere
sprekers weerlegden deze mening
met te stellen dat alles uiteraard af-
hangt van de mensen die in de ver-
schillende raden vertegenwoordigd
zijn en die het toch goed moeten me-
nen met het gemeenschapsonderwijs.
Zij hechten dan ook zeer veel belang
aan de gehechtheidsverklaring die
moet worden ondertekend.

Mijnheer de Voorzitter, in dit debat
werden nu reeds vele vraagtekens ge-
plaatst. Men wees er in de Commissie
op dat uiteraard geen enkele politie-
ke partij er baat bij heeft dat het ge-
meenschapsonderwijs verder wordt
gepolitiseerd. Toch werd eveneens
benadrukt dat het niet eenvoudig zal
zijn om bevoegde personen kosteloos
bij de lokale schoolraden te betrek-
ken. Dit wil zeggen : mensen te vin-
den met een oprecht engagement
voor dit net en die overtuigd zijn van
het pedagogisch concept ervan. Een
lid pleitte er eveneens voor dat de
Centrale Raad vorming zou organise-
ren voor de lokale schoolraden en
voor de vertegenwoordigers hierin.
Hij stelde dat een te grote betutteling
door een politieke. syndicale of ande-
re instantie de oorzaak kan zijn voor
de mislukking van de depolitisering
en dat het misschien beter ware dat
men de ouderverenigingen hierbij
hun werk zou laten doen.

Zoals reeds is gesteld. mijnheer de
Voorzitter, maakte de problematiek
van de gehechtheidsverklaring, die
door alle vertegenwoordigers op de
verschillende beheersniveaus dient te
worden ondertekend, het voorwerp
uit van heel wat bedenkingen. Zo
werd de vraag gesteld of nu reeds
richtlijnen over een aantal inhoudelij-
ke aspecten van deze ge hechtheids-
verklaring kunnen worden meegege-
ven aan de Centrale Raad. Het is
immers deze Centrale Raad die de
gehechtheidsverklaring zal opstellen.
Concreet werd onder meer gevraagd
of het in de toekomst mogelijk zal
zijn dat iemand die zijn eigen kinde-
ren naar een andere schooi zendt de
gehechtheidsverklaring kan onderte-
kenen. Deze discussie werd afgeslo-
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ten met de bevestiging door de Ge-
meenschapsministers dat dit inder-
daad kan en dat dit het logisch gevolg
is van de geest van het akkoord. Toch
wijst men erop dat de ouders zelf de
eerste groep afgevaardigden in de
schoolraad zullen aanduiden en der-
halve bij hun keuze allicht veel oog
zullen hebben voor de echte ver-
knochtheid van de kandidaten aan
het gemeenschapsonderwijs en aan
de lokale school. In de feiten zal men
dus allicht naar een eigen methode
van verkiezing evolueren. Ook werd
onderstreept dat voor de coöptatie
van de personen uit het lokaal, so-
ciaal, economisch en cultureel milieu
de afgevaardigden van de ouders een
volledige vrije keuze hebben. Ook
veel aandacht ging er naar het moge-
lijk blokkeringsmechanisme op het
niveau van de Centrale Raad, een
blokkeringsmechanisme dat in feite
van toepassing is bij belangrijke aan-
gelegenheden, zoals de punctuele on-
derdelen van de begroting.

Mijnheer de Voorzitter, in verband
met de structuur en de samenstelling
van de ARGO moet ik toch nu uw
aandacht vragen voor de voorlopige
fase waarbij de voorlopige Centrale
Raad zal bestaan uit 9 leden die vol-
gens het proportioneel stelsel door
de Vlaamse Raad, op voordracht van
de fracties. worden  gekozen. Deze
proportionele samenstelling zal er op
1 januari ‘89 als volgt uitzien : 3 CVP
- 3 SP - 2 PVV - 1 VU. De voorzitter
en twee ondervoorzitters en 1 onder-
voorzitter-secretaris w o r d e n  b e -
noemd door de Vlaamse Executieve
onder de leden van de Raad. Ook
deze voorlopige Centrale Raad zal
met een 3/4  meerderheid moeten
functioneren bij het opstellen van de
verklaring van gehechtheid aan het
onderwijs van de Vlaamse Gemeen-
schap, bij het opstellen van het regle-
ment van orde voor de Centrale
Raad en voor de lokale schoolraden,
bij het bepalen van de bevoegdheids-
delegaties en bij het behandelen per
item van de jaarlijkse begroting, bij
het opstellen van een bestedingsplan
voor de vrije ruimte in de werking en
bij het opstellen van het kiesregle-
ment met het oog op een eventuele
vertegenwoordigiig  v a n  de betrok-

ken groepen, en tot slot bij het bepa-
len van de minimale voorwaarden
waaraan een personeelslid moet vol-
doen ten einde conform te handelen
met de neutraliteitsverklaring. Het
mandaat van de voorlopige Centrale
Raad en van de leden ervan beloopt
4 jaar.

Mijnheer de Voorzitter, sta mij toe
even in te gaan op de bevoegdheden
die de ARGO toebedeeld krijgt op
de beide bestuursniveaus en op de
gevolgen van deze nieuwe beheers-
structuur voor het personeel.

De bevoegdheid van de Centrale
Raad wordt omschreven in de artike-
len 32 tot 35 van het decreet. Deze
bevoegdheden strekken zich uit over
het algemeen beleid en het bestuur,
over een aantal pedagogische mate-
ries waarvan uiteraard het bepalen
van het pedagogisch project van het
gemeenschapsonderwijs en de leer-
plannen de voornaamste bekommer-
nis zal zijn, het personeelsbeleid en
het materieel- en financieelbeleid.
De beslissingen worden bij gewone
meerderheid genomen, behoudens
de reeds aangewezen specifieke ma-
teries waarvoor drievierde meerder-
heid nodig is in de voorlopige raad
en een gewone meerderheid met
drievierde meerderheid voor de le-
den benoemd door de Vlaamse Raad
in de definitieve samenstelling.

Deze speciale meerderheid voorkomt
dat de afgevaardigden van één partij
of een minderheid van afgevaardig-
den in de Centrale Raad eenzijdig
hun wil zouden doordrukken. De be-
voegdheden van de lokale schoolra-
den en raden van het bestuur worden
omschreven in de artikelen 44 tot 47
van het deceet. Bij de verdeling van
de bevoegdheden tussen de centrale
en de lokale verantwoordelijken
werd het gewicht van de beslissings-
macht bij de lokale instanties dus bij
de schoolraden en de raden van be-
stuur gelegd. Zij krijgen o.m. een
grote bevoegdheid op het gebied van
het personeelsbeleid. Zij zullen de tij-
delijke aanstellingen doen en de
voordrachten voor een benoeming.
Zij zullen het administratief-, mees-
ter-, vak- en dienstpersoneel aanwer-
ven. Zij staan eveneens in voor het
materiaal  en financieel beheer,

d.w.z. voor het beheer van de enve-
loppen voor de werking en de uitrus-
ting. Zij zullen eveneens inspraak
hebben in de bouwprojecten. Toch
zullen de syndicale aangelegenheden
niet behandeld worden in de lokale
bestuursraden, maar in de basisover-
legcomités. In de begrotingsdiscussie
zal de Vlaamse Executieve kunnen
tussenbeide komen. Het kader voor
de begroting, nl. het boekhoudkun-
dig plan zal immers door de Execu-
tieve worden vastgelegd. De Centra-
le Raad moet zich hieraan houden.
Het feit dat eveneens voor deze aan-
gelegenheden een drievierde meer-
derheid nodig is, geeft de nodige
garanties dat de Vlaamse Executieve
en de Vlaamse Raad toch bij de wer-
king van de ARGO betrokken zijn,
zonder evenwel er een verlammend
effect te kunnen op uitoefenen. Op-
merkelijk is de functie van de ARGO
bij netoverschrijdende initiatieven,
besprekingen of overleg. De ARGO
neemt dus ten volle de plaats in van
de inrichtende macht die nu door de
Minister van Onderwijs ten opzichte
van het Rijksonderwijs wordt bezet.

Gezien de bevoegdheid van de AR-
GO inzake personeel op het centrale
en op het lokale vlak heeft deze ge-
wijzigde structuur dus ook heel wat
implicaties op het personeelsbeleid.
De gedecentraliseerde structuur
heeft uiteraard gevolgen op het sta-
tuut van het onderwijzend personeel.
Het nieuwe statuut dat in overleg met
de vertegenwoordiger van het perso-
neel de correcte en concrete invulling
moet krijgen, streeft de volgende
doelstellingen na : ten eerste, de sta-
biliteit van het schoolteam ; ten twee-
de, de bevordering van de inspraak
en de integratie in de lokale gemeen-
schap ; ten derde, de bevordering van
de kwaliteit van het onderwijs door
een grotere motivatie en een nog gro-
ter engagement van het personeel ;
ten vierde, de herwaardering van de
rol van het inrichtingshoofd ; ten vijf-
de, het behoud van de basisprincipes
van de mobiliteit van het personeel.

Bij het uitschrijven van dit nieuwe
statuut zal men oog moeten hebben
voor de specifieke plichten die aan
het personeel van het gemeenschaps-
onderwijs kunnen worden opgelegd.
Zo zullen de personeelsleden die
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aangeworven worden in het gemeen-
schapsonderwijs de neutraliteits-
verklaring moeten ondertekenen. De
Centrale Raad van de ARGO zal van
deze neutraliteitsverklaring de mini-
male voorwaarden vastleggen waar-
aan een personeelslid moet voldoen
in zijn opdracht de neutraliteit te res-
pecteren. Het niet eerbiedigen van
de neutraliteit kan aanleiding geven
tot sanctionering. Wel voorziet men
ook in beroepsmogelijkheden bij de
Centrale Raad.

Mijnheer de Voorzitter, los van de
discussies rond het statuut heeft uw
Commissie ruime aandacht besteed
aan de overheveling van het perso-
neel naar de ARGO en meer speci-
fiek werd de vraag gesteld welke per-
soneelscategorieën nu precies over-
geheveld worden.

Samenvattend zou men kunnen stel-
len dat het huidige personeel van het
Rijksonderwijs volledig wordt over-
gedragen aan de ARGO. De Execu-
tieve zal het geldelijk en het admini-
stratief statuut van deze personeelsle-
den bepalen. De ARGO zal daar-
naast een eigen pedagogische bege-
leidingsdienst krijgen. waarvan even-
eens het statuut en de personeelsfor-
matie later door de Executieve wor-
den bepaald.

De ARGO zal ook over een eigen
administratie kunnen beschikken.
Deze diensten. die gedecentraliseerd
kunnen worden, zullen op een zorg-
vuldige wijze worden georganiseerd.
Zij zullen de reële administratieve
behoeften van het gemeenschapson-
derwijs moeten dekken. Het artikel
77 van het decreet voorziet in een
procedure waardoor voor ten hoog-
ste vijf ambtenaren-generaal de aan-
passing vlot en efficiënt en met stren-
ge kwalitatieve voorwaarden kan ge-
beuren. Bepaalde commissieleden le-
verden kritiek op het systeem van
primo-benoemingen. De Gemeen-
schapsminister wees er in zijn ant-
woord op dat het niet de eerste maal
is dat er primo-benoemingen gebeu-
ren. In het ontwerp van bijzonder de-
creet voorziet men echter in twee
soorten primo-benoemingen : ener-
zijds deze in het departement, ander-
zijds deze in de ARGO. In zijn eerste
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advies was de Raad van State niet
zeer positief over dit systeem. Na en-
kele amendementen die de Executie-
ve zelf aan het ontwerp aanbracht.
blijkt er evenwel toch een duidelijk
groen licht gegeven te zijn : en dit
vooral omwille van de sterke beper-
king van het aantal benoemingen en
omwille van de onderwerping aan
strenge benoemingsvereisten.

In zijn antwoord verwees de Ge-
meenschapsminister ook naar analo-
ge situaties in bijna alle landen waar
men poogt mensen uit het onderwijs-
veld bij de administratie van het on-
derwijs te betrekken. Derhalve gaat
het hier duidelijk om het streven naar
de valorisatie van de administratie en
dat is dus zeker niet nieuw.

Wat het globaal kader van de admini-
stratie betreft, stelde de Gemeen-
schapsminister van Binnenlandse
Aangelegenheden en Openbaar
Ambt dat het personeel van de be-
staande onderwijsadministratie en
van het gebouwenfonds voldoende is
om de ARGO en de gecommunauta-
riseerde  administratie te bevolken.
Bovendien verdwijnen er bepaalde
bestaande taken. Het geheel van per-
soneelsoverdracht kan dan ook een
positieve operatie worden en is niet
noodzakelijk een meeruitgave, be-
houdens dan voor de bijkomende
kosten voortvloeiend uit de wedden
of vergoedingen toegekend aan de
voorzitter, de twee ondervoorzitters
en de ondervoorzitter-secretaris van
de ARGO, alsmede aan de admini-
strateur-generaal en zijn adjunct.

Wat specifiek de vraag van een lid
betreft omtrent de overgang van een
personeelslid van het gebouwenfonds
naar de ARGO, werd duideli jk
geantwoord dat één gedeelte van dit
personeelskader zal overgaan naar de
ARGO maar een ander gedeelte
niet. Dit laatste gedeelte zal toegewe-
zen worden aan de onderwijsadmini-
stratie bij prioriteit en voor de rest
aan andere diensten van de Vlaamse
Gemeenschap.

Mijnheer de Voorzitter. geachte col-
lega’s, ik hoop hiermede een beperkt
verslag uitgebracht te hebben over
een belangrijk deel van de besprekin-
gen in onze Commissie. Ik zou even-
wel van de gelegenheid gebruik wil-
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len maken. zoals dit hoort. mijnheer
de Voorzitter. om uw aandacht nog
te vragen voor enkele noodzakelijke
tekstcorrecties bij de tekst aangeno-
men door de Commissie. Zo moet :

ten eerste. in artikel ll. § 1. 1” en in
artikel 27. § 1. 1”. telkens tussen het
woord ..krachtens” en de woorden
..107  quater” het woord ..artikel” in-
gevoegd worden ;

ten tweede. zou in artikel 32. 3” tus-
sen de woorden ..de wet of” en het
woord ..decreet” het lidwoord ..het”
ingevoegd moeten worden :

ten derde. zou in het tweede lid van
artikel 57 de woorden ..Vast  Wer-
vingssecretariaat voor de werving van
het rijkspersoneel” moeten vervan-
gen worden door de woorden Jast
secretariaat voor werving van het
rijkspersoneel” zoals de precieze
naam luidt :

ten vierde. zou in artikel 71 tussen
de woorden .,diensten van onderwijs”
en de woorden ..van de diensten van
de Executieve” de ,,komma” moeten
weggelaten worden. zoals dit het ge-
val was in de oorspronkelijke tekst ;

ten vijfde. in artikel ll. 0 1, 1” en in
artikel 22, 5 1. 1” zou telkens tussen
het woord ..gewestraad”  en de woor-
den .,de nationale regering” het
woord ,,van” moeten worden inge-
voegd ;

ten zesde, wil ik erop wijzen dat het
gebruik van de hoofdletters in het ar-
tikel ll. Ej 1. 1”. in artikel 22, pi 1, 1”
en in artikel 27. $ 1, 1” niet conform
is. Ook dit moet op een eenvormige
manier worden aangepast.

Mijnheer de Voorzitter. als u toe-
staat, wil ik nu graag, los van mijn
opdracht van verslaggever. enige
kanttekeningen maken bij het globa-
le politiek akkoord.

Eerst en vooral heeft het politiek ak-
koord van 9 november 1988 het grote
voordeel dat met ingang van 1 januari
1989 de Autonome Raad van het Ge-
meenschapsonderwijs. de ARGO,
operationeel kan worden.

Ten tweede biedt het akkoord het
grote voordeel dat het bereikt werd
tussen de vier grote Vlaamse politie-
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 ke formaties. dus over de grens van
nationale meerderheid of oppositie
heen. De structuur van de A R G O  is
eenvoudiger dan in de vorige voor-
stellen.

Ten derde biedt deze ARGO. indien
men werkelijk vanuit alle politieke
partijen met de nodige bezorgdheid
de mensen aanwijst voor de Centrale
Raad en voor de administratieve
functies. de kans om uiteindelijk een
depolitisering van het gemeenschaps-
onderwijs te realiseren.

,

Ten vierde is het voor ons van het
grootste belang dat de financiering
van het gemeenschapsonderwijs
wordt gewaarborgd. Tevens geldt de-
ze waarborgregeling niet alleen voor
het gemeenschapsonderwijs maar
ook voor alle onderwijsnetten en dit
vooral op basis van twee elementen
: de werkingsmiddelen worden name-
lijk in een globale grootte behouden
voor 1989 zoals voor 1988 en de toe-
lagen voor het gesubsidieerd onder-
wijs worden vanaf 1989 symmetrisch
aan deze van het gemeenschapson-
derwijs aangepast. Het feit dat men
een ruimte laat voor het dekken van
de eigen behoeften van het gemeen-
schapsonderwijs stelt de SP daarnaast
ook in staat een volwaardige goed-
keuring aan dit project toe te kennen.

Ten vijfde wordt het gemeenschaps-
onderwijs van enkele supplementaire
zorgen ontlast. Zo wordt de koste-
loosheid van het vrije keuze vervoer
in het basis onderwijs hersteld, wor-
den de kosten van het zonaal vervoer
door de Vlaamse Executieve overge-
nomen, wordt het mogelijk gemaakt
de werkingsmiddelen bij de openbare
kredietinstellingen te beleggen, zal
het stelsel van de sociale voordelen
worden herzien en zal het principe
van de functie ..eigen verzekeraar
van de Staat” door de Executieve
verder worden gewaarborgd. Daar-
enboven wordt het opnieuw mogelijk
een beperkte kern van meester-. vak-
en dienstpersoneel binnen de gege-
ven budgetaire middelen in onze
scholen te organiseren.

Mijnheer de Voorzitter, bij de com-
missiebesprekingen kwam dit poli-
tiek akkoord ook bij herhaling aan

de orde. Toch werd onderstreept
door alle ondertekenende partijen
dat het hier om een globaal pakket
gaat dat het het beste akkoord is dat
in de omstandigheden ook mogelijk
is. gezien alle ondertekenaars zich cr-
in kunnen terugvinden. Het komt er
echter op aan dat dit politiek ak-
koord kan waargemaakt worden.
Hiervoor zal enerzijds nog heel wat
wetgevend werk noodzakelijk zijn.
Andere decreten en besluiten van de
Executieve zullen moeten worden
uitgewerkt. Toch is het zo dat niet
alleen dit decreet met het daarbij ho-
rend wetgevend werk alle problemen
zal oplossen. Men kan dit decreet al-
licht alleen maar beschouwen als een
blijk van groot vertrouwen in de in-
terne krachten en mogelijkheden en
ook in de personeelsleden van het
Vlaams Gemeenschapsonderwijs.
Het welslagen van de ARGO en de
evolutie van het gemeenschapsonder-
wijs in Vlaanderen zal vanaf nu door
de betrokkene zelf worden bepaald.
De politici en deze Raad kunnen al-
leen maar het kader tekenen waar-
binnen het mogelijk moet zijn om
volgens de eigen concepten en met
het enthousiasme dat in de eigen
scholen aanwezig is te bouwen aan
de opbloei van het gemeenschapson-
derwijs.

De mede-verantwoordelijkheid van
ouders. sociale, culturele en econo-
mische instanties en van het perso-
neel moet dit enthousiasme kunnen
kracht bijzetten.

De inzet van allen is derhalve nood-
zakelijk. Laten wij hopen dat deze
ARGO de nodige dynamiek en de
nodige motivatie zal kunnen tot stand
brengen tot heil van het onderwijs
van en voor de ganse Vlaamse Ge-
meenschap. (Algemeen applaus)

De Voorzitter : De heer Moors.
eveneens verslaggever. heeft het
woord.

De heer C. Moors,verslaggever  (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter.
mijnheer de Minister. waarde colle-
ga’s. in mijn tussenkomst zal ik voor-
al verslag uitbrengen over de artikels-
gewijze  bespreking in de Commissie ;
ik zal ook aanduiden waar de tekst
werd geamendeerd, uitvoeriger werd
toegelicht of duidelijker werd ge-

steld. Vervolgens zal ik. in het kader
van het verslag. bepaalde aspecten
van het globale politieke akkoord on-
derstrepen om ten slotte - maar dan
niet meer als verslaggever. maar na-
mens de CVP-fractie - een politieke
beoordeling te geven. Deze politiekc
beoordeling zal dan worden gegeven
in het kader van de communautarise-
ring van de algemene onderwijspoli-
tiek in ons land en uiteraard in het
bijzonder wat Vlaanderen betreft.

Mijnheer de Voorzitter. mijnheer de
Minister. waarde collega’s, de werk-
zaamheden in de Commissie werden
in een zeer open en bijzonder opbou-
wende geest gevoerd. Daar wil ik de
nadruk op leggen omdat onderwijs
altijd een delicate materie is geweest
die de aanleiding was van soms hevi-
ge discussies in de Commissies en ui-
teraard ook van zeer uiteenlopende
inzichten inzake onderwijsbeleid. Ik
meen dat wij het bij de behandeling
van dit ontwerp van decreet. werke-
lijk kunnen hebben over een gesprek
tussen alle partijen. Wij hebben sa-
men dit ontwerp van decreet onder-
zocht, toegelicht, verduidelijkingen
gevraagd en geamendeerd. Het ont-
werp van decreet werd uiteindelijk
unaniem aanvaard. Dat is op zich al
een grote verdienste.

Thans zal ik een aantal verduidelij-
kingen of toelichtingen verstrekken
betreffende de aanvaarde amende-
menten.

Vooreerst wil ik stellen dat het advies
van de Raad van State nogal uitvoe-
rig werd besproken in de Commissie.
Er ontstond inderdaad enige verwar-
ring omdat een eerste ontwerp van
decreet aan de Raad van State werd
overgemaakt, dat nadien herhaalde-
lijk werd aangevuld naar gelang van
de kritiek of de bemerkingen van de
Raad van State.

Vandaar dat er binnen de Raad ver-
warring ontstond.

Welke punten van het advies van de
Raad van State werden uiteindelijk
gevolgd ? De Ministers hebben ons
verzekerd en aangetoond dat ze met
alle opmerkingen zorgvuldig reke-
ning hebben gehouden en dat zij deze
opmerkingen in het ontwerp van de-
creet hebben ingebouwd.
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Een volgende vraag luidde : welke
soort instelling zal de Autonome
Raad zijn ? Er werd gesteld dat de
Autonome Raad een instelling sui ge-
neris is. Maar daarmee kan men alle
kanten op. Er werd nochtans be-
klemtoond dat het doel van deze in-
stelling gelijkenis vertoont met de in-
houd van de wet van 16 maart 1954
betreffende de controle op sommige
instellingen van openbaar nut, de zo-
genaamde parastatale B, maar dat
men, gezien bepaalde facetten van de
Autonome Raad voor het Onderwijs
- en ik leg hier duidelijk de klem-
toon op ,,het onderwijs” - van be-
paalde punten is afgeweken. Volgens
de Gemeenschapsminister van Bin-
nenlandse Zaken komen de bepalin-
gen die de rechtspositie van de AR-
GO regelen, in ruime mate overeen
met de rechtspositie van de parasta-
tale B.

.

Steeds volgens de Gemeenschapsmi-
nister werden bijna alle mogelijke be-
voegdheden in het ontwerp van de-
creet opgenomen. Het is evenwel
niet mogelijk alles te voorzien voor
de toekomst. Vandaar dat men be-
treffende de residuaire bevoegdheid
volgende clausule heeft ingebouwd .

De Centrale Raad kan optreden via
algemene richtlijnen die door de lo-
kale schoolraden kunnen worden in-
gevuld, overeenkomstig de algemene
richtlijnen, rekening houdend met
hun eigen situatie.

Ik meen dat deze oplossing van de
residuaire bevoegdheden en de uitoe-
fening ervan eigenlijk is afgekeken
van de Europese Gemeenschap waar
men ook richtlijnen ter zake heeft.
In de onderwijswetgeving wordt deze
formule voor het eerst toegepast.

Een ander punt dat aanleiding gaf
tot uitvoerige besprekingen is de ver-
antwoordelijkheid van de lokale
schoolbesturen.

In het Rijksonderwijs, zoals dat tot
nu toe nog bestaat. draagt de Minis-
ter ten volle de verantwoordelijk-
heid, zodoende dat foutieve beslissin-
gen inzake aanstellingen. normaal
door de overheid moeten betaald
worden.
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De vraag rijst welke verantwoorde-
lijkheid de lokale besturen hebben
onder meer bij het aannemen van be-
paalde waarnemende personeelsle-
den of bij voordracht voor benoemin-
gen. Met betrekking tot de aanstel-
lingen bestaat er een dubbele contro-
le : een organieke controle om na te
gaan of er al dan niet recht is op een
ambt en een statutaire controle om
na te gaan wie voor dit ambt in aan-
merking komt. De organieke contro-
le gebeurt door de Commissaris van
de Executieve, de Centrale Raad en
de Administratie. Voor de statutaire
controle gelden de normale elemen-
ten die de verantwoordelijkheid van
ambtenaren en bestuurders regelen,
dit wil zeggen, dat persoonlijke fou-
ten aanleiding geven tot terugvorde-
ringen en dat de lokale besturen hier-
voor verantwoordelijk kunnen wor-
den gesteld.

Artikel 8 dat handelt over de eerbie-
diging van de ideologische en filoso-
fische opvattingen door de bestuurs-
organen, ten aanzien van degenen tot
wie zij zich richten, is grondig gewij-
zigd. Niet de essentie is veranderd,
maar het artikel is veeleer duidelijker
geworden.

Het luidt : ,,De bestuursorganen die-
nen de ideologische en filosofische
opvattingen te eerbiedigen van de
personen tot wie zij zich richten en
een klimaat van levensbeschouwelij-
ke verdraagzaamheid te waarborgen.
Zij zijn ertoe gehouden bij de uitoe-
fening van hun opdracht de door de
Grondwet gewaarborgde individuele
rechten van hun leden, de perso-
neelsleden, de ouders, de leerlingen
en studenten te eerbiedigen. De sta-
tuten van het personeel van het Ge-
meenschapsonderwijs waarborgen de
beveiliging, buiten schoolverband,
van het privé-leven tegen willekeuri-
ge beslissingen van de inrichtende
macht.”

Een laatste punt werd bij amende-
ment toegevoegd. Het luidt : ,,Zij
onthouden zich van inmenging in het
privé-leven van hun leden, de ou-
ders, de leerlingen en de studenten.”

Een ander punt handelt over de on-
verenigbaarheden van de stemge-

Autonome Raad voor het Gemeenschapsonderwijs

rechtigde leden van de Schoolraad.

Collega Baldewijns heeft uitvoerig de
samenstelling van de Schoolraad toe.
gelicht en ook reeds gewezen op on.
verenigbaarheden. In feite werden de
onverenigbaarheden uitgebreid na.
melijk tot de leden van de organen
van het Brussels Hoofdstedelijk Ge.
west alsook tot de personeelsleden
der onderwijsbegeleidende diensten
die in hun werkgebied gelegen zijn.
met andere woorden, de personeels-
leden van de Psyche-medische-centra
of de personeelsleden van de inspec-
tiediensten die hun school binnen
hun Gewest hebben kunnen dus geen
deel uitmaken van de Schoolraad.

Anderzijds kunnen personeelsleden,
die niet gerechtigd zijn, toch tot de
schoolraad behoren op voorwaarde
dat zij bijvoorbeeld een openbare
functie bekleden. Ter zake denk ik
aan de Schepenen. Een Schepen,
Voorzitter van het OCMW kan geen
stemgerechtigd lid zijn in zijn hoeda-
nigheid van leerkracht of personeels-
lid van de lokale schoolraad, maar
kan wel lid zijn zonder stemrecht.

Het vijfde punt handelt over de rati-
ficatie in de lokale schoolraad van de
coöptatie van de leden uit de sociale,
economische en culturele middens.
Zoals u weet bestaat de lokale
schoolraad uit drie groepen. waarvan
de tweede groep vertegenwoordigers
zijn uit de sociale, culturele en econo-
mische middens, gecoöpteerd door
de leden, die door de ouders van de-
ze scholen werden aangeduid. De
aanduiding van de coöptatie moet
door een centrale raad worden gera-
tificeerd. Zulks dient te gebeuren
binnen een termijn van 30 dagen,
maar gelet op deze korte periode en
het automatisch goedkeuren wanneer
binnen deze periode niet werd gerea-
geerd, werd die termijn tot 60 dagen
opgevoerd.

In artikel 32 wordt de bevoegdheid
van de Centrale Raad omschreven.
Dit artikel heeft in de Commissie tot
een uitgebreide discussie aanleiding
gegeven. Collega Baldewijns heeft
reeds gewezen op de problematiek
van het neutraliteitsbeginsel.

Zoals op dit ogenblik de neutraliteit
materieel voor het rijksonderwijs
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wordt omschreven. namelijk het di-
plomacriterium dat voorschrijft dat
Jrievierde van de diploma’s uit rijks-
instellingen moeten komen. wordt
thans niet meer aanzien als een vol-
waardige aanduiding van de neutrali-
teit. Het wordt bijna arbitrair be-
schouwd. Anderzijds weten wij nog
niet goed wat wij daarvoor in de
plaats kunnen stellen. Iedereen in de
Commissie was het erover eens dat
zulks in de toekomst niet houdbaar
was en men bijgevolg een nieuwe for-
mulering diende te zoeken.

De formulering van het neutraliteits-
beginsel dient te gebeuren binnen het
kader dat bij de bespreking in Kamer
en Senaat werd bepaald inzake arti-
kel 17 van de Grondwet. alsook reke-
ning houdend met de neutraliteits-
verklaring van 1963. zoals die als bij-
lage bij het verslag werd gevoegd.

Er werd eveneens duidelijk gesteld
dat de neutraliteit aanleiding kan ge-
ven tot een vorm van intern pluralis-
me. maar daarom is het nog niet mo-
gelijk dat daardoor de gemeen-
schapsschool zou voldoen aan de ei-
sen. die in het charter voor het plura-
listisch onderwijs zijn vastgelegd.
Met andere woorden. de gemeen-
schapsschool kan geen pluralistische
school zijn. Dat werd duidelijk op
punt gesteld, omdat andere criteria
gelden voor wat wij het pluralistisch
onderwijs noemen ten opzichte van
het gemeenschapsonderwijs, dat als
zodanig neutraal onderwijs blijft.

Wat de controle van de neutraliteits-
verklaring betieft heeft de Minister
van Binnenlandse Zaken gesteld dat
het opstellen .van de neutraliteits-
verklaring een administratieve
rechtshandeling, met een jurisdictio-
nele controle van de Raad van State.
alsmede een controle van het Arbi-
tragehof. uitmaakt.

Inzake de bevoegdheden was er nog
een punt dat handelt over de ge-
hechtheidsverklaring van de leden
van de schoolraden. Ook dit heeft
tot een ruime bespreking in de Com-
missie aanleiding gegeven. Er werd
gevraagd wat de betekenis was van
deze gehechtheidsverklaring. Vol-
gens de Minister is dit eerder een va-

ge verklaring, een soort morele akte.
De controle op de naleving ervan is
zeer moeilijk. tenzij bij zeer tlagrante
overtredingen.

Sommige bevoegdheden werden nog
duidelijker omschreven en ook uitge-
breid. zoals de betekenis van de in-
ternationale contacten voor ARGO.
Daarom vermeldt 13 van artikel 32
. . de relaties, in het kader van de
opdracht van de ARGO vervat in ar-
tikel 4. met andere. ook buitenland-
se. publiekrechtelijke inrichtende
machten van onderwijs en met inter-
nationale en supranationale organisa-
ties : ” Er werd eveneens een punt
toegevoegd betreffende de plaats van
de leerlingen van de laatste twee ja-
ren van het secundair onderwijs in de
schoolraad.

Tot nu toe diende het rijksonderwijs
vaak als referentie voor het gesubsi-
dieerd onderwijs, bijvoorbeeld voor
het minimum leerplan of voor be-
paalde criteria voor de erkenning van
de diploma’s. Wanneer de Autono-
me Raad wordt opgericht zal het ge-
meenschapsonderwijs, het vroegere
rijksonderwijs. in een andere positie
staan ten opzichte van het gesubsi-
dieerd vrij of officieel onderwijs.

Kan de Autonome Raad die een ei-
gen leerplan kan opstellen nog als re-
ferentiekader dienen ? In dit verband
hebben wij van de Ministers geen
duidelijk antwoord gekregen alhoe-
wel ze de indruk wekten dat dit niet
meer mogelijk zal zijn. Volgens hen
zijn normaal de Gemeenschapsminis-
ters van Onderwijs hiervoor be-
voegd. als zij deze voorwaarden zo-
wel aan het gemeenschapsonderwijs
als aan het gesubsidieerd onderwijs
opleggen.

Graag kreeg ik een duidelijke uit-
spraak van de beide Ministers over
de vraag in welke mate het gemeen-
schapsonderwijs nog kan dienen als
referentiekader voor het gesubsi-
dieerd onderwijs.

Er werd ook gehandeld over het per-
soneelsstatuut. In afwachting van een
wijziging blijft het huidige statuut gel-
den. Dit brengt bepaalde problemen
mee. Als het statuut niet is gewijzigd
vóór 1 april 1991. zullen sommige ar-
tikelen ervan niet meer toepasbaar

zijn. E& van de Ministers sprak zelfs
over gedeeltelijk ,.statuutlozen”.

Een aantal bevoegdheden die vroe-
ger tot de nationale Ministers van
Onderwijs behoorden, worden nu
ontnomen aan de Gemeenschapsmi-
nister  en toevertrouwd aan de alge-
mene raad en vanaf 1 april 1991 voor
een gedeelte aan de lokale schoolra-
den.

Het huidige statuut kan dan niet
meer worden toegepast. Bepaalde ei-
sen in verband met benoeming en
aanwerving, die .anders  kunnen zijn
in het op te stellen nieuwe statuut.
zullen dan als criterium worden ge-
bruikt.

Vandaar de noodzaak om dit statuut
zo vlug mogelijk in orde te brengen.
Indien wij dit niet doen. vrees ik dat
wij vanaf 1 april 1991 met moeilijkhe-
den zullen worden geconfronteerd in-
zake de validatie van bepaalde aan-
stellingen. Ik beklemtoon dat. terwijl
vroeger werd bepaald dat het perso-
neelsstatuut van het rijksonderwijs
identiek moest zijn voor het statuut
van de personeelsleden van het vrije
en officieel gesubsidieerde onderwijs.
dit in de toekomst door de oprichting
van de Autonome Raad niet meer
het geval zal zijn. Het toekomstig
personeelsstatuut moet weliswaar ge-
lijkaardig zijn. maar in het gesubsi-
dieerd onderwijs zal men meer reke-
ning kunnen houden met de specifici-
teit van dat onderwijs.

Een volgend punt dat aanleiding
heeft gegeven tot uitvoerige bespre-
kingen, is het probleem inzake het
materieel en financieel beheer en in-
zake de investeringen van de Auto-
nome Raad. Men heeft erop gewezen
dat de Centrale Raad geen leningen
mag aangaan om onroerende investe-
ringen te doen. Natuurlijk kan de
Centrale Raad op het gebied van de
scholenbouw wel allerlei initiatieven
nemen. Het gaat hier echter duidelijk
om de leningsmachtiging. De lokale
raden kunnen wel leasing-overeen-
komsten  aangaan binnen hun finan-
ciële mogelijkheden en binnen hun
bevoegdheden. op voorwaarde dat zij
jaarlijkse betalingen verrichten.

Er werd eveneens verduidelijkt dat
de lokale schoolraden over bepaalde
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enveloppes kunnen beschikken voor
werkings- en uitrustingskosten ener-
zijds en voor investeringen ander-
zijds. Ook dit artikel werd duidelijker
herschreven om het onderscheid tus-
sen beide enveloppes te maken.

gekomen. Ik pleit ervoor opdat dit
vlugger zou gebeuren.

Tot daar de voornaamste wijzigingen
of verduidelijkingen die in het oor-
spronkelijke decreet werden aange-
bracht. Ik zou er nog enkele kunnen
aanhalen. maar collega Baldewijns is
daarop reeds ingegaan. Ik verwijs
hierbij naar de di&ssie  over de pri-
mo nominaties. die door sommigen
werden aangevochten. De Ministers
hebben erop gewezen - en de com-
missie is ze daarin gevolgd - dat het
hier om een nieuwe instelling gaat,
die snel moet starten, namelijk op 1
januari, en waarvoor men derhalve
zeer vlug bestuurders en een admini-
stratie moet kunnen aanduiden.

Dit politiek akkoord betekent ook
dat inzake de subsidiëringen nog an-
dere maatregelen moeten worden ge-
troffen onder meer inzake de wer-
kingskosten. met inbegrip van de uit-
rustingstoelagen en de toelagen voor
leerboeken en schoolbehoeften.

voor drievierden zal worden besteed
aan een programma ter modernise-
ring van de uitrustingsapparatuur in
de verschillende onderwijsnetten.
evenredig met het leerlingenaantal.
Op dit punt wordt het recht op gelijk-
behandeling wel erkend. Alleen
moet nog worden bepaald hoe groot
dat bedrag zal zijn en dat is afhanke-
lijk van het aantal personeelsleden
dat op pensioen zal gaan. Is hiermee
heel de problematiek van de uitrus-
tingskredieten opgelost ? Ik denk het
niet. Het is een stap vooruit. maar
zeker in de gelijkbehandeling van alle
netten zal het onvoldoende zijn. Een
van de knelpunten. zeker in het tech-
nisch onderwijs. is de problematiek
van de financiering van de uitrus-
tingskosten.

Voor de toekomst dient men kwalita-
tieve krachten aan te trekken. Het is
daarom dat men voor primo-benoe-
mingen,  die trouwens beperkt zijn,
heeft geopteerd.

Collega’s, dit ontwerp van decreet
maakt deel uit van een politiek ak-
koord van 9 november 1988. Hoewel
het akkoord hoofdzakelijk handelt
over de ARGO bevat het ook een
aantal andere bepalingen onder meer
de oprichting van een Algemene On-
derwijsraad voor de Vlaamse Ge-
meenschap waarin alle onderwijsnet-
ten zijn vertegenwoordigd en waarin
overleg wordt gepleegd en advies
wordt gegeven in verband met het
onderwijsbeleid van alle netten.
Voor het Vlaamse onderwijs is het
zeer belangrijk dat deze Algemene
Onderwijsraad tot stand komt. Aan
de Ministers zou ik willen vragen te-
gen welke datum deze Onderwijsraad
zou kunnen worden opgericht ? Dit
dient tamelijk snel te gebeuren zodat
het overleg tussen alle onderwijsnet-
ten vlug op gang kan worden ge-
bracht want er zijn een aantal proble-
men die momenteel hangende zijn
maar die best na gemeenschappelijk
overleg worden opgelost.

Luidens het politieke akkoord zal de
Vlaamse Executieve de financiëring
van alle netten en scholen, en dit
voor alle beslissingsniveaus en depar-
tementen, aan een wetenschappelijk
onderzoek onderwerpen. De waar-
borgregeling voor al de netten houdt
in dat het basisbedrag voor de wer-
kingsmiddelen gelijk is aan het globa-
le bedrag aan middelen zoals in 1988
voor 1989 werd bepaald. De toelagen
voor het gesubsidieerd onderwijs
worden symetrisch  aangepast. Objec-
tieve parameters die de globale wer-
kingskosten beïnvloeden zoals de
evolutie van de loonkost, de energie-
kost en het aantal leerlingen zullen
op gelijke wijze in de verschillende
onderwijsnetten in rekening worden
gebracht. De verhouding tussen de
parameters zal gedurende vier jaar
worden aangehouden en bevestigd.
Er wordt gezegd dat het invoeren van
de aangepaste werkingskost voor het
gesubsidieerd onderwijs een jaarlijk-
se kost van ongeveer 340 miljoen F.
met zich brengt. Toch is er ergens
sprake van indexatie. Graag vernam
ik van de Ministers hierover enige
duidelijkheid. Wordt de 340 miljoen
F. geïndexeerd of worden andere be-
dragen geïndexeerd waardoor het
eindbedrag 340 miljoen F. wordt ?
Het is nodig hierin duidelijkheid te
brengen.

Ditzelfde politieke akkoord handelt
over scholenbouw. Ter zake kondigt
het politiek akkoord een aanpassing
aan inzake fysieke en financiële nor-
men. rekening houdend met de ob-
jectieve noodwendigheden in alle on-
derwijsnetten. Het is noodzakelijk te
komen tot objectieve normen en tot
het bepalen van objectieve noodwen-
digheden. Ik ga nu niet dieper in op
de financiering van de gebouwen in
het verleden en zal geen opsomming
geven van de zaken die verkeerd zijn
gelopen. Het is nodig het beleid
grondig te wijzigen na de vaststelling
dat na de vele miljarden die werden
besteed aan de oprichting van gebou-
wen voor het Rijksonderwijs, de
nood groot blijft. Dit beleid wordt
orondig gewijzigd. Het Fonds wordt
gpgenomen in de Autonome Raad.
Het personeel wordt niet geheel
overgenomen. een gedeelte ervan
gaat naar de administratie van het
onderwijs of naar de Administratie
van de Vlaamse Gemeenschap.

In ruil voor het kosteloos maken van
het vervoer van het gemeenschapson-
derwijs wordt gedurende vier jaar
voor het gesubsidieerd basisonder-
wijs een jaarlijks supplementair kre-
diet van 75 miljoen frank voorzien.

Het is nodig dat men hier andere cri-
teria hanteert. dat de noden precies
worden bepaald en dat men overgaat
naar een andere financiering.

Inzake de uitrustingskredieten wordt
gesteld dat de loonkost die jaarlijks
voor het Rijksonderwijs naar de
schatkist vloeit - vijftig procent in-
gevolge het koninklijk besluit 296
over pensionering van vastbenoemd
meester-, vak- en dienstpersoneel -

Ter zake moet men zoeken naar de
meest aangewezen financieringstech-
niek. rekening houdend met de speci-
ficiteit van de noden en uitgaande
van het responsabiliseringsprincipe.

Ik ben van oordeel dat men niet dient
te wachten tot de Autonome Raad
op 1 april 1991 op kruissnelheid is

Wat de investeringstechniek betreft,
moet men een onderscheid maken
tussen de begroting van de lopende
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uitgaven van de school. de werkings-
kosten en de buitengewone begroting
dan de investeringen in kapitaal en
uitrusting.

Mijns  inziens zal dit punt nog aanlei-
ding geven tot heel wat discussies. lk
hoop in elk geval dat men zeer snel
tot de juiste tïnancieringstechniek zal
komen. zodat zowel het gesubsi-
dieerd als het Rijksonderwijs hiervan
ten volle zal kunnen genieten.

In verband met het politiek akkoord
worden er nog een ganse reeks ande-
re maatregelen aangekondigd. waar-
van ik de opsomming zal geven. Er
wordt een nieuw solidariteitsmecha-
nisme. ten helope van 1 procent van
de organiseerbare lessen per niveau
en per net. in het leven geroepen.
Daardoor ontstaat een solidariteits-
fonds tussen alle scholen binnen een
net. op een zelfde niveau, dat zal
worden herverdeeld. Budgettair mo-
gen er geen méérkosten zijn.

Verder wordt er een nieuw rollend
fonds opgericht ten behoeve van alle
netten en niveaus. Het volume van
dit fonds bedraagt 0.25 procent van
de organiseerbare en subsidieerbare
lestijden. Dit is dus een nieuw fonds
dat extra wordt gefinancierd en waar-
van de aanwending gebeurt op beslis-
sing van de Vlaamse Executieve.

Ten slotte verwijs ik nog naar bepaal-
de maatregelen die in het vooruit-
zicht worden gesteld ter ontlasting
van de begroting voor scholen en
scholengroepen van het Gemeen-
schapsonderwijs. Collega Baldewijns
heeft deze maatregelen opgesomd. Ik
verwijs ter zake naar de kosteloos-
heid van het vrije keuzevervoer in
het basisonderwijs. de overname van
de kosten van het zonevervoer. en
dergelijke.

Collega’s. de CVP wenst via dit poli-
tiek akkoord de nadruk te leggen op
het feit dat zij volledig instemt met
de oprichting van de Autonome
Raad voor het Gemeenschapsonder-
wijs. Hiermee wordt trouwens een
aantal resoluties van onze onderwijs-
congressen verwezenlijkt. onder
meer naar het congres van Zweve-
gem. Het zal aan dit onderwijs nieu-
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we kansen bieden. maar zoals de
heer Baldewijns het stelde. zal het
ten goede komen aan de gebruikers
ervan. Inderdaad. zij moeten de
nieuwe kansen voor het gemeen-
schapsonderwijs realiseren.

De ARGO is een uitdaging voor alle
participanten. ouders. leerlingen.
studenten. leerkrachten. maar ook
voor de politici.

Namens mijn fractie. wens ik hierbij
alle zoëven opgesomde elementen
van het politiek akkoord. te onder-
strepen en dring ik aan op de verwe-
zenlijking e rvan  in  de  komende
maanden.

Vervolgens wens ik te stellen dat be-
paalde resoluties van het Schoolpact
van 1973 nog niet volledig zijn uitge-
voerd. Bij deze gelegenheid wens ik
er ook op te wijzen dat dit politiek
akkoord nog behouden blijft en dat
dit in de geest van artikel 17 van de
Grondwet kan worden uitgevoerd.

Collega’s. de oprichting van de AR-
GO luidt dus een nieuw tijdperk in.

Aan het huidige Rijksonderwijs
wordt praktisch dezelfde vrijheid als
aan het gesubsidieerd onderwijs toe-
gekend. zij het binnen het raam van
de grondwettelijke opgelegde neutra-
liteit. Het gesubsidieerd onderwijs
wordt daardoor bijna op gelijke voet
gebracht met het Gemeenschapson-
derwijs.

In het licht van artikel 17 van de
Grondwet gebeurt dit eveneens op
financieel vlak. al waarborgt het po-
litiek akkoord dit nog niet ten volle.

Dit is een hele kentering in het on-
derwijsbeleid buiten de universiteit.
Na 158 jaar België erkent de Vlaamse
Gemeenschap de gelijkwaardigheid
van alle netten.

Dit politiek akkoord is een nieuwe
stap in de verhoudingen tussen de on-
derwijsnetten in België. Hiermee
wordt als het ware een oplossing ge-
vonden voor een conflict dat onze
Gemeenschap gedurende decennia
heeft beziggehouden, zowel op com-
munautair als op ideologisch en filo-
sofisch vlak.

De Vlaamse Gemeenschap heeft al-
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tijd gestreefd naar de communautari-
sering van het onderwijs. Ze heeft
gesteld dat alleen volledige culturele
autonomie kan worden bewerkstel-
ligd mits het erbij betrekken van het
onderwijs. Dit wordt nu verwezen-
lijkt.

Dit akkoord maakt het ook mogelijk
de contlictstof, die dateert van 1830.
in een nieuwe evolutie te brengen.
De onderwijsmaterie is reeds vanaf
de stichting van ons land zowel ideo-
logisch als filosofisch en politiek een
twistpunt. In het begin werd gedis-
cussieerd over wie het onderwijs mag
inrichten, of dit uitsluitend toebe-
hoort aan het vrij initiatief - dit was
hoofdzakelijk de stelling van de ka-
tholieken - en of het Rijk dit onder-
wijs mag inrichten en wie moet het
betalen.

Alleen het Rijksonderwijs kon wor-
den gesubsidieerd. volgens de niet-
katholieken. Daarmee is een conflict-
situatie ontstaan die gedurende de-
cennia is blijven voortbestaan.

Dit heeft aanleiding gegeven tot wat
wij schooloorlogen hebben genoemd.
Ik verwijs naar 1879 en naar de perio-
de 1954 -1958.

Na de periode 1954-1958 zijn we erin
geslaagd een compromis te sluiten en
een schoolpact tot stand te brengen
waardoor de onderwijsnetten recht
van bestaan hadden. waardoor het
Rijksonderwijs kon worden uitge-
bouwd en gefinancierd volgens de be-
hoeften en waardoor het vrij onder-
wijs als het ware werd gesubsidieerd
door de overheid. Daarmee was een
belangrijke stap gedaan in het dichter
bij elkaar brengen van twee sterk uit-
eenlopende standpunten die sinds
1830 het onderwijsbeleid verdeelden.

Het schoolpact was de aanleiding
voor de democratisering van het on-
derwijs en ging in op de noden van
het tijdsgebeuren van toen.

Het schoolpact werd herzien in 1973.
Ook toen waren er verschillende aan-
vullingen.

De tegenstelling tussen de netten
bleef nog zeer groot en bleef een
twistpunt. Ik verwijs naar de vele bij-
eenkomsten van de schoolpactcom-
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missie over de gelijke behandeling
van de schoolnetten en over de niet-
discriminatie ervan.

Dit akkoord brengt met zich dat wij
het Rijksonderwijs - het toekomstig
Gemeenschapsonderwijs - een Au-
tonome Raad geven. dus feitelijk een
structuur die, hoewel dit te eenvou-
dig is uitgedrukt, is terug te vinden
in het vrij onderwijs. maar die noch-
tans nieuwe paden opent op onder-
wijsvlak.

Deze mogelijkheden moeten maxi-
maal worden uitgebuit. Aan het Ge-
meenschapsonderwijs om zichzelf
waar te maken ! Alle partijen willen
zich waarborg stellen om dit te garan-
deren, maar daarbij moeten de kwa-
len van het verleden zoals de politise-
ring worden vermeden. De Centrale
Raad moet er ook voor zorgen dat
de continuïteit maximaal wordt ver-
zekerd. Al werd overeengekomen
dat maximaal gedecentraliseerd
wordt naar de lokale raden, toch
moet er voor gewaakt worden dat de
Centrale Raad niet centraliserend
optreedt. De jongste decennia trok
het Rijksonderwijs nog slechts 15
procent van de schoolbevolking aan.
Daar kan verandering in komen. Wij
hopen dat dit kan door een echte sa-
menwerking tussen de ouders, de le-
raars, sociale, economische en cultu-
rele middens.

De oprichting van de Autonome
Raad en het politiek akkoord bieden
ook nieuwe kansen tot samenwerking
tussen alle netten. De onderwijsraad
waarin alle netten aanwezig zijn kan
aan de Minister advies uitbrengen
over het onderwijsbeleid. Ik hoop dat
de verschillende netten elkaar daar
zullen vinden. Ook tussen de ver-
schillende scholen zou ingevolge dit
decreet een samenwerkingsverband
moeten tot stand komen. Waarom
zouden naburige scholen behorend
tot een verschillend net geen gebruik
maken van een zelfde sportinfra-
structuur of dezelfde labo’s. Zoiets
kan het onderwijs alleen maar dienen
en de tegenstelling tussen de onder-
wijsnetten doorbreken. Dit brengt de
kwaliteit van het onderwijs niet in het
gedrang, bevordert de verdraag-
zaamheid en het respect voor ieders
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opinie. En dit wil ook niet zeggen
dat het bestaan van verschillende net-
ten niet verantwoord zou zijn. Al
hoorde men wel eens zeggen dat het
verzuild onderwijs veel geld kost,
toch erkenden velen de jongste de-
cennia het nut van het naast elkaar
bestaan van verschillende onderwijs-
netten. Ook in andere Europese lan-
den bestaan verschillende netten
naast elkaar. Bijvoorbeeld in Frank-
rijk. in Spanje en in Denemarken
waar onze Commissie dit vorig jaar
nog kon vaststellen. Het bestaan van
verschillende netten is in Vlaanderen
verantwoord op voorwaarde dat ze
samenwerken en de kosten minimaal
houden.

Het politiek akkoord alsmede de her-
ziening van de grondwetsartikelen
17, 59bis en 107ter luiden de volledi-
ge communautarisering in van het
onderwijs in Vlaanderen waar we al
jaren op wachten. Dat betekent ech-
ter ook een uitdaging. We zullen ons
niet meer kunnen verschuilen achter
een compromis dat we met de Frans-
taligen moesten afsluiten, zogezegd
omdat de Franstaligen andere inzich-
ten hadden over onderwijs, bijvoor-
beeld inzake bijscholing.

Het is nu aan ons waar te maken wat
het Vlaams onderwijs moet zijn en
worden. Dat kan nu gebeuren binnen
de Vlaamse Raad. In ieder geval stelt
men grote verwachtingen met betrek-
king tot de kwaliteit van het onder-
wijs, de aanpassing ervan aan de no-
den van deze tijd, aan de beroeps-
keuzes en - dit klinkt misschien ei-
genaardig - de aanpassing van het
onderwijs naar het jaar 1992 toe. Ik
moet hierbij doen opmerken dat er
reeds een richtlijn klaar ligt bij de
EEG inzake de erkenning van diplo-
ma’s. De gelijkschakeling van de di-
ploma’s zal grote gevolgen voor ons
onderwijs hebben. Ook is er een
richtlijn inzake talenonderricht in
voorbereiding.

Tenslotte Collega’s, kan de eensge-
zindheid, die in de Commissie heer-
ste om dit decreet tot stand te bren-
gen, de waarborg zijn om degelijk on-
derwijsbeleid in de toekomst uit te
bouwen ten bate van de Vlaamse
jeugd. Ik dank U voor uw aandacht.

De Voorzitter : Minister Coens heeft
het woord.
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Minister D. Coens fop de rrihnne) :
Mijnheer de Voorzitter. waarde col-
lega’s. dit ontwerp van decreet is de
vrucht van de samenwerking van zeer
velen gedurende een zeer lange pe-
riode. die de laatste maanden en we-
ken werd geïntensifieerd. Ik voeg er-
aan toe dat het ontwerp van decreet
het resultaat is van de meest positieve
samenwerking in de Commissie die
ik in mijn bijna twintig jaar parlemen-
taire loopbaan heb gekend. Ik dank
dan ook alle Commissieleden voor
hun eensgezindheid en constructieve
medewerking bij de bespreking tij-
dens de commissievergaderingen.
Dat heeft trouwens geleid tot tekst-
verbeteringen en verduidelijkingen.
Bij de interpretaties die wederzijds
werden opgebouwd, werd diepgang
gegeven aan de fundamentele bete-
kenis van dit enorm belangrijk de-
creet. Dit decreet, dat trouwens een-
parig werd aangenomen in de Com-
missie. getuigt van een grote eensge-
zindheid omtrent één van de meest
fundamentele zaken in het maat-
schappelijk bestel van het nieuwe
Vlaanderen, met name het onderwijs
en dan heel specifiek het Gemeen-
schapsonderwijs. Pas later zal men
ten volle beseffen dat hier een unieke
historische gebeurtenis plaatsgrijpt.
Tijdens de voorafgaande bespre kin-
gen over het politiek akkoord en tij-
dens de vergaderingen in de Commis-
sie Onderwijs zijn wij gewoon ge-
raakt aan de evidente eensgezind-
heid. Degenen die enige ervaring
hebben in onderwijsbeleid weten dat
dit heel markant is en ik wil dat dan
ook onderstrepen.

Ik feliciteer de twee verslaggevers,
de heren Baldewijns en Moors, voor
hun schriftelijk en mondeling verslag.
Ik aarzel niet te zeggen dat dit verslag
een uniek document is voor de poli-
tie ke onderwijsgeschiedenis van
Vlaanderen. Ik heb dit verslag trou-
wens ook overgemaakt aan personen
die het politieke leven niet zo van
nabij volgen omdat ik ervan over-
tuigd was dat zij dit zouden waarde-
ren en ik heb vastgesteld dat hun
reactie heel positief was. Het is inder-
daad een merkwaardig verslag dat
het resultaat bevat van de besprekin-
gen van uw Commissie en wat eraan
is voorafgegaan aan politiek zoeken
naar een consensus. Over politiek
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wordt dikwijls weinig goeds gezegd
maar dit is het resultaat van politieke
activiteiten van de beste soort die we
sinds jaren hebben meegemaakt. Wij
kunnen fier zijn dat dit nu in Vlaan-
deren mogelijk is en dit stemt ons
hoopvol voor de toekomst.

Ik wil nog even enkele aspecten van
dit decreet verduidelijken. In de eer-
ste plaats is dit het resultaat van een
politiek akkoord vertaald in een de-
creet. Wij moeten daarbij beseffen
dat hiermee de kous niet af is. Dit is
een eerste decreet waarop andere
moeten volgen. Er is nog heel wat te
verwezenlijken en ik hoop dat wij
mekaar verder goed zullen begrijpen
om alles wat in het politiek akkoord
is vervat correct uit te voeren.

Wij zullen trouwens voor een aantal
zaken met betrekking tot de opera-
tionaliteit van ARGO en andere aan-
gelegenheden ook de Nationale Re-
gering nodig hebben. Ik denk hier
vooral aan de overdracht van de per-
soneelsleden van h e t  Ministerie van
Onderwijs. Wij zullen ook de sociale
partners hierin betrekken want zij
komen uiteraard aan bod in het do-
mein dat hun eigen is nadat de poli-
tieke beslissingen hier in de Vlaamse
Raad werden genomen.

Ten tweede, heeft dit decreet een he-
le voorgeschiedenis. Ik zal daarop
niet ingaan. Ik verwijs naar wat wij
in de Commissie hebben gesteld. Ik
wil toch benadrukken dat wij hier de
communautarisering van het Onder-
wijs reëel gestalte geven. Het was een
voorwaarde tot communautarisering.
Hadden wij dit akkoord niet dan zou-
den wij nooit tot communautarisering
kunnen overgaan. Het is daarenbo-
ven de uitdrukking zelf van deze
communautarisering, met name het
verlenen van verantwoordelijkheid
aan de niveaus waar deze verant-
woordelijkheid het best wordt geno-
men, dus de Vlaamse volksgemeen-
schap voor het algemeen onderwijs-
beleid, het schoolnet. de lokale
schoolgemeenschap voor die aspec-
ten van het beleid die zij het best
aankunnen.

Laat mij hier ook nog eens stellen
dat de bezorgdheid van de politieke
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partijen voor de levenskansen van
het Gemeenschapsonderwijs aanlei-
ding heeft gegeven om door decen-
tralisering en democratisering tege-
moet te komen aan de kritiek die
door velen op het huidige Rijkson-
derwijs wordt geuit. Deze kritiek is
vaak onrechtmatig. overtrokken en
gekleurd. Het is een feit dat er een
probleem bestond van dubbele be-
voegdheid van de Minister als inrich-
tende macht van één net en tevens
als verantwoordelijke voor het alge-
meen beleid in alle netten. Daaraan
wordt nu verholpen door de uitoefe-
ning van de inrichtende bevoegdheid
over te dragen aan de ARGO. De
ARGO neemt dan ook de organisa-
torische en de beheersfunctie op, in-
begrepen het verzekeren van de vrije
keuze van onderwijs voor ouders en
voor leerlingen die een neutrale
school verkiezen. Vervolgens is er de
kwaliteitsbewaking van dit onderwijs
door ook de aangepaste promotie
daarvoor te verzekeren. Er is ook de
werkgeversfunctie door eigen perso-
neelsbeleid mede op basis van syndi-
caal overleg tot stand gebracht. Ten-
slotte is er de vertegenwoordigers-
functie in het algemeen beleid, in de
diverse beleidsadviserende instanties
en ook ten opzichte van de andere
schoolnetten.

In dat verband is het van groot be-
lang het perspectief te onderstrepen
van de Algemene Onderwijsraad
voor de Vlaamse Gemeenschap.
Vooraleer echter dat tot stand kan
komen, moet uiteraard de ARGO
operationeel zijn want het is een we-
zenlijk element van deze Vlaamse
onderwijsraad.

De heer C. Moors : Wat bedoelt u
met operationeel, mijnheer de Minis-
ter ?

Minister D. Coens : De ARGO zal
operationeel worden begin volgend
jaar, dus binnen een paar weken. On-
middellijk nadat wij de volle be-
voegdheid inzake onderwijs zullen
bekomen hebben, zullen wij begin-
nen aan de oprichting van deze
Vlaamse Onderwijsraad waarin de
ARGO het thans bestaande Rijkson-
derwijs volwaardig vertegenwoor-
digt. Ik durf daarop uiteraard geen
datum zetten. Ik kan alleen onder-
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strepen dat wij de ARGO zo drin-
gend mogelijk nodig hebben want
dan pas hebben wij bereikt wat wij
bedoelden, met name dat de Minister
van Onderwijs. de verantwoordelijke
voor het Vlaamse Parlement voor het
Onderwijsbeleid, ten volle die rol
kan spelen ten aanzien van al de net-
ten die elk voor zich autonoom optre-
den.

De heer C. Moors : In principe bete-
kent operationeel wanneer de oprich-
ting gebeurt. Dan kunt u toch niet
wachten tot 1991 ?

Minister D. Coens : De ARGO
werkt vanaf begin volgend jaar met
alle bevoegdheden vandien.  Wij heb-
ben, maar dat weet u ook, een voor-
lopige faze vooraleer het dan de de-
finitieve faze wordt. Daarover gaan
enkele jaren. Wij hoeven niet te
wachten tot 1991 vooraleer die
Vlaamse Onderwijsraad tot stand
kan komen. Ik hoop zelfs dat wij dat
volgend jaar tot stand kunnen bren-
gen.

Ik zou er willen op wijzen dat dit
ontwerp van decreet moet worden
beschouwd ais een blijk van groot
vertrouwen in de interne krachten en
mogelijkheden en ook in de perso-
neelsleden van het Vlaams Rijkson-
derwijs dat straks Gemeenschapson-
derwijs wordt.

Nu krijgen zij ten volle de kans om
het eigen onderwijs volledig ter harte
te nemen door zelf verantwoordelijk-
heid ter zake te dragen. Samen met
de Executieve, met de Vlaamse Raad
en met de Vlaamse politieke partijen
zijn wij van mening dat het responsa-
biliseringsproces, ook naar het Rijks-
onderwijs toe, bijzonder heilzaam is.
Het moet dan ook op een loyale wijze
alle kansen krijgen. Ik hoop dat u
dat straks zult doen door eenparig
het ontwerp van decreet goed te keu-
ren.

De ARGO wordt een publiekrechte-
lijk persoon van de Vlaamse Ge-
meenschap. De Raad zal het hele
Gemeenschapsonderwijs organiseren
en beheren.

De ARGO krijgt in voorliggend de-
creet een sui generis  statuut mee. De
beschikkingen die de rechtspositie
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van de ARGO bepalen. komen wel-
iswaar in grote mate overeen met de
statuutregels voor een parastatale B,
maar het blijft toch. gezien de eigen-
heid van het onderwijs. en meer be-
paald van het Gemeenschapsonder-
wijs, sui generis. Dit sluit niet uit -
en dat is een vraag die gerezen is
vanuit instanties van het Vlaamse
Parlement, meer bepaald het Reken-
hof - dat ten gevolge van de artike-
len 47, 0 1 en 68, $3 van de financie-
ringswet het Rekenhof ook hier zijn
rol blijft vervullen conform aan de
wet van 16 maart 1954 en dit tot de
nationale wetgever ter zake een defi-
nitieve regeling vastlegt. Vanuit de
Vlaamse Regering kunnen wij dan
ook bepalen hoe wij dat zien in het
kader van ARGO.

De eigen aard van ARGO kan in vol-
gende drie punten worden samenge-
vat : ten eerste, Gemeenschapson-
derwijs betekent open staan voor alle
leden van de Gemeenschap zonder
enig onderscheid.

De ARGO zal dus de traditie van
het Rijksonderwijs in verband met de
eerbiediging van de godsdienstige, fi-
losofische en ideologische opvattin-
gen van de personen tot wie hij zich
richt, voortzetten.

Ten tweede, het beheer en de organi-
satie van het Gemeenschapsonder-
wijs door de ARGO zijn geen doel
op zich, maar zijn slechts middelen
om een kwaliteitsgerichte ontwikke-
lingsbegeleiding voor jonge mensen
te waarborgen.

Een structuurwijziging aan de top
van een organisatie is op zich geen
garantie voor het beter werken van
de organisatie. De grondslagen van
het gewijzigde beleid en van het nieu-
we beleidsconcept moeten worden
doorgetrokken over het geheel van
de structuur, de beleids- en beslis-
singsprocedures van het hele Ge-
meenschapsonderwijs. Hier gelden
de basisprincipes van decentralise-
ring en democratisering door in-
spraak via participatie van alle gele-
dingen. Het gaat hier derhalve duide-
lijk om een responsabilisering van
alle deelnemers in het betrokken on-
derwijsveld.
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Ten derde, alhoewel de Vlaamse Ge-
meenschap haar organiserende be-
voegdheid afstaat aan de ARGO, die
dus de uitoefening van de inrichtende
macht op zich neemt, blijft de Ge-
meenschapsminister van Onderwijs
controle uitoefenen over de wette-
lijkheid en de financiële orthodoxie
van de ARGO-beslissingen, evenwel
niet over de opportuniteit ervan. De
Commissaris van de Executieve fun-
geert rechtstreeks. Maar. zoals daar-
net gezegd, heeft ook het Rekenhof
zijn opdracht te vervullen. Ook de
Vlaamse Raad heeft een algemene
controlerende bevoegdheid inzake
datgene wat de Executieve doet. U
weet dat de Executieve ter zake grote
verantwoordelijkheden neemt. Bijge-
volg is de Vlaamse Raad, via de Exe-
cutieve, blijvend betrokken in het ei-
gen onderwijs van de Gemeenschap,
zoals trouwens in het onderwijs in het
algemeen.

Ten vierde, het lijkt mij wel interes-
sant even dieper in te gaan op de
zeer kenmerkende beleidsstructuur
op twee niveaus van de ARGO :
enerzijds, de Centrale Raad, ander-
zijds, op het lokale niveau, de school-
raden en de raden van bestuur. Ik zal
hier niet de opsomming geven van de
bevoegdheden. Wat lokaal kan ge-
beuren, moet lokaal gebeuren. Dat
is een heel belangrijk basisprincipe.
Bovendien gaat het over het onder-
wijs van de hele gemeenschap. Dat
is niet de optelling van de lokale een-
heden van het Gemeenschapsonder-
wijs, maar dat blijft een concept aan
de basis en overigens naar al datgene
wat niet expliciet centraal is vastge-
legd als zijnde tot die bevoegdheid
behorende, respectievelijk tot het lo-
kale. Dat is een grijze zone die moet
worden opgevuld door het geven van
richtlijnen en het schetsen van een
kader waarbinnen de lokale schoolra-
den die opvulling moeten kunnen
doen.

Ik denk dat wij ter zake een goede
oplossing hebben gevonden, tenein-
de de eenheid van het Gemeen-
schapsonderwijs te respecteren en te-
vens een optimale valorisatie van de
lokale bevoegdheid te respecteren.

Ten vijfde. de saminstelling  van de
Centrale Raad zelf zal in twee fasen
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gebeuren. Dit is op zichzelf een ver-
antwoord compromis in een positieve
zin. Sommigen denken dat een com-
promis altijd kleurloos is en eigenlijk
geen enkele inhoud heeft. Allen sa-
men verdedigen wij hier wat tot stand
werd gebracht. namelijk een even-
wicht tussen het onderwijs van de ge-
meenschap. met alle consequenties
inzake samenstelling daaraan ver-
bonden en het ten volle laten spelen
van de vertegenwoordiging van de
gebruikers van dat onderwijs. dus
van de ouders. de leerkrachten en al
diegenen. die dit onderwijs aan de
basis dragen.

Op een praktische wijze hebben wij
de ARGO in twee fazen tot stand
laten komen. Wij willen daarmee zo
spoedig mogelijk starten. Dat zal ge-
beuren vanaf januari aanstaande,
met een overgangsperiode van vier
jaar, waarin de lokale autonomie
wordt ingesteld. terwijl ondertussen
reeds een voorlopige centrale raad de
verantwoordelijkheden opneemt, sa-
men met hen, die het mogelijk ma-
ken, dit effectief uit te oefenen.

Uit deze beginperiode, die praktisch
wordt opgevat, zullen wij de nodige
lessen trekken. Deze periode kan op
het lokale niveau worden voorbereid.
waarna wij de definitieve fase ingaan
waarvoor in het decreet eveneens
elementen werden opgenomen.

Ten zesde. in verband met de eerste
benoemingen en de compenserende
aanstellingen, van de administratie
van het onderwijs, zal het voor ieder-
een, die het verslag en het decreet
heeft gelezen, duidelijk zijn dat ter
zake geen voorbarige kritiek werd
geuit die op een aantal misverstanden
zou kunnen berusten. Het betreft
hier het tot stand brengen van een
nieuwe administratie, met een aantal
consequenties inzake een eigen soort
parastatale. met een raad van be-
stuur. waarvoor de beheerders moe-
ten worden aangeduid en die. vol-
gens de voorziene procedure. door
de Vlaamse Raad dienen te worden
benoemd. Ter zake dient ook een be-
paalde leiding van de Administratie
te worden verzekerd. Op alles wat
ter zake werd naar voren gebracht
wil ik niet meer ingaan. Ik verwijs
enkel naar de tekst van het decreet
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en de uitleg die werd verstrekt. Ik
verdedig zonder meer alles wat op
democratisch en operationeel vlak
werd overeengekomen. Al het overi-
ge is overbodig. Ik reken erop dat al
degenen, behorend tot beleidsverant-
woordelijke politieke partijen. van de
oppositie of van de meerderheid. die
zin hebben voor het algemeen be-
lang, zullen erkennen dat ter zake
correct werd gehandeld. Mocht men
op dezelfde wijze zaken van een der-
gelijk belang en betekenis tot stand
brengen. zouden deze beschuldigin-
gen inzake politieke benoemingen
enzomeer,, niet te pas komen. Im-
mers, wat wij thans hebben gereali-
seerd is correct.

Ten slotte. wil ik erop wijzen dat er
een zeer belangrijk politiek akkoord
werd gesloten, dat wij thans met alle
erbij horende elementen inzake de
ARGO, het gesubsidieerd onderwijs
en het gehele onderwijs, dienen te
verwezenlijken.

Het betreft een belangrijk politiek
akkoord, waardoor de Autonome
Raad in Vlaanderen op een duidelij-
ke wijze. zonder stringent te zijn en
zonder voorbijgestreefde mechanis-
men te willen vasthouden. maar op
een solide basis waarop wij verder
kunnen bouwen. voor het onderwijs-
beleid een basis heeft gelegd.

Ter zake wijs ik in het bijzonder op
het noodzakelijke statuut voor de
leerkrachten. Enerzijds, op de her-
ziening ervan voor het personeel van
het Gemeenschapsonderwijs om te
beantwoorden aan het doel van de
ARGO en anderzijds, op een ge-
lijkaardig statuut voor alle netten.
Het model dat vroeger bestond -
Rijksonderwijs voor de andere netten
- is veranderd. Door de autonomie
van het Gemeenschapsonderwijs is er
nu ook iets veranderd in het referen-
tiekader naar de andere netten toe.
De hele financiering wordt geobjecti-
veerd met solidariteitsmechanismen.
Dit is een vooruitgang in de idee en
in de politieke opstelling. Wij zullen
dat naar het Gemeenschapsonderwijs
en naar de andere netten toe moeten
waarmaken. In het politiek akkoord
komen een aantal beschikkingen
voor met betrekking tot de omkade-
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ring. de gebouwen en de uitrusting.
Wij zullen dit alles correct uitvoeren.
Collega Moors wees op de conse-
quenties hiervan voor het volgend
jaar. In de eerste plaats gaat het over
de toepassing van de indexering -
hiermee beantwoord ik meteen een
van uw vragen - en het resultaat
daarvan dat u zelf hebt gegeven in
cijfers. Voor het gesubsidieerd basis-
onderwijs is er daarenboven een ex-
tra tegemoetkoming van 75 miljoen
F. per jaar en voor 4 jaren. Voor het
Gemeenschapsonderwijs wordt het
gratis leerlingenvervoer opnieuw in-
gevoerd. Dit is ingegeven vanuit het
wederzijds erkennen van reële noden
en passende oplossingen.

Ik hoop dat u in alle rust en in alle
ernst een ontleding van dit politiek
akkoord zult maken opdat we het sa-
men kunnen uitvoeren. Hiermee zul-
len we nog veel werk hebben, werk
dat trouwens de moeite waard is. Ik
dank u voor de grote openheid waar-
mee dit alles is tot stand gekomen.
De consensus en de positieve inge-
steldheid die daarvan het resultaat
zijn, getuigen ervan dat, wanneer
mensen zich rond de tafel zetten met
het doel ernstig werk te leveren. zij
tot een akkoord kunnen komen. Wij
zijn hierin geslaagd. We hebben de
basis gelegd voor de uitbouw van het
gemeenschapsonderwijs in Vlaande-
ren. Die geest zullen we samen trach-
ten vast te houden en te cultiveren
met betrekking tot het onderwijs in
het Vlaanderen van morgen dat we
met de Vlaamse Raad autonoom zul-
len bepalen.

Ik dank nogmaals de Commissiele-
den en in het bijzonder de twee ver-
slaggevers en nodig de Vlaamse Raad
uit ook met eenparigheid van stem-
men. zoals de Commissie, het ont-
werp van decreet aan te nemen. (Ap-
plaus op talrijke bunken)

De Voorzitter : Minister Van den
Bossche heeft het woord.

Minister L. Van den Bossche (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
geachte collega’s. voorafgaand en
aansluitend op de uiteenzetting van
collega Coens meen ik dat hier woor-
den van dank op hun plaats zijn, al-
lereerst voor de verslaggevers die een
uitermate goed verslag hebben opge-
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steld dat van belang zal zijn voor de
toekomstige uitbouw van de Autono-
me Raad en waarnaar nog dikwijls
zal worden teruggegrepen gezien de
acuraatheid van het document. Ik
dank ook de Commissieleden voor
de grondigheid waarmee het werk is
voltooid en voor de ingediende
amendementen die uiteindelijk het
ontwerp aanzienlijk hebben verbe-
terd.

Mijn dank gaat ook naar de onder-
handelaars voor het geleverde werk.
Ik ben van in de beginne bij de on-
derhandelingen betrokken geweest.
weliswaar in een andere functie. Al
degenen die aan het processus van
de onderhandelingen gedurende vijf
maanden hebben deelgenomen. heb-
ben werkelijk het beste gegeven van
zichzelf. Ik ben alle medewerkers
daarvoor erkentelijk. Dankzij de
sfeer die heerste bij de onderhande-
lingen. zijn wij tot een akkoord geko-
men dat van historische betekenis is
voor het geheel van de Vlaamse Ge-
meenschap en voor het onderwijs in
het bijzonder.

Het was zeer belangrijk dat die on-
derhandelingen konden worden ge-
voerd door de vier grote politieke
partijen, als het ware over de schei-
dingslijnen van zowel meerderheid
als minderheid heen. Iedereen heeft
eraan kunnen deelnemen.

Voor een keer wil ik hulde brengen
aan de onderhandelaars voor de vijf
maanden durende onderhandelingen
waarbij de geheimhouding bleef be-
waard.

Ten slotte dank ik collega Coens voor
de wijze waarop wij samen op heel
korte tijd dit decreet hebben kunnen
opstellen en voor de Raad brengen.
zodat op 1 januari de overdracht van
het Gemeenschapsonderwijs naar de
Autonome Raad kan doorgaan.

Zoals collega Coens daarstraks heeft
gezegd, kadert het geheel in een gro-
te beweging met drie componenten.

Ten eerste is er de lang verwachte en
definitieve communautarisering van
het onderwijs.

Ten tweede is er een vervanging van
een politiek akkoord, het Schoolpact,
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door het opnemen van de principes
van dit Schoolpact en van de proto-
collen ervan in het artikel 17 van de
Grondwet. Bijgevolg wordt de a prio-
ri controle die was ingebouwd in het
Schoolpact. vervangen door een a
postiori controle door het Arbitrage-
hof waarvan de beslissingen afdwing-
baar zijn.

Ten derde, wordt het vroegere Rijks-
onderwijs losgekoppeld van de figuur
van de Minister van Onderwijs, via
het tot stand brengen van een Auto-
nome Raad voor het Gemeenschaps-
onderwijs.

Met dit decreet hebben wij op enkele
maanden twee dromen waarge-
maakt. De droom van een groot deel
van Vlaanderen om het eigen onder-
wijs zelf in te richten en de droom
van velen die het Rijksonderwijs zijn
toegedaan om het los te koppelen
van de figuur van de Minister van
Onderwijs, die nu als inrichtende
macht optreedt en waarvan de poli-
tieke kleur steeds wisselt.

In dit decreet maken wij gebruik van
de nieuwe bevoegdheden die ons toe-
komen. Wij maken geen gebruik van
de bepalingen van de wet van 16
maart 1954 op de instellingen van
openbaar nut maar wij creëren zelf
een instelling met een publiekrechte-
lijk karakter sui generis.

Dit decreet heeft twee grote kenmer-
ken, zoals reeds gezegd door de ver-
slaggevers en herhaald door Minister
Coens : democratisering en decentra-
lisering.

De democratisering is nieuw en be-
langrijk. Zij gaat gepaard met een
fundamenteel respect voor de filoso-
fische en ideologische overtuigingen
van het geheel van de Vlaamse Ge-
meenschap. Ook de tweede verslag-
gever, de heer Moors, heeft hierop
gewezen. Dit respect zal ook con-
creet gestalte moeten krijgen door de
bepalingen in dit decreet ingeschre-
ven, zoals het systeem van coöptatie
en de eraan toegevoegde ratificatie.
Het gaat niet alleen om woorden,
maar er komen ook daden. Die prin-
cipes zijn terug te vinden in de sa-
menstelling van de lokale raden en
van de Centrale Raad.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 11
14 december 1988

Er komt geen vertegenwoordiging
door bestuurders van deze of gene
ideologische of filosofische strekking,
maar wel door figuren die persoonlijk
drager zijn van het ideeëngoed.

De decentralisatie wordt ingevoerd
door twee principes die worden ge-
schraagd door de gebruikers van het
onderwijs. Het gaat allereerst om
hen. Zij vormen het eerste element
in de samenstelling van de lokale ra-
den, die op hun beurt de volgende
elementen coöpteren. Zij verkiezen
ook rechtstreeks voor de helft van de
leden van de Centrale Raad.

De structuur van de onderwijsraden
is ingebed in de maatschappij. Op het
lokale niveau zal men leden coöpte-
ren uit de plaatselijke, sociale, cultu-
rele en economische milieus. Men
heeft bewust geweigerd in te gaan op
suggesties van allerlei drukkingsgroe-
pen om die bepalingen te vervangen
door een verwijzen naar de sociaal-
economische partners. Men heeft ge-
weigerd de onderwijsraden te organi-
seren volgens het traditioneel sys-
teem, waarbij de sociale partners ie-
der voor de helft van de vertegen-
woordiging zorgen.

Men heeft de totale vrijheid om figu-
ren te zoeken die het gemeenschaps-
onderwijs toegedaan zijn en kunnen
behoren tot het economisch, sociaal
of cultureel milieu van de lokaliteit
in kwestie. Dat betekent dat men niet
in clichés is vervallen en dat mensen
die zich verdienstelijk maken, bij-
voorbeeld als buurtwerker, perfect in
deze categorie kunnen worden ge-
rangschikt en gecoöpteerd. Op die
manier is de Raad in de lokaliteit in-
gebed en wordt er rekening gehou-
den met de personeelsleden, zowel
op lokaal als op centraal vlak.

Ik weet wel dat intussen discussies
zijn opgeborreld over de vraag of de
personeelsleden al dan niet voldoen-
de vertegenwoordigd zijn. Het is hoe
dan ook belangrijk vast te stellen dat
zij in de lokale schoolraden aanwezig
zijn en dat zij eveneens de mogelijk-
heid hebben aanwezig te zijn in de
Centrale Raad, zonder evenwel het
geheel te mogen monopoliseren.

Zoals de heer Moors opmerkte, is
het geheel ingebed in een globaal po-
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litiek akkoord dat volledig is bekend
gemaakt en ook als bijlage bij he
verslag fungeert. zodat men het vol
ledig kan appreciëren en bestuderen
Dit politiek akkoord is breder dat
het decreet, omdat het zoals terech
is aangehaald. allerlei financiële as
pecten behandelt. die niet meteen de
Autonome Raad voor het Gemeen
schapsonderwijs betreffen. maal
waarvan sommige betrekking hebben
op het vrij gesubsidieerd onderwijs
Ook daarin is duidelijkheid gebracht
Ik verwijs naar bijlage 4 bij het ver
slag waarin de financiële repercus.
sies.  in de mate dat zij uit te reken&
zijn. duidelijk in tabel worden ge.
bracht. Zo kan men niet denken dal
er katten in zakken worden verkocht
Het politiek akkoord eindigt met de
zin dat het geheel, zowel het decreet
als de andere bepalingen, zal worden
uitgevoerd in dezelfde geest, dat be-
tekent met dezelfde partners en o p
een evenwichtige wijze, zodat nie-
mand zich in de uitvoering tekort ge.
daan kan voelen.

Een ander belangrijk punt, dat aan-
leiding geeft tot speculaties, is de ver-
andering van het personeelsstatuut 
Blijkbaar geeft elke vernieuwing in
het onderwijsmilieu aanleiding tot
vrees. De heer Moors heeft in zijn
verslag terecht gezegd dat. wanneer
wij er niet in slagen vóór 1 april 1991
het statuut te vernieuwen, wij gedeel-
telijk in ,,statuutloosheid” terechtko-
men. Ik verzeker u echter dat het de
bedoeling van de Executieve is, met
als verantwoordelijken collega Coens
en ikzelf, om onmiddellijk na de
goedkeuring van dit decreet gesprek-
ken met de vakbonden te beginnen,
om te komen tot een nieuw statuut.
Dit nieuw statuut moet er noodge-
dwongen komen, omdat in het defini-
tieve systeem het oude statuut niet
meer van toepassing kan zijn. EI
blijkt echter ook overduidelijk uit het
politiek akkoord dat alle onderhan-
delaars het met elkaar eens waren
dat het oude statuut niet meer kan
garanderen dat het Gemeenschaps-
onderwijs maximale kansen krijgt.

Dit betekent dat het statuut moet
worden herzien. rekening houdend
met een evenwicht tussen enerzijds
de individuele belangen van de indi-
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 viduele  personeelsleden en ander-
zijds het globale belang van het Ge-
meenschapsonderwijs as such.

In het akkoord staan nu reeds een
aantal principes duidelijk vermeld. In
functie van die principes zullen de
onderhandelingen worden gevoerd
en zal het geheel worden uitgewerkt.
Uiteraard moet men rekening hou-
den met het feit dat men de over-
gangsperiode.  dus de tijd tussen het
oude statuut dat nu nog van kracht
is en het nieuwe dat nog zal moeten
worden uitgewerkt. zo harmonisch
mogelijk moet realiseren.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s. er
is nog een volgend punt dat ik niet
uit de weg wens te gaan. namelijk dit
in verband met primo-benoemingen.
Ik vermoed dat meerdere collega’s
daarover zullen spreken. Vooraf-
gaandelijk wil ik ter zake eén en an-
der mededelen.

Ik wil zeer duidelijk herhalen wat wij
in de Commissie hebben gezegd. Het
was onze grootste zorg, zowel van
Minister Coens als van mijzelf, dat
het Departement van Onderwijs ver-
der kon functioneren zoals nu het ge-
val is maar ook dat de Autonome
Raad in zijn administratieve functie
eveneens zeer vlug op gang kon wor-
den gebracht. Rekening houdend
met die twee zaken is het onmogelijk
om zonder meer het ambtelijk statuut
zoals het nu bestaat in zijn globaliteit
te laten spelen. Dat zou beide pijlers
met name deze van de administratie
van het onderwijs en deze van de
ARGO-administratie van bij de start
zwaar hebben gehypothekeerd. In te-
genstelling tot wat hier vroeger soms
is gebeurd en ook nog gebeurt is er
hier geen sprake van het openzetten
van een poort voor honderden pri-
mo-benoemingen. Het aantal is be-
kend. Het betreft vijf eenheden in
het departement, tweemaal drie in de
Autonome Raad waarvan drie uit de
pedagogische wereld die in de admi-
nistratie hun intrede kunnen doen.
Dit laatste is niets bijzonders, het ge-
beurt in alle Westeuropese landen.

De Raad weet door de tekst van het
decreet zelf welke de ambtelijke ni-
veaus van die mensen zullen zijn.
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Ook daarover kan geen onduidelijk-
heid of vergissing bestaan. De diplo-
mavereisten blijven even strikt ge-
handhaafd dan wanneer het gewone
statuut zou worden toegepast. Wat
meer is. men gaat zelfs anciënniteits-
vereisten inschrijven waardoor diege-
nen die tot benoemingen komen een
bepaalde anciënniteit moeten heb-
ben. Zij bijsoorbeeld  die tot rang 13
komen in de Autonome Raad voor
het Gemeenschapsonderwijs moeten
negen jaar dienst hebben. dit wil zeg-
gen het aantal jaren dienst dat men
moet hebben om ooit volgens het sta-
tuut te kunnen worden benoemd op
het niveau van adviseur-hoofd van
dienst. De persoon die durft beweren
dat misbruik kan worden gemaakt
van deze primo-benoemingen. daag
ik uit in alle eerlijkheid uit te leggen
hoe de beide belangen van de beide
administraties konden worden ge-
diend zonder dit beperkte aantal.
Misschien is het aantal zelfs té be-
perkt. maar er is geen afwijking van
diplomaniveau. noch van anciënni-
teitsniveau. Alles blijft dus op een
uitermate keurige wijze bekend en al-
les wordt uitgevoerd in respect voor
de wettekst. Ik zeg dit heel bewust
omdat onlangs het Rekenhof over
andere benoemingen de opmerking
heeft gemaakt dat niet altijd de voor-
waarden die bij decreet werden be-
paald werden nageleefd. Hier zullen
zij wel nageleefd worden. Er zal geen
discussie over bestaan. Wat hier ge-
beurt is geen ..detraquering”  van het
statuut van openbaar ambt. noch
doet het op enigerlei wijze afbreuk
aan het functioneren van het open-
baar ambt. maar maakt het integen-
deel in alle respect voor het statuut
en voor de ambtenaar een uitzonde-
ring die uiterst beperkt is en die geen
aanleiding kan geven tot ontmoedi-
ging in het ambtenarencorps. want
dit ware verkeerd. 

Mijnheer de Voorzitter. ik wijs erop
dat de laatste tien à twintig jaar er
reeds veel inkt is gevloeid over aller-
lei begrippen als rechtstreekse demo-
cratie en decentralisering. Meestal is
het gebleven bij ronkende verklarin-
gen en bij oerdegelijke artikelen in
allerlei tijdschriften. In werkelijkheid
is er in al die jaren uiteindelijk weinig
veranderd. Het hier voorliggend de-
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creet breekt met deze traditie van
..woorden  in de wolken”. In het de-
creet over de Autonome Raad wordt
concreet gestalte gegeven aan deze
geprezen idealen. misschien niet voor
honderd procent maar wel in grote
mate. Wij doen dit niet op vaag ter-
rein of op basis van een vrijblijvende
bevoegdheid. integendeel. eén van
de meest vitale opdrachten van onze
Gemeenschap is het inrichten van het
Gemeenschapsonderwijs. Ik denk
dat de Vlaamse Gemeenschap fier
mag zijn deze stap te zetten. Zonder
onszelf overmatig te prijzen. noch te
vervallen in allerlei holle. mooi klin-
kende slogans. lijkt het mij toch
noodzakelijk te onderstrepen dat de
Vlaamse Gemeenschap in deze
trendsetter is. Ik ben dubbel blij met
deze evolutie. enerzijds. omdat de
principes van democratisering en de-
centralisering mij lief zijn, maar. an-
derzijds. omdat hier wordt aange-
toond dat de Vlaamse Gemeenschap
in zijn openbare functie een voor-
beeld van dynamiek kan zijn. Het
voorliggend decreet illustreert dat de
openbare functie niet per definitie
achterna moet hinken. Wat belang-
rijk is, is dat dit decreet wordt gedra-
gen door de vier grote partijen en
met een tweederde meerderheid zal
worden goedgekeurd en derhalve
voor een reeks jaren de dienst zal
uitmaken. temeer omdat het ge-
schraagd is door de personen die de
publieke opinie in Vlaanderen verte-
genwoordigen.

Iemand zei reeds voor mij dat het
niet is met het bepalen van mooie
structuren dat alles gered is. Structu-
ren zijn één zaak. maar het functio-
neren in de werkelijkheid is een
tweede. Ik doe vanop  deze tribune
dan ook een oproep opdat de menta-
liteit bij deze wijziging zou volgen.
Dit is een fundamentele politieke wij-
ziging. Voor het eerst realiseren wij
een stuk rechtstreekse democratie.
een grote mate van decentralisering.
Het zal echter staan of vallen met de
mentaliteit van de leerkrachten. met
de mentaliteit van de directies. met
de mentaliteit van de ouders en met
het feit of wij valabele kandidaten
vinden om die verantwoordelijkheid.
die niet betaald zal worden, op het
lokale vlak op te nemen. Ik denk hoe
dan ook dat het voorliggend decreet
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een enorme kans inhoudt én voor het
Gemeenschapsonderwijs én voor het
onderwijs in het algemeen én voor
het  openbaar ambt en voor de
Vlaamse Gemeenschap in het bijzon-
der, niet zozeer om met de structuur
te pronken. dan wel om via de AR-
GO een onderwijs te laten genereren
dat kwaliteit als kenmerk heeft. (Ap-
plaus bij de meerderheid)

De Voorzitter : De heer Beysen heeft
het woord.

De heer E. Beysen : Mijnheer de
Voorzitter, heren Ministers, colle-
ga’s, een debat over een belangrijk
ontwerp als dit wordt natuurlijk
moeilijk wanneer de Ministers antici-
peren op vragen die zouden kunnen
worden gesteld door de leden van de
Raad die nadien moeten tussenbeide
komen.

Mijnheer de Minister, ik zal mij dan
ook veroorloven geen vragen te stel-
len. Ik zal slechts een kritische appre-
ciatie geven van hetgeen tot stand is
gebracht, waarover ik mij trouwens
verheug. Het verschil tussen de vori-
ge sprekers en mijzelf zal erin be-
staan dat ik dit binnen een aanvaard-
bare tijdspanne zal doen en dat ik
iets puntiger zal zijn.

Ik ben er altijd van uitgegaan dat er
geen Autonome Raad zonder com-
munautarisering kan zijn. De feiten
hebben mij gelijk gegeven. Dat is
prettig voor mijzelf. Ik wil meteen
ook zeggen dat wij. ondanks het feit
dat wij nu het gelukkige moment be-
leven van het samenvallen van de be-
spreking van dit ontwerp met de be-
spreking in de Kamer van de finan-
ciering van de Gewesten en de Ge-
meenschappen, niet mogen geloven
dat noch voor de ARGO. noch voor
de communautarisering, alle proble-
men meteen zouden zijn opgelost. Er
werd hier reeds gezegd dat er nog
heel wat overleg zal bij te pas komen
en wij zullen in de toekomst met heel
wat nieuwe vraagstukken worden ge-
confronteerd.

Dit belet mij niet dat, zonder over-
drijving, kan worden beweerd dat
hier vandaag geschiedenis wordt ge-
schreven. Men merkt dit niet meteen
aan de belangstelling in dit halfrond.
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Dit is jammer ; deze bespreking ver-
dient beter. Wij kunnen alleen vast-
stellen dat wij er hier, helaas, een
onderwijsonderonsje moeten van ma-
ken met diegenen die erg begaan zijn
met de onderwijsproblematiek. Het
is ook verkeerd te proberen de ge-
schiedschrijving uitsluitend voor zijn
eigen rekening te nemen zoals ik in
een aantal krantenartikels gelezen
heb. De Volksunie bijvoorbeeld mag
met fierheid verklaren dat zij onder-
wijsgeschiedenis maakte.

Wanneer ik dat lees, na de onderte-
kening van het akkoord tussen de
vier partijen krijg ik zure oprispin-
gen.

Ik maak van de gelegenheid gebruik
duidelijk te zeggen ; dit is niet goed.
Dit akkoord is het resultaat van de
inzet van alle verantwoordelijken
binnen de grote Vlaamse politieke
partijen. Men moet niet proberen
met gemakkelijke slogans het laken
naar zich toe te trekken. Het is nodig
dat dit van op deze tribune wordt
gezegd.

Tevens maak ik van de gelegenheid
gebruik om de aandacht te vestigen
op het enorme verschil qua benade-
ring tussen de besprekingen gevoerd
tussen de partijen met betrekking tot
de totstandkoming van de ARGO en
de besprekingen die weliswaar in de
nationale Regering aan de gang zijn
inzake de toekomst van de Gewesten
en de Gemeenschappen, meer be-
paald omtrent de financiering van de
Gewesten en de Gemeenschappen.

Het is duidelijk dat er ter zake raak-
vlakken zijn. Wij hebben inderdaad
de moed en het geduld opgebracht
om gedurende vele jaren te onder-
handelen en overleg te plegen met
de belangrijkste politieke formaties
van het Vlaamse land over de toe-
komstige structuur van het Rijkson-
derwijs.  Wij hebben het niet steeds
gemakkelijk gehad om uiteindelijk te
komen tot het bereikte resultaat. In
schrille tegenstelling daarmee han-
teert de nationale Regering de kar-
wats ten einde het Parlement te ver-
plichten een houding aan te nemen
inzake de financiering van de Gewes-
ten en de Gemeenschappen, wat toch
een belangrijk impact zal hebben op
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de toekomstige financiering van het
onderwijs in het Vlaamse land.

Ook hier moet ik vaststellen dat er
in het verleden verklaringen zijn af.
gelegd die. als later bleek dat bepaal.
de partijen hun oppositiekuur inruil.
den voor meerderheidsdeelname,
van toon veranderden. Nog niet ze
heel lang geleden las ik dat het een
bikkelhard gevecht zal worden om de
centen, wat nog altijd juist is, en dat
er voor de Volksunie geen sprake
kan zijn van het feit dat de overheve-
ling van de financiële middelen ZOU
gebeuren via dotaties. Als ik het ont-
werp met betrekking tot de financie-
ring van Gewesten en Gemeenschap.
pen aandachtig bekijk. stel ik vast dat
we ons inzake de onderwijsmiddelen
tevreden zuilen moeten stellen met
dotaties. zij het dat zij op een ietwat
andere manier zullen worden ver-
deeld.

Ter gelegenheid van dit debat moet
worden onderstreept dat door het feit
dat het nationaal ontwerp uitgaat van
de behoefte van de Franstaligen het
Vlaams onderwijs in de toekomst
jaarlijks ettelijke miljarden - 20 mil-
jard volgens de studie van het Vlaams
Economisch Verbond - zal moeten
derven. Deze opmerking moet in de
Raad naar voren worden gebracht
omdat ze repercussies heeft. vooral
als de financiering na de overgangsfa-
se in een definitief kleed wordt gesto-
ken.

Een eerste conclusie toont een groot
verschil in benadering aan. Als het
over een belangrijke onderhandeling
gaat tussen louter Vlaamse partijen
blijkt dat ook voor moeilijke punten
tot een algemeen akkoord kan wor-
den gekomen. Dit akkoord gaat he-
laas niet gepaard met een akkoord
over de toekomstige financiering van
Gewesten en Gemeenschappen in
haar geheel en over de onderwijsuit-
gaven in het bijzonder.

Het politiek akkoord waar herhaal-
delijk is naar verwezen. is inderdaad
een belangrijk feit in onze politieke
geschiedenis. Zoals Minister Van den
Bossche het in een interview heeft
gezegd, vind ik dit één van de uitzon-
derlijke momenten in het politieke le-
ven.
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lk prijs me daar gelukkig om. Ieder-
een weet dat ik altijd een pleitbezor-
ger ben geweest van het feit dat wat
we nu realiseren het best door allen
samen wordt verwezenlijkt. Dat is nu
gebeurd en dit is voldoende reden
om gelukkig te zijn.

In de beoordeling van dit politiek ak-
koord is - zoals Minister Van den
Bossche daarnet heeft gezegd - veel
aandacht opgeëist voor de zogezegde
politieke benoemingen in het ak-
koord. Sta me toe hierover kort en
bondig te zijn en deze kritiek te be-
stempelen als een overdreven reac-
tie. Ik beschouw ze als een laatste
weerstand van een soort achterhoe-
degevecht. meer niet. Laten we er
dus niet meer aandacht aan besteden
dan nodig is.

Dat wil niet zeggen dat ik deze reac-
tie niet zal pogen te begrijpen. Als ik
enigszins cynisch mag zijn. moet ik
zeggen dat sommigen ze door hun
verklaringen wellicht hebben uitge-
lokt. Ik neem Minister Van den Bos-
sche als getuige. Hij zei in juni 1988 :
..Wij moeten ervoor zorgen dat de
Raad voor het Rijksonderwijs geen
veelkleurige samenstelling krijgt
naargelang de sterkte van de Vlaam-
se politieke partijen”.

Ik neem hem dat niet kwalijk. want
hij heeft dat verklaard op een mo-
ment dat hij nog aan een andere
structuur dacht voor de samenstelling
van die Centrale Raad. Ik probeer
de reacties van de mensen in te schat-
ten en te begrijpen. Sommigen heeft
men bij manier van spreken een
beetje naar bepaalde reacties toe ge-
lokt. Ik wil daar echter niet meer
aandacht aan besteden. want een
structuur staat of valt met de perso-
nen die er bezieling aan geven. Wil-
len wij de ARGO een volwaardige
kans geven. dan moeten wij zorgen
dat alleen de besten in aanmerking
komen voor het bemannen van de
structuren. Alleen een onvoorwaar-
delijke medewerking aan het nieuwe
concept zal het Gemeenschapsonder-
wijs nieuwe kansen bieden. Zo be-
treur ik de recente reactie van CU-
RO die onlangs verklaarde : ..Wij
vrezen dat christelijk geïnspireerde
ouders die voor hun kinderen het
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Rijksonderwijs verkiezen, zich min-
der geroepen voelen om actief deel
te nemen aan deze verkiezingen. ter-
wijl andere ideologische groepen die
Rijksonderwijs wel als hun onderwijs
beschouwen. uit deze verkiezing als
absolute winnaar te voorschijn zullen
komen.”

Ik vind die reactie in hoge mate onge-
past zeker op het ogenblik dat het
Rijksonderwijs eindelijk verlost
wordt van zijn politiek en administra-
tief keurslijf dat het in belangrijke
mate belette een volwaardig eigen
pedagogisch concept uit te bouwen.
Al is dit ongebruikelijk in een parle-
mentaire vergadering toch wil ik in
verband met die reactie van CURO
een passage citeren uit de toespraak
die ik in 1987 hield voor een onder-
wijscongres dat doorging onder het
thema : ,,Waarom  kiezen wij voor het
Rij ksonderwijs” . Ik zei daar onder
meer : ,,Een eigen pedagogisch pro-
ject voor het Rijksonderwijs dat
voortdurend zal worden geconfron-
teerd met een wereld in volle mutatie
waarin innovaties op de meest diver-
se vlakken elkaar op een duizeling-
wekkende snelheid opvolgen en waar
de ene innovatie al ingrijpender ge-
volgen heeft dan de andere op het
dagelijkse leven. vergt een enorm
aanpassingsvermogen. Dit aanpas-
singsvermogen moet in de Rijksscho-
len groter zijn dan in welk ander net
omwille van de heterogeniteit van het
schoolpubliek. omwille van de enga-
gementsverklaring van het personeel
en omwille van de pluralistische
waarden die het Rijksonderwijs moet
opbrengen. Het aldus geformuleerde
onderwijsconcept dat volledig de filo-
sofische en politieke overtuiging van
eenieder dient te eerbiedigen, maar
die tegelijkertijd leert hoe een kind
zich kan engageren is lang niet de
gemakkelijkste maar zeker de meest
boeiende wijze van opvoeden. In het
Rijksonderwijs mag de confrontatie
van meningen en standpunten niet uit
de weg worden gegaan. Integendeel.
de confrontatie van meningen en
standpunten moet als een goed op
zichzelf worden ervaren waarbij ie-
dereen zijn persoonlijke inzichten en
opvattingen zal kunnen verdiepen.
Het is overduidelijk dat door het da-
gelijks beleven van de waarden van
het pluralisme de jongeren die im-
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mers niet meer uitsluitend op de
school als informatiebron en als vor-
mingsinstelling zijn aangewezen. kri-
tischer zullen zijn. In een tijd waar
we dagelijks overspoeld worden door
duizenden gegevens. door informatie
over de meest verschillende gebeur-
tenissen en onderwerpen, is het onze
plicht de toekomstige generaties in
zo voldoende mogelijke mate voor te
bereiden op de verschillende uitda-
gingen waarmede wij geconfronteerd
worden. Om al deze redenen moet
de peiler van het Rijksonderwijs het
pluralisme zijn. Vanuit de pluralisti-
sche peiler heeft het Rijksonderwijs
de bijzondere taak de jongeren aan
te zetten tot zelfstandig kritisch den-
ken en tot het aannemen van een on-
bevooroordeelde. onderzoekende
houding. Dit is de positieve bood-
schap die het Rijksonderwijs moet
uitdragen. Daarbij moet het accent
worden gelegd op het feit dat alleen
het Rijksonderwijs de waarborgen
kan bieden voor een opvoeding die
geënt is op pluralistische waarden.
De mate van succes dat het onderwijs
zal kennen op basis van de zopas uit-
getekende onderwijsconceptie. hangt
af van het vervullen van twee primor-
diale voorwaarden, te weten het op-
brengen van respect voor andermans
opvatting binnen een pluralistische
gemeenschap. Dit geldt voor alle on-
derwijsbetrokkenen van hoog tot
laag en. ten tweede. het beleidsmatig
onderschragen van de onderwijscon-
ceptie.  Of. om één en ander nog dui-
delijker te stellen, het succes van het
Rij ksonderwijs zal groeien naarmate
het onderwijs en het opvoedend per-
soneel meer getuigenis zal atleggen
van het pluralistisch beleven van de
zo uitermate belangrijke onderwijs-
opdracht”.

Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s. ik haal dit citaat uitdrukkelijk
aan als reactie op de. mijns inziens.
hoogst ongepaste uitlating naar aan-
leiding van het ondertekenen van dit
akkoord.

Ten tweede concludeer ik dat ieder-
een. van de basis tot de top, nu zijn
verantwoordelijkheid dient op te ne-
men. Dit bijzonder decreet biedt
voor het Gemeenschapsonderwijs
een grotere continuïteit, meer kansen
voor eigen initiatieven, een grotere
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Het verslag over het bijzonder decreet
betreffende de ARGO werd mede
door-toedoen van co-auteur C. Moors
(CVP),  tevens Raadssecretaris, tot
stand gebracht

verantwoordelijkheid en betrokken-
heid van alle participanten, een eigen
financieel beheer en een eigen perso-
neelsbeleid. Er is dus in deze formule
geen enkele ruimte meer voor doem-
denkers. Er is enkel plaats voor het
doen wat moet worden gedaan : het
Gemeenschapsonderwijs een eigen
pedagogisch concept meegeven.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, in
het laatste gedeelte van mijn uiteen-
zetting wil ik onderstrepen dat het
noodzakelijk gepaard gaan van de
communautarisering van het onder-
wijs met het instellen van ARGO on-
ze aandacht niet mag afleiden van de
noodzaak de evenwichten tussen de
verschillende netten te blijven koes-
teren als de sleutel van de bestendi-
ging van de schoolvrede. Het voort-
bestaan van de Nationale Schoolpact-
commissie blijft, mijns inziens, zinvol
zolang de financiering van de Gewes-
ten en de Gemeenschappen niet defi-
nitief is geregeld. In Vlaanderen zou
men er volgens mij goed aan doen
om intussen een toezichtscommissie
te installeren die nagaat of de nood-
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zakelijk te bewaren evenwichten tus-
sen de verschillende netten worden
gerespecteerd.

Tot slot wil ik nog dit zeggen. Wat
hier vandaag gebeurt is niet zozeer
het licht op groen zetten voor een
nieuwe onderwijsstructuur maar wel
de kans geven op een nieuwe onder-
wijsbenadering in onze Gemeen-
schap. Bouwstenen worden nu ge-
legd voor nieuwe toekomstkansen
voor jonge mensen die in het leven
willen slagen. Dat kan alleen maar
indien wij hen de beste vormingskan-
sen geven. Structuren vormen daar-
voor een weliswaar niet onbelangrijk
hulpmiddel maar mensen bezield
door het onderwijs zijn daarbij hoogst
onmisbaar. (Applaus bij de PVV)

De Voorzitter : De heer Laridon
heeft het woord.

De heer A. Laridon (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, als Voorzitter
van de Commissie voor Onderwijs en
Vorming stel ik er prijs op de verslag-
gever en de secretaris van harte te
bedanken voor het keurig en volledig
verslag dat tot in de puntjes en tot in
de allerlaatste correcties is verzorgd.

Collega’s, bij de vorming van de
nieuwe Regering werd met het oog
op de communautarisering van het
onderwijs op 7 maart 1988 een scena-
rio overeengekomen. Vóór het einde
van de vorige legislatuur dienden de
grondwetsartikelen die de commu-
nautarisering van het onderwijs mo-
gelijk maken te worden gewijzigd.
Het ging hier over artikel 59bis para-
graaf 2, 2” en de artikelen 17 en
107ter. Dit is normaal gebeurd. Te-
gelijkertijd diende de bijzondere wet
van 8 augustus 1980 te worden aange-
past om opnieuw de proportionaliteit
in de Vlaamse Executieve in te voe-
ren. Dit werd op 18 november 1988
eveneens een feit.

Vóór het einde van het kalenderjaar
1988 moet de wet van 28 juni 1983
inzake het Arbitragehof worden ge-
wijzigd en moet de financiering van
de Gemeenschappen met inbegrip
van de middelen voor onderwijs gere-
geld zijn. Met deze twee aangelegen-
heden is men thans druk bezig in Ka-
mer en Senaat en laat alles voorzien

dat ook deze zaken zullen geregeld
zijn vóór 1 januari 1989.

Parallel daarmee werd de Vlaamse
Raad verzocht vóór het einde van
1988 een decreet over de Autonome
Raad van het Rijksonderwijs aan te
nemen en dit in uitvoering van het
artikel 17 paragraaf 2 van de Grond-
wet. Verder werd ook bepaald dat in
elk geval in de Executieve over de
Autonome Raad van het Rijksonder-
wijs bij consensus zal worden beslist.
Vandaar het politiek akkoord tussen
de vier grote Vlaamse partijen. Dit
politiek akkoord gaf aanleiding tot
het ontwerp van bijzonder decreet
betreffende de Autonome Raad van
het Gemeenschapsonderwijs dat we
een paar weken geleden in de Com-
missie hebben behandeld en dat
thans in deze openbare vergadering
voorligt en dit niet langer onder de
naam ARRO maar wel ARGO.

Dit akkoord werd bereikt via lange,
moeizame onderhandelingen die
zelfs drie à vier jaar duurden. Dit
akkoord houdt in dat op 1 januari
1989 het Rijksonderwijs niet onder
de bevoegdheid zal komen van de
Gemeeoschapsminister van Onder-
wijs maar dat een nieuwe inrichtende
macht van het Rijks- of het Gemeen-
schapsonderwijs ontstaat.

Men kan zich natuurlijk afvragen of
in het pas gesloten akkoord de in-
houd van het ontwerp van decreet
ons volledige voldoening schenkt.
We dienen eerst en vooral op te mer-
ken dat het wettelijk initiatief in het
nationale Parlement. initieel door
ons genomen. uitgegroeid is tot een
decreet in de Vlaamse Raad, onder-
tekend door de vier grote Vlaamse
partijen. Het gaat hier dus niet over
een zuiver SP-voorstel of om een
CVP-PVV-akkoord. Het is dan ook
vanzelfsprekend dat ieder van de par-
tijen zich wellicht niet honderd pro-
cent in dit akkoord terugvindt doch
dat er in de tekst nog voldoende ele-
menten aanwezig zijn om het aan-
vaardbaar te maken. Het feit dat het
hier gaat over een akkoord tussen de
vier partijen heeft ontegensprekelijk
voordelen doch heeft onvermijdelijk
geleid tot compromissen. De doel-
stellingen en de principiële standpun-
ten die wij als Vlaamse socialisten na-
streven in verband met de oprichting
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van de ARGO kunnen wij terugvin-
den in het SP-voorstel dat zowel in
de Kamer als in de Senaat ingediend
werd in de loop van april 1988.

Het is enigszins interessant, zoals ik
heb gedaan, dit voorstel opnieuw
door te nemen en het te vergelijken
met wat vandaag naar voren wordt
gebracht.

De doelstellingen en de principiële
standpunten van de Vlaamse socialis-
ten zijn.

Ten eerste : het Rijksonderwijs los-
maken van de politieke wisselvallig-
heid. Inderdaad, elke wijziging van
minister brengt telkens wijziging van
beheer van het Rijksonderwijs met
zich .

Tweede doelstelling : het wegwerken
van het gebrek aan continuïteit in het
beheer van het Rijksonderwijs. Dat
gebrek was soms erg nadelig voor dit
onderwijsnet.

Ten derde : het ongedaan maken van
de dubbele bevoegdheid van de Mi-
nister van Onderwijs, enerzijds be-
voegd voor het hele onderwijsbeleid
en anderzijds inrichtende macht van
het Rijksonderwijs.

Deze zeer dubbelzinnige toestand
heeft gedurende de jongste jaren erg
in het nadeel van het Rijksonderwijs
gespeeld. Het ongedaan maken van
deze dubbele bevoegdheid wordt in
elk geval bereikt door het oprichten
van een orgaan dat bij delegatie op-
treedt als inrichtende macht van het
Rijksonderwijs.

Een raad die ten opzichte van het
Rijksonderwijs de bevoegdheden be-
komt die toekomen aan elk van de
inrichtende machten van onderwijs.
Samengevat zou men kunnen zeggen
dat het hier gaat over :
1” de organisatorische- en beheers-
functie ;
2” de kwaliteitsbewaking ;
3” de werkgeversfunctie ;
3” de vertegenwoordigingsfunctie.

Ten vierde : het vastleggen van een
procedure voor aanduiding van de le-
den van de raad van bestuur, proce-
dure die een representatieve, demo-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 11
14 december 1988

cratische en niet-politieke samenstel-
ling zou moeten waarbcrgen.

Ten vijfde : het waarborgen van een
beheer door en voor het Rijksonder-
wijs via geëngageerde personen.
Voor de goede werking van de Raad
en in het belang van het Rijksonder-
wijs moet worden voorzien in een
Raad samengesteld uitsluitend uit le-
den die gehecht zijn aan het Rijkson-
derwijs  en die, dit net - tegenwoor-
dig het Gemeenschapsonderwijs ge-
noemd - verdedigen.

Een laatste belangrijke doelstelling
bestond in het creëren van de moge-
lijkheid tot het uitwerken van een ei-
gen pedagogisch project met als doel
een kwalitatief hoogstaand onderwijs
te realiseren. Ik meen dat bij het op-
stellen van dit pedagogisch project,
principes en doelstellingen moeten
worden geformuleerd die wel in over-
eenstemming zijn met onze visie op
mens en maatschappij, maar die bo-
vendien ook getuigen van voldoende
openheid en pluralisme opdat ook
andere politieke en maatschappelijke
opvattingen erin zouden passen.

Men kan zich vandaag de vraag stel-
len of in het thans voorliggende ont-
werp van decreet al deze doelstellin-
gen werden verwezenlijkt.

Daar komt nog bij dat het in de lijn
van de verwachtingen ligt dat een Al-
gemene Onderwijsraad voor de
Vlaamse Gemeenschap zal worden
georganiseerd, dit is een overkoepe-
lende raad voor alle netten die, wat
het algemeen beleid betreft, advise-
rend zal optreden ten aanzien van de
Executieve. Deze Algemene Raad -
een eis van vele onderwijsmensen en
onderwijsinstanties - kan maar wor-
den georganiseerd als het Gemeen-
schapsonderwijs er als evenwaardige
partner, zoals nu het geval is. naast
de andere netten in kan vertegen-
woordigd zijn .

Het spreekt vanzelf. dat wij in ver-
band met het huidige ontwerp van
decreet een aantal bedenkingen heb-
ben.

Door het feit dat het hier om een
politiek compromis gaat, is het niet
verwonderlijk dat geen enkele van de
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vier fracties zich in dit ontwerp en in
dit akkoord helemaal terugvindt.

Ook wij, Vlaamse socialisten, heb-
ben naar aanleiding van dit ontwerp.
een aantal bedenkingen. We worden
geconfronteerd met enigszins minder
geslaagde beslissingen dan in het
wetsvoorstel was opgenomen. Bij-
voorbeeld in vergelijking met bepaal-
de schikkingen en oplossingen die wij
hebben opgenomen in het wetsvoor-
stel van de SP, dat werd ingediend
bij de Kamer en bij de Senaat en dat
ik met geestdrift heb ondertekend.
Een eerste bedenking is de financie-
ring naar behoefte van de Autonome
Raad voor het Gemeenschapsonder-
wijs. Wij worden in dit verband met
verschillende interpretaties gecon-
fronteerd.

We lezen in het wetsvoorstel van de
SP, meer bepaald in de toelichting :

,,De geldmiddelen waarover de Raad
beschikt zullen bestaan uit de middel-
en nodig voor de werking van de ad-
ministratieve diensten die ter be-
schikking van’ de Raad worden ge-
steld en voor het dekken van de be-
hoeften van het Rijksondenvijs die
volgens de gekende, geëigende crite-
ria moeten worden bepaald.

De begroting wordt bepaald volgens
de behoeften en volgens de geëigen-
de criteria die nu gelden voor het op-
stellen van de begroting van het
Rijksonderwijs. De Raad oordeelt
autonoom over de interne aanwen-
ding van de kredieten”.

Het nieuwe artikel 17 van de Grond-
wet bepaalt in 8 4 :

.,Alle leerlingen of studenten, ou-
ders, personeelsleden en onderwijs-
instellingen zijn gelijk voor de wet of
het decreet. De wet en het decreet
houden rekening met objectieve ver-
schillen. waaronder de eigen karakte-
ristieken van iedere inrichtende
macht, die een aangepaste behande-
ling verantwoorden”.

Daar ontbreekt de financiering vol-
gens behoefte.

In dit verband verwijs ik terloops
naar de uiteenzetting van de heer
Taelman die de discussie over de fi-
nanciering enigszins heeft openge-
trokken.
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Daarvoor wordt in klare taal het vol-
gende gezegd in het verslag :

,,Het Rijksonderwijs is echter het on-
derwijs voor iedereen. Hij pleit daar-
om voor een gepriviligieerde  behan-
deling van het Gemeenschapsonder-
wijs op financieel gebied. Iedereen
moet er zich kunnen in terugvinden.
Daarom moet dit onderwijs meer
middelen krijgen dan waarop het vol-
gens het aantal leerlingen recht zou
hebben”.

Hij voegt er echter aan toe : ,,Maar
dat zal budgettair allicht niet moge-
lijk zijn”.

Het antwoord van de Minister, ook
in het verslag opgenomen luidt :

,,De tegenstelling tussen de financie-
ring naar behoeften en die volgens
de normering werd nu opgelost. De
toekomstige financiering zal volgens
de normering gebeuren, maar hier-
binnen wordt erkenning gegeven aan
de specificiteit van het Gemeen-
schapsonderwijs. Artikel 17 van de
Grondwet gaat uit van zowel de ge-
lijkheid der netten als van de objec-
tieve verschillen die moeten worden
gehonoreerd. De gelijkheid en de ab-
solute normering werden vertaald in
concreet werkzame systemen”.

Wat echter de verdedigers van het
Gemeenschapsonderwijs, het vroege-
re Rijksonderwijs, het meest veront-
rust is de interpretatie die wij terug-
vinden in een artikel in De Standaard
van 8 november jongstleden - ge-
dachten die wij ook in andere chris-
ten-democratische pers hebben gele-
zen : ,,Het  Gemeenschapsonderwijs
staat ,,ter beschikking van allen, zon-
der onderscheid van geslacht, aard
of overtuiging” ; het wordt echter
niet op een aparte manier gefinan-
cierd. De onderwijswetgeving en de
grondwettelijke regels die het princi-
pe bevatten dat geen onderwijsnetten
maar scholen gesubsidieerd worden,
blijven gehandhaafd. Het gemeen-
schapsnet zal niet gefinancierd wor-
den ..volgens behoeften*’ maar vol-
gens dezelfde normen als het gesubsi-
dieerd onderwijs”.

Deze interpretatie van de journalist
van De Standaard maakt ons onge-
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rust vooral daar men ook in de syndi-
cale pers schrijft : ,,Het rijksonder-
wijs wordt gedegradeerd tot gesubsi-
dieerd onderwijs”. Uit het verslag
blijkt ook de ongerustheid van colle-
ga Baldewijns  :

,,Voor  de financiering bleven er twee
opties over : een financiering volgens
behoeften of een financiering volgens
criteria”. Dit laatste is voor het rijks-
onderwijs bijna onmogelijk. De SP is
tevreden over het compromis, maar
niet opgetogen.

Het artikel in De Standaard is ge-
schreven met de bedoeling ons onge-
rust te maken. Ik hoop dat het artikel
voor rekening blijft van die journa-
list. Wij verwachten zekerheid en ho-
pen een geruststelling te krijgen van
de Minister.

Minister D. Coens : Wij moeten ons
niet laten intimideren door persbe-
richten. Er is daarover een akkoord
bereikt, zeer rijk aan inhoud. Laten
wij daar samen achter staan.

Wij kunnen ons ergeren aan persbe-
richten, maar wij hebben als politici
een bijzonder waardevolle consensus
bereikt die wij samen moeten verde-
digen en loyaal uitvoeren.

De heer A. Laridon : Mijnheer de
Minister, ik heb nota genomen van
uw verklaring en wij zullen dit onder-
werp in de toekomst van nabij vol-
gen.

Een tweede bedenking gaat over de
gehechtheid en het engagement. Ik
lees in de memorie van toelichting
bij het ontwerp van decreet :

,,Om deel te kunnen uitmaken van
een van de bestuursorganen moet
men voorafgaand de verklaring van
gehechtheid aan het Gemeenschaps-
onderwijs ondertekenen. Dit is een
conditio sine qua non voor het lid-
maatschap“.

Het artikel zelf luidt :

,,De ondertekening van de verklaring
van de gehechtheid aan het Gemeen-
schapsonderwijs bedoeld in artikel
32,2O,  gebeurt bij de aanvaarding van
het lidmaatschap van de in artikel 5
bedoelde bestuursorganen”.

Autonome Raad voor het Gemeenschapsonderwijs

Moet die ondertekening gebeuren bij
de kandidatuurstelling of na de ver.
kiezing ?

Minister D. Coens : Na de verkie.
zing.

De heer A. Laridon : Dat komt na-
tuurlijk niet overeen met wat wij oor-
spronkelijk hadden gewild.

Als antwoord op de vraag van de
heer Taelman in de Commissie wie
de criteria van het engagement zal
bepalen antwoordden de Ministers
dat dit één van de bevoegdheden is
van de Centrale Raad.

Inderdaad, in artikel 32, 2O, lezen
we :

,,Het opstellen van de verklaring van
gehechtheid aan het Gemeenschaps-
onderwijs van de leden van de be-
stuursorganen”.

Op de pertinente vraag van de heer
Taelman of in de optiek van de Ge-
meenschapsminister iemand die zijn
eigen kinderen naar een ander net
zendt de gehechtheidsverklaring kan
ondertekenen nemen de twee Minis-
ters dan toch stelling en menen hier-
op bevestigend te moeten antwoor-
den. Zij motiveren dit door aan te
voeren dat dit een logisch gevolg zou
zijn van de geest van het akkoord en
dat een andere houding in strijd zou
zijn met artikel 17 van de Grondwet.

De heer Taelman had het moeilijk
met deze verklaring en ik meen dat
hij niet alleen staat.

Persoonlijk maak ik ook ernstig voor-
behoud. Op alle vergaderingen waar
ik mij inspan om een klaar beeld te
scheppen van de ARGO en om de
mensen van de deugdelijkheid van dit
ontwerp te overtuigen, bots ik nogal
veel op onbegrip. vooral in onze krin-
gen, van socialisten, vrijzinnigen en
dergelijke. Ook op het congres van
de ouderverenigingen van moraal
kwam hierop ernstige kritiek.

Minister D. Coens : Mijnheer Lari-
don, ik begrijp deze bijzondere ge-
voeligheid en ik durf zeggen dat het
eigenlijk gaat om een moreel com-
mittment, een moreel engagement
dat men in al zijn consequenties aan-
gaat. Daarvan echter een stelregel
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maken. is niet conform aan wat de
vier partijen - en ik was mede on-
derhandelaar - ter zake hebben be-
slist. Daarenboven zou de verplich-
ting om de kinderen naar een be-
paald onderwijsnet toe te sturen fun-
damenteel in strijd zijn met de onder-
wijsvrijheid van artikel 17 van de
Grondwet. Ook de SP-voorzitter
heeft dit zelf uitdrukkelijk verklaard
bij het bekend maken van het ak-
koord. Ik begrijp de ongerustheid ter
zake en vind ook dat een engagement
een totaal engagement is, maar u
kunt het niet als een absoluut crite-
rium beschouwen. Ik meen dat ik zo
enigszins tegemoetkom aan de be-
zorgdheid van bepaalde kringen.

De heer A. Laridon : Mijnheer de
Minister. het is waar dat dit akkoord
door de top is afgesloten, maar dat
betekent niet dat wij niet vrij zijn om
voorbehoud te maken en het daar-
mee niet eens te zijn. Ik verwijs naar
bepaalde uitspraken op het Congres
van de OVM, onder andere van de
heer Devuyst, die zegt : .,Het gaat
niet op dat men het officieel onder-
wijs vertegenwoordigt, maar zijn kin-
deren naar het vrij onderwijs stuurt”.
OVM-voorzitter Van Nieuwenhuyse
beaamde dit en wees erop dat iemand
die een verklaring van gehechtheid
aan het Gemeenschapsonderwijs for-
meel ondertekent, daarvan ook in
zijn levenswandel blijk moet geven.
Anders heeft zo een verklaring enkel
de waarde van een vodje papier.

Persoonlijk twijfel ik er ook aan dat
de voorwaarde zijn kinderen naar het
Gemeenschapsonderwijs te sturen. in
strijd is met artikel 17 van de Grond-
wet en een inbreuk betekent op het
privé-leven. Men kan immers moei-
lijk beweren dat deze voorwaarde de
persoonlijke vrijheid aantast, daar ie-
dereen vrij is zijn kind naar gelijk
welk net te sturen. Het gaat hier al-
leen om een voorwaarde om deel uit
te maken van een bestuursorgaan van
het Gemeenschapsonderwijs. Als
men daarin werkelijk wil zetelen,
moet men consequent zijn. Tijdens
de discussies in de Commissie heb ik
ook menen te begrijpen dat u, mijn-
heer de Minister. daarvoor begrip
had. U verklaarde eveneens dat er
een zekere consequentie moest zijn
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in de houding van de mensen die een
dergelijke verantwoordelijkheid op
zich nemen en er zich toe verbinden
het Gemeenschapsonderwijs te ver-
dedigen.

Mijn derde bedenking betreft de
structuur en de getrapte verkiezin-
gen.

Hier verwijs ik terug naar ons SP-
voorstel. Wij hadden, mijns inziens,
een uitstekend democratisch opge-
bouwd pyramidesysteem voorzien en
dit met getrapte verkiezingen :

- schoolraden per inrichting
- bestuurscolleges per scholenge-
meenschap (+ voor het hoger onder-
wijs lange type en korte type)
- kiescollege per provincie
- de Centrale Raad

Dit had het voordeel van werkelijke
decentralisatie zonder daarom in
overdrijving, in een te ver doorgedre-
ven centralisatie op kleiner vlak te
vervallen. Zodoende kan men ver-
mijden dat scholen alleenstaande ei-
landjes worden met een te grote
macht voor plaatselijke machtheb-
bers. Aldus wordt ook vermeden dat
wij, met betrekking tot de aanstellin-
gen. in een soort dorpspolitiek ver-
vallen.

Deze structuur had eveneens het
voordeel dat er via provinciale kies-
colleges een rechtmatige en billijke
geografische spreiding van vertegen-
woordigers - twee per Provincie -
in de Centrale Raad was gegaran-
deerd. Met de nieuwe structuur loopt
men het gevaar dat bepaalde Provin-
cies in de Centrale Raad eventueel
niet zullen zijn vertegenwoordigd.

Een vierde bedenking gaat over de
samenstelling van de lokale school-
raad. Wij begrijpen dat het resultaat
dat uit de bus is gekomen het gevolg
is van lange besprekingen en compro-
missen. Toch hadden wij liever gehad
- dat was zo in ons voorstel voorzien
- dat de vertegenwoordigers van het
personeel in de lokale schoolraad
zouden zetelen via rechtstreekse ver-
kiezingen van de personeelsleden
door de personeelsleden, en niet
door coöptatie uit de pedagogische
colleges. door de vertegenwoordigers
van de ouders en de door die verte-
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genwoordigers gecoöpteerde leden
van lokale sociale. economische en
culturele milieus.

Deze constructie kwam op het aller-
laatst tot stand. Zij lijkt mij niet zo
geslaagd en is naar mijn oordeel
enigszins aberrant voor het perso-
neel.
Een laatste bedenking gaat over het
statuut van het onderwijzend perso-
neel.

De grondgedachte. ook in ons SP-
voorstei, is de volgende :

In principe blijven de personeelsle-
den onderworpen aan hun huidig sta-
tuut. In de mate dat het statuut een
hinderpaal is voor de autonomie en
het belang van het Gemeenschapson-
derwijs moet dit aangepast worden
mits inachtneming van de wettelijke
voorgeschreven procedures.

Ik pleit ervoor dat na de goedkeuring
van het decreet inzake het statuut.
de vakbonden ten volle hun rol moe-
ten kunnen spelen en dat het statuut
aan een speciale overlegprocedure
zal onderworpen worden waarbij de
syndicaten nauw betrokken zullen
worden.

Minister D. Coens : Dat is evident.

De heer A. Laridon : Ik hoop meteen
dan ook dat er een einde kan gesteld
worden aan een spijtige relatiestoor-
nis tussen politieke en syndicale be-
weging.

Uit de antwoorden van Ministers tij-
dens de besprekingen in de Commis-
sie meen ik duidelijk te mogen uitma-
ken dat dit zo zal verlopen. Dat ver-
heugt mij. Inzake de herziening van
het statuut was het antwoord op een
vraag die in de Commissie werd ge-
steld dat zolang dit statuut niet her-
zien is en zolang de besprekingen met
de vakbonden niet rond zijn. het hui-
dige statuut verder geldig blijft.

Het verheugt mij dat wij terug tot
normale relaties komen en dat het
statuut met de syndicaten normaal
kan worden besproken.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de Voorzitter, ik weet niet wat
de heer Laridon bedoelt met zijn
woorden .,terug tot normale relaties
komen”. Telkens als het nodig was
werden de vakbonden geraadpleegd.
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Politieke partijen die samen 90 pro-
cent van de Vlaamse Raad uitmaken
hebben het recht een politiek ak-
koord af te sluiten waarin de grote
principes zijn gevat. De uitwerkings-
en de overheidsfase zal - zoals altijd
- met de vakbonden worden bespro-
ken. Iedereen moet echter duidelijk
op zijn plaats worden gesitueerd. De
politieke overheid heeft ook nog een
plaats in dit land en bepaalt uiteinde-
lijk, na onderhandelingen, het sta-
tuut.

De heer A. Laridon : Akkoord, maar
wanneer ik spreek over ,,normale  re-
laties”, druk ik de hoop uit dat be-
paalde perspolemieken tussen poli-
tieke en syndicale bewegingen een
einde zouden nemen.

Minister Van den Bossche : Ik heb
geen brieven gestuurd naar alle de-
mocratische parlementsleden. Wan-
neer andere mensen brieven sturen,
eigen ik mij het recht toe daarop te
antwoorden. (Twistgesprek tussen
Minister Van den Bossche en de heer
Laridon)

De heer A. Laridon : Er is provocatie
geweest aan beide kanten.

Mijnheer de Minister, u kunt een
one-man-show opvoeren als u wil. Ik
wil alleen maar zeggen dat er aan
weerszijden provocatie is geweest, en
dat ik hoop dat er aan deze perspole-
mieken en wederzijdse provocaties
een einde zou komen.

Minister  Van den Bossche : Er is
geen provocatie !

De heer A. Laridon : Sta mij toe
mijn betoog te beëindigen.

De herziening van het statuut zal wel-
iswaar dienen te gebeuren binnen be-
paalde items en volgens bepaalde
principes, die het statuut inpassen in
de organisatie van de ARGO.

Ik druk de hoop uit dat de ARGO,
die een belangrijke stap inzake de-
mocratisering, decentralisatie en au-
tonomie betekent, een belangrijk
elan moge geven aan het Gemeen-
schapsonderwijs in Vlaanderen. Het
is een nieuwe kans. Laat ons hopen
dat zij volledig zal worden benut.
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De socialistische fractie zal met een
kritische, maar positieve ingesteld-
heid in de toekomst de ARGO blij-
ven volgen en indien mocht blijken
dat op het terrein aanpassingen nodig
zijn, zullen wij zeker niet nalaten de
nodige initiatieven te nemen. (Ap-
plaus op de banken van de meerder-
heid)

De Voorzitter : Het woord is aan de
heer Van Durme.

De heer W. Van Durme (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, collega’s, ,,Het onderwijs
is een bijzonder interessant bedrijf
voor wie gulzig van de macht heeft
geproefd. In dat perspectief is de ti-
rannieke onderwijzer een padvinder
als men hem vergelijkt met de politie-
ke, syndicale en administratieve advi-
seurs van de minister van onderwijs
of van de directeur-generaal van het
Nationaal Secretariaat van het Ka-
tholiek Onderwijs”, aldus Jacques  de
Visscher in zijn boek ,,Over de
school” die verder schrijft dat zij de
publieke opinie voorliegen dat ze een
degelijk onderwijs betrachten, maar
die, zodra ze niet langer voor een
micro  of voor een camera zitten, de
invloedssferen en de machtsposities
op het oog hebben.

Is de oprichting van de Autonome
Raad voor het Gemeenschapsonder-
wijs niet de zoveelste illustratie van
de politisering van het onderwijsbe-
drijf en van een visie die met de
werkzaamheid van de school zelf te
weinig te maken heeft ? Het voorlig-
gend ontwerp van decreet is een per-
fecte afspiegeling van een politiek ak-
koord, zonder dat er een brede maat-
schappelijke discussie aan vooraf-
ging, laat staan van inspraak door de
betrokken groepen.

Minister D. Coens : Mijnheer Van
Durme, vindt u een politiek akkoord
een verwerpelijk iets ?

De heer W. Van Durme : Mijnheer
de Minister, u bent enigszins voorba-
rig. Een politiek akkoord is op zich-
zelf niet verkeerd, maar later zal ik
terugkomen op de inspraak en de
raadpleging van de betrokken groe-
pen.

Minister D. Coens : De verantwoor-

Autonome Raad voor het Gemeenschapsonderwijs

delijken van de politieke groepen
maken een politiek akkoord.

De heer J. Geysels : En de vertegen.
woordigers van de Vlaamse Raad ?

Minister D. Coens : De vertegen.
woordigers van de Vlaamse Raad ze-
telen in de politieke partijen. (Onder-
breking van de heer Geysels)

Minister D. Coens : Een fundamen-
tele bespreking en het amenderen
waar nodig van een ontwerp van de-
creet is onze fundamentele taak als
wetgever. Dit gebeurt op basis van
een politiek akkoord met alle politie-
ke partijen. wat ik normaal vind in
een democratie.

De heer J. Geysels : U vindt het dus
normaal dat de bespreking in de
Commissie van de Vlaamse Raad is
begonnen op het ogenblik dat het
ontwerp-decreet nog niet was inge-
diend en dat de leden van de Vlaam-
se Raad de bespreking moesten aan-
vatten op basis van een politiek ak-
koord ? Acht u dit gezond voor de
democratie ?

Minister L. Van den Bossche : De
tekst van het ontwerp-decreet was op
dat ogenblik in het bezit van alle le-
den. Alleen werd hen, dagen voor-
dien, reeds een politiek akkoord me-
degedeeld. dit in bijlage van het ver-
slag.

Minister D. Coens : Indien wij u de
tekst van het politiek akkoord niet
hadden medegedeeld, had u het ons
terecht verweten. zeggende dat er
een geheim politiek akkoord was tot
stand gekomen, waarvan u niet op
de hoogte was. Zodra de tekst ter
beschikking was, hebben wij hem
medegedeeld. U kon hem zeer aan-
dachtig bestuderen, wat u trouwens
hebt gedaan. Nadien had er in de
Commissie een uitvoerige bespreking
plaats, waaraan u actief deel hebt ge-
nomen. Dit is in alle openheid ge-
beurd. Er werden bovendien een 20-
tal amendementen, zowel vanwege
de Commissieleden als van de leden
van de Executieve, voorgesteld en
aangenomen.

Ik herhaal het : het was een open en
eerlijk gesprek, weliswaar op basis
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v,an de principes van het politiek ak-
koord dat in een decreet werd ver-
taald. Ook dat behoort in Vlaande-
ren tot de politieke cultuur.

De heer W. Van Durme : Wij zijn
het eens met SP-Voorzitter Van
kliert wanneer hij zegt dat de onder-
handelingen omtrent ARGO in een
merkwaardige discretie hebben
plaatsgehad. De vraag is of deze dis-
cretie nodig was.

$finister D. Coens : Meent u werke-
lijk dat men zulks bespreekt op de
Grote Markt in Brussel ?

De heer W. Van Durme : Dit argu-
ment heb ik gehoord in de Commis-
sie. Er worden ook andere en brede
discussies gevoerd.

Minister D. Coens : Wij hadden de
bedoeling een akkoord te sluiten.
Daarom is alles correct en met de
nodige discretie verlopen.

Minister L. Van den Bossche : Al
jarenlang worden hierover artikels
geschreven en hebben de partijen
hierover congressen gehouden en
standpunten ingenomen. En dan be-
weren dat er geen breed maatschap-
pelijk debat is ! Er is hierover gedu-
rende acht tot negen jaar gediscus-
sieerd en gepubliceerd. Alle grote
partijen hebben in dit verband positie
ingenomen. CVP. Volksunie en SP
kunnen verwijzen naar congressen :
de PVV naar studiedagen en publica-
ties.

Dit is geen nieuw idee. uitgevonden
rond de onderhandelingstafel. Men
heeft gepoogd om wat leefde aan
ideeën samen te brengen tot een co-
herent geheel. Op het ogenblik van
de onderhandelingen werd discreet
gehandeld. Achteraf zijn de laatste
letter en de laatste komma bekend
gemaakt.

De heer W. Van Durme : De uit-
spraak van Cornelis Verhoeven sluit
perfect aan bij wat u zegt. Hij merkt
op dat de politieke partijen, de Minis-
ter en de Voorzitter van het bestuur
een onderwijsfilosofie hebben, dus
vrijwel iedereen die geen les geeft.

Het beleid reageert korzelig op ieder-
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een die het waagt om het gemis aan
inspraak aan de kaak te stellen. Wan-
neer vakbondsorganisaties ter zake
kritiek uitbrengen. worden ze herleid
tot twee mensen die rond de tafel
gaan zitten en een eigengereide ver-
klaring de wereld insturen. Wie her-
innert zich niet de historische uit-
spraak van de Minister van Onder-
wijs in de Senaat waarin hij beweert
dat de wereld nog niet geschapen zou
zijn als God inspraak had verleend ?

Minister D. Coens : Wij hebben te
groot respect voor de syndicale bewe-
ging. ook in Vlaanderen. om haar
niet het recht te geven haar onafhan-
kelijkheid en haar eigen strategie en
doelstellingen te bewaren. Wij vra-
gen meteen dat dit ook voor de poli-
tieke partijen en verantwoordelijken
zou gelden. Elk zijn rol en elk zijn
deel - dat is gezonde democratie.

De heer W. Van Durme : Men
spreekt reeds jarenlang over de Au-
tonome Raad en allerlei voorstellen
werden geformuleerd. het ene al be-
ter dan het andere. Het mini-school-
pact, zoals beschreven in het politiek
akkoord. biedt geen goede oplossing
voor de onderwijsproblematie k in
Vlaanderen.

Minister L. Van den Bossche : Dat
is iets anders maar beweer niet dat
er geen breed maatschappelijk debat
is geweest.

De heer W. Van Durme : Elke letter
en komma in het akkoord hebben
hun betekenis. Er is niet de minste
ruimte om veranderingen aan te
brengen. De onderlinge machtsstrijd
voor een of ander soort onderwijs
leidt ertoe dat de eerste zorg niet
naar degelijk onderwijs uitgaat. Er
wordt natuurlijk geschermd met de
grote pedagogische objectieven.
maar in het politiek akkoord wordt
alles in het vage gelaten.

De heer L. Van den Bossche : Uiter-
aard, omdat de Autonome Raad het
zelf zal bepalen ter gelegenheid van
de definitie van neutraliteit. Dat laat
open wat u daarnet aanklaagde. De
pedagogische wereld, degenen die
deelgenoot zijn van het onderwijs.
kunnen hun verantwoordelijkheid op
zich nemen via de Centrale Raad.
Wij hebben gemeend de taken niet
voor hen te moeten invullen.

Autonome Raad voor het Gemeenschapsonderwijs

Op het ogenblik dat wij zoiets niet
doen. verwijt u ons dit. Als wij struc-
turen ontwerpen, wat onze taak is
omdat we verkozen zijn. verwijt u
ons dat wij dat doen en dat u vooraf
geen inspraak heeft gehad.

De heer W. Van Durme : Ik kom
hierop later terug omdat dit samen-
hangt met de samenstelling van de
Centrale Raad.

In principe is een Autonome Raad
voor het Gemeenschapsonderwijs
wenselijk. Het keurslijf waarin AR-
GO wordt gedwongen is van die om-
vang dat dergelijke Raad voor de
Groenen onnodig is. De positieve as-
pecten worden verdrongen door de
negatieve.

Beleidsmensen steigeren als men het
heeft over geheime akkoorden. De
aard van het publiekrechtelijk orgaan
geeft reeds aanleiding tot bedenkin-
gen in deze richting. Een parastatale
B is niet het geëigend orgaan om
openheid en democratie te bevorde-
ren. Ze ontsnapt voor een groot ge-
deelte aan de controle van het Parle-
ment. Waarom heeft men niet geko-
zen voor een parastatale A. die door-
zichtiger is. of voor een VZW ?

Het politiek akkoord vertrekt van de
stelling dat wat op lokaal niveau kan
geschieden niet centraal moet wor-
den geregeld. Dit is een lofwaardige
stelling, die echter in de praktijk
wordt uitgehold. Het is de centrale
overheid die zal bepalen wat kan en
wat mogelijk is. Is er ooit gevraagd
aan de instellingshoofden wat zij den-
ken over wat kan, over wat mogelijk
is en wat onmogelijk is ? .,De onder-
wijsinrichtingen mogen geen eilan-
den worden” is een gegeven dat wij
onderschrijven. maar dan in de bete-
kenis dat ze geen eilanden mogen zijn
in de samenleving. Het politiek ak-
koord heeft het echter over eilanden
binnen het eigen net. Men kan zich
wellicht niet voorstellen dat een me-
thodeschool zich in het gemeen-
schapsnet inbouwt. Een gecentrali-
seerde decentralisatie is in feite even
verstikkend als uitgesproken centra-
lisme.

Het is logisch dat het Gemeenschaps-
onderwijs geen enkele vorm van dis-
criminatie mag kennen en ter be-
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schikking staat van allen. zonder on-
derscheid van geslacht, aard of over-
tuiging. Nu alle netten door het mini-
schoolpact dezelfde rechten krijgen,
dringt zich de vraag op of alle netten
dan ook dezelfde plichten hebben.
Dit probleem stelt zich bijvoorbeeld
in verband met de migrantenkinde-
ren. Het probleem van de honderd
procent migrantenscholen kan wor-
den opgelost door het vaststellen van
een maximumpercentage migranten-
kinderen per klas en per school reke-
ning houdend met de totale vreemde-
lingenpopulatie in de betrokken re-
gio. Dit impliceert dat elke school
toegankelijk moet zijn voor migran-
tenkinderen. Is elke school van een-
der welk net daartoe bereid ?

Volgens het politiek akkoord dient
de ARGO in de uitoefening van zijn
bevoegdheden de ideologische, filo-
sofische en godsdienstige opvattingen
van de personen waartoe hij zich
richt, te eerbiedigen. De aap komt
echter uit de mouw wanneer bepaald
wordt dat de verdeling van de invloe-
den binnen de organen van de AR-
GO op een fundamenteel democrati-
sche wijze moet geschieden. Als
,,fundamenteel democratisch*’ bete-
kent dat een politiek blokkeringsme-
chanisme wordt ingebouwd dan
wordt een loopje genomen met de
democratie. Natuurlijk is er een
doekje voor het bloeden : de leden
van de bestuursorganen van de AR-
GO zullen absolute waarborgen moe-
ten bieden inzake positief engage-
ment tegenover het Gemeenschaps-
onderwijs. Meteen gaat men het be-
grip ..inmenging in de privé-levens-
sfeer” aanpassen aan het gestelde
doel. Wanneer de leden van de be-
stuursorganen en de leden van het
personeel van het Gemeenschapson-
derwijs hun kinderen toevertrouwen
aan een school van een ander net dan
zou dit behoren tot de privé-levens-
sfeer. Men kan zich afvragen wat bo-
venvernoemde leden dan in de AR-
GO of de school daar te verdedigen
hebben. Hun daden bewijzen het te-
gengestelde van een positief engage-
ment tegenover de Gemeenschaps-
school. Trouwens er bestaat een ar-
rest van de Raad van State dat zegt
dat leraars uit het Rijksonderwijs met
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onvoldoende kunnen worden beoor-
deeld als ze hun kinderen naar een
school van een ander net sturen. Be-
tekent de verklaring van gehechtheid
meer dan de verklaring van Happart
dat hij Nederlands kent ? Wie de ver-
antwoordelijkheid neemt voor de in-
richting en/of het bestuur van het Ge-
meenschapsonderwijs mag door hou-
ding of gedragingen de belangen van
het onderwijs geen schade berokke-
nen. Wat als het betrokken bestuurs-
orgaan in geweten oordeelt dat het
toevertrouwen van de eigen kinderen
aan een vrije school het Gemeen-
schapsonderwijs schade berokkent ?

De heer L. Van den Bossche : Eén-
derde van die raad wordt gekozen
door de gebruikers, de ouders. Als
zij menen hun vertrouwen te kunnen
geven aan iemand die zijn kinderen
waar dan ook naar school stuurt, dan
hebben zij democratisch gekozen. Zij
hebben gemeend hun vertrouwen te
kunnen geven néanmoins tout. Het
eerste derde zal de andere tweeder-
den coöpteren. De democratie heeft
haar rechten. Als iemand op die ma-
nier lid wordt van die Raad, dan is
hij lid van die Raad. En daarmee uit.

De heer W. Van Durme : Wij zijn
echter niet akkoord met de manier
waarop die Raad wordt samenge-
steld.

De heer L. Van den Bossche : Ik
herhaal het, de laatste tweederden
wordt gekozen uit het eerste derde,
zijnde de gebruikers van het onder-
wijs. Door de enkelvoudige daad van
hun kinderen naar een bepaald on-
derwijs te sturen, stellen ouders een
daad van vertrouwen in dat onder-
wijs. Wanneer mensen menen dat het
onderwijs lokaal kan worden be-
stuurd door een figuur van wie de
kinderen misschien niet naar datzelf-
de onderwijs gaan, hebben zij ge-
meend dat die figuur toch hun ver-
trouwen waard is. Dat is democratie.
Of moet ik zeggen ,,U mag vrij kie-
zen, behoudens in bepaalde uitzon-
deringen”.

De heer W. Van Durme : Mijnheer
de Minister, wij zullen het daar nog
over hebben wanneer wij het hoofd-
stuk betreffende de lokale schoolraad
behandelen.

Autonome Raad voor het Gemeenschapsondexwijs

Dit probleem hangt immers same
met de manier waarop deze lokal
schoolraad is samengesteld.

Het principe van de oprichting va
de schoolraad op lokaal vlak is o
het eerste gezicht toe te juicher
maar gaat aan de werkelijkheid voor
bij. Laat ons veronderstellen dat ee
bepaalde scholengemeenschap sa-
mengesteld is uit 1 atheneum. 1 mid
denschool en 1 basisschool in een
centrumgemeente met samen 1.000
leerlingen en uit 5 basisscholen uit de
regio met samen 500  leerlingen.

Welk instellingshoofd zal stemge
rechtigd lid zijn van de schoolraad -
dat wordt in het decreet bepaald -
en welke wrevel kan daardoor ont
staan ? Op welke basis zullen de ou
ders hun vertegenwoordigers kie
zen ? Grote entiteiten zullen kleinere
verdrukken.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Van Durme. u zoekt voor u w
voordeel een zinledige scholengroep.
Collega Coens heeft in de Commissie
duidelijk gesteld dat de scholengroe-
pen niet hetzelfde zijn als de SAB-
MO'S,  de scholengemeenschappen
van nu. Die zullen met uiterste zorg
moeten worden samengesteld en zo
klein mogelijk worden gehouden. Zo
luidt de verklaring ter zake.

Hoe het precies zal worden ingevuld.
is één van de eerste taken van de
Centrale Raad. Om kritiek te kunnen
uitbrengen. richt u in uw betoog een
zo wanstaltige scholengroep op dat
het niet moeilijk is om de scholen-
groep en de kinderen ervan wanstal-
tig te vinden. Logischerwijze wordt u
dan geconfronteerd met problemen.

De heer W. Van Durme : Dit voor-
beeld is nochtans een werkelijkheid
in mijn streek.

Minister L. Van den Bossche : Ik stel
nogmaals dat de scholengemeen-
schappen nu niet gelijk zijn aan de
scholengroepen vermeld in het ak-
koord. Daarom precies werd een an-
dere naam gebruikt.

De heer W. Van Durme : Dat moet
nog worden afgewacht. Laat ons
voorlopig stellen dat het zo is. We
zullen het over enkele maanden over
dit geval concreet hebben. In ieder
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geval. u zult niet kunnen vermijden
- welke vorm van scholengemeen-
schap u verkiest - dat de grotere
entiteiten de kleinere zullen verdruk-
ken.

De ouders staan vaak vreemd tegen-
over andere scholen van de scholen-
gemeenschap want de noden en in-
zichten van ‘elke school zijn anders.
Overigens dient men ook rekening te
houden met de sociale omgeving van
waaruit de kinderen afkomstig zijn.

Ik zou willen zien of het in de toe-
komst zal worden gerealiseerd op de
manier zoals men het vandaag zich
voorstelt.

Volgens welk criterium zullen de le-
raars verkozen worden ? Volgens het
decreet moeten ze verkozenworden
uit de pedagogische colleges. In het
basisonderwijs bestaan dergelijke
colleges overigens niet.

Minister L. Van den Bossche : In de
Commissie werd verklaard dat dit ge-
regeld wordt hetzij bij decreet, hetzij
bij besluit van de Executieve en niet
door omzendbrieven. zoals nu. De
schoolraden in het basisonderwijs
zullen bovendien worden gecreërd
om toe te laten dat het decreet zijn
gevolgen heeft. Ik stel mij de vraag
waarom in de Commissie nog verkla-
ringen worden afgelegd. waarom nog
uitleg wordt gegeven als men achter-
af pretendeert alsof dit niet gezegd
weid, .,pour les besoins de la cause”.
om toch‘
ren.

maar kritiek te kunnen leve-

De heer W. Van Durme : Als die
pedagogische colleges moeten wor-
den verkozen. zal het toch heel vlug
moeten gebeuren.

Minister L. Van den Bossche : De
lokale raden zullen opgestart worden
tegen 1 april 19c)I.  U hebt dus twee
jaren en vier en een halve maand tijd.

De heer W. De Vlieghere : Dat is
moeilijk te geloven.

Minister L. Van Den Bossche : Het
is gemakkelijk te zeggen ..ik geloof
geen enkel punt. Dit is het einde. Ik
stem tegen. Vermits ik oppositie
voer. stem ik bij axioma tegen”.
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De heer W. Van Durme : Mijnheer
de Minister. fundamenteel zien wij
niet in waarom de lerarenvertegen-
woordiging niet rechtstreeks mag
verkozen worden door het leraren-
korps. Essentieel komt het erop neer
dat de pedagogische Raad nog niet is
opgericht in het basisonderwijs. Wij
willen wel aannemen dat dit binnen
de kortst mogelijke tijd zal gebeuren.

Het is ook opvallend dat de mensen
die binnen de school verantwoorde-
lijkheid dragen in de schoolraad sterk
in de minderheid zijn. Concreet kun-
nen mensen uit het sociale, culturele
of economische veld een bepaalde vi-
sie doordrukken en dan bij eventuele
mislukking gewoon afhaken. De ech-
te verantwoordelijken moeten dan
maar de zaak oplossen.

Er zit geen enkele logica in de op-
bouw van de schoolraad. tenzij deze
van de mogelijke manipulatie. De
rechtstreeks verkozen leden door de
ouders hoeven geen ouder te zijn om
deel uit te maken van de schoolraad.
Dit kan betekenen dat op 15 leden
er tien uit de sociale. economische
en culturele milieus verkozen of ge-
coöpteerd worden tegenover 1 le-
raars en 1 directielid. Op deze manier
worden de woorden van Louis Paul
Boon werkelijkheid : Jnspraak  zon-
der inzicht. uitspraak zonder uit-
zicht”.

Het ligt in de lijn van de logica dat
ouders voor ouders kiezen. leraars
voor leraars, en de laatste trap dan
bestaat uit coöptatie van mensen uit
de economische en socio-culturele
milieus. Maar ook hier stellen zich
problemen. Ouderparticipatie is een
moeilijke zaak en ervaringen uit het
verleden doen ons het ergste vrezen.
Daarom dringt zich op zeer korte ter-
mijn een begeleidingsstructuur op. al
dan niet geïntegreerd in de bestaande
oudervereniging. Een bij komend
probleem is dat de stemgerechtigde
ouders afkomstig zijn uit verschillen-
de scholen. die vaak de concrete pro-
blemen ter plaatse voorrang verle-
nen. niet ten onrechte. want elke
plaatselijke situatie is anders. Naar
de besluitvorming toe is de school-
raad gedoemd om te mislukken wan-
neer de Executieve vasthoudt aan de
samenstelling ervan.

Autonome Raad voor het Gemeenschapsondetwijs

De schoolraad telt onder zijn leden
geen leerlingen. al kunnen deze vol-
gens artikel 14 bij de raad worden
betrokken voor de aangelegenheden
en volgens de regels die de Centrale
Raad bepaalt. In de praktijk zal van
deze participatie weinig terecht ko-
men. Nochtans zijn volgens ons de
leerlingen van de laatste jaren mon-
dig genoeg om volwaardig deel uit te
maken van een bestuursorgaan. Ze
zijn in elk geval nauwer verbonden
met de school dan mensen van buiten
de instelling. Het praktisch weren
van leerlingen past perfect in de res-
tauratiebeweging die reeds enkele ja-
ren terug is ingezet. Niets sluit uit
dat de lokale schoolraad het jachtter-
rein wordt van lokale politici. De
Executieve had het fatsoen moeten
hebben alle politieke mandatarissen
te weren uit de schoolraad. Nu kun-
nen gemeenteraadsleden en zelfs
provincieraadsleden van de raad ge-
bruik maken om bijvoorbeeld in-
vloed uit te oefenen inzake benoe-
mingen of om meer bekendheid te
verwerven. Wij horen het graag zeg-
gen dat de leden van de Raad geen
uiting geven aan hun politieke. maar
wel aan hun filosofische overtuiging.
Waar ligt de grens wanneer men dui-
delijk politiek geprofileerde personen
aanduidt ‘?

Artikel 43 bepaalt dat de schoolraad
belast is met het beleid en het bestuur
van de onderwijsinstellingen waar-
voor zij zijn opgericht. Wij wezen
reeds op het feit dat de mensen die
binnen de school verantwoordelijk-
heid dragen duidelijk in de minder-
heid zijn. Wanneer wij de vergaande
bevoegdheden van de schoolraad
vaststellen dan vragen wij ons af tot
welke toestanden dit zal leiden. Zul-
len zij de bestaande demotivatie van
leraars en directie nog beklemtonen ‘?

Een school is geen bedrijf in de let-
terlijke betekenis van het woord. Een
school werkt met levende materie en
de eerste en voornaamste verant-
woordelijken voor deze materie zijn
directie en personeel. Onder welke
druk zullen de verantwoordelijken
hun taak moeten vervullen ? Het be-
leid van de school zal bepaald wor-
den door een orgaan dat een alsmaar
wisselende samenstelling zal kennen.
Tot wat wordt de functie van direc-
teur herleid ?
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Moet hij zich ook in de toekomst
voor negentig procent onledig hou-
den met de administratieve organisa-
tie van zijn school ? De laatste gege-
vens over het leerlingenaantal in het
Rijksonderwijs zijn weinig hoopge-
vend. De ARGO zal hier misschien
enig weerwerk kunnen leveren, maar
verwachten dat de lokale schoolraad
de oplossing zal brengen is, om rede-
nen die wij reeds opsomden, ver-
keerd gegokt. Wanneer wij het heb-
ben over de lokale school dan moe-
ten wij vooraf de voorwaarden schep-
pen om ze kansen tot slagen te geven.
Het gaat niet op dat een directeur
twee basisscholen moet leiden binnen
de scholengemeenschap. Is het niet
beter de plaatselijke basisschool in de
plaatselijke gemeenschap in te bed-
den met een leerkracht die als school-
hoofd of coördinator fungeert ? Het
succes van de gemeenteschool werd
en wordt bepaald door het school-
hoofd, de hoofdonderwijzer, zoals hij
vroeger werd genoemd. De pendel-
directeur in de scholengemeenschap
zal nooit kunnen waarmaken wat een
schoolhoofd wel kan : de integratie
van de school in de dorpsgemeen-
schap bewerkstelligen. Wat zal de
ARGO veranderen aan de praktijk
van de versnippering van schooltjes,
die hun identiteit zien verloren gaan
in te grote verbanden ?

De kritiek die de Groenen uitbren-
gen op de schoolraad geldt in grote
lijnen ook voor de lokale raad van
Bestuur. het orgaan dat instaat voor
het beleid van het Hoger Onderwijs
buiten de universiteit. Hierbij heeft
de Executieve geen onderscheid ge-
maakt tussen het Hoger Onderwijs
van het korte en dit van het lange
type. Economische en industriële ho-
gescholen, hogere architecteninstitu-
ten, hogescholen en hogere instituten
voor vertalers en tolken worden op
dezelfde wijze behandeld als het Ho-
ger Onderwijs van het korte type,
terwijl ze in feite op universitair ni-
veau staan. Terwijl het universitair
onderwijs buiten de bevoegdheid van
ARGO valt ,  wordt het  hogerver-
noemd hoger onderwijs inzake perso-
neelsbeleid, personeelsstatuut en fi-
nanciering op dezelfde wijze behan-
deld als het secundair onderwijs. Ook
deze regeling is niet werkzaam.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 11
14 december 1988

Minister L. Van den Bossche : Dat
is niet juist. De manier van subsidië-
ring, van betaling, van normering en
van benoeming verandert niet door
de goedkeuring van dit decreet.
Waar haalt men het dat, door het
decreet betreffende de ARGO goed
te keuren. het hoger onderwijs buiten
de universiteit plots hetzelfde regime
heeft als het secundair onderwijs. Op
die manier kunt u evengoed beweren
dat het gereduceerd wordt tot het la-
ger of het kleuteronderwijs.

De heer W. Van Durme : Dat kan
worden ingevuld.

Minister L. Van den Bossche : Neen,
het bestaat. Het bestaande wordt ge-
handhaafd. De Minister van Onder-
wijs heeft toch nog enige bevoegd-
heid. Die wordt niet afgeschaft.

De heer W. Van Durme : Wij nemen
daar nota van.

Mevrouw N. Maes : Enige verduide-
lijking kan toch nuttig zijn want som-
mige mensen in het milieu versprei-
den een psychose dat de Minister de
bedoeling zou hebben iets te doen
aan het niveau van dat onderwijs.

De heer W. Van Durme : Het zou
logisch zijn mochten naast de opge-
somde categorieën van universitair
onderwijs in het decreet ook de hoge-
re instituten die op universitair ni-
veau staan bij de regeling van de AR-
GO worden uitgesloten.

Minister L. Van den Bossche : Waar-
om ?

De heer W. Van Durme : Omdat er
een niveauverschil is. (Onderbreking
van Minister L. Van den Bossche)
Waarom er dan niet de universiteiten
bij betrekken ?

Mevrouw N. Maes : Die hebben al
een eigen raad van bestuur.

Minister L. Van den Bossche : Na-
tuurlijk. Er is een fundamenteel ni-
veauverschil tussen het basisonder-
wijs en het secundair onderwijs. Dat
is logisch. Het onderwijs is in ver-
schillende niveaus opgebouwd. Wat
wilt u anders ? De universiteiten heb-
ben reeds lang een eigen structuur.
Die raad van beheer is al eens aange-
past en gedemocratiseerd in 1970.

Autonome Raad voor het Gemeenschapsonderwijs

Daar zal trouwens nog een verder
stap worden gezet. Men gaat naar d
autonomie van de universiteiten. I
de loop der jaren zijn wij er meer e
meer naartoe gegroeid. De Raad van
State beweert dat zij bijna autonoon
zijn wat nog niet het geval is. Met
heeft al verscheidene keren in rege
ringsverklaringen opgenomen dat de
volledige autonomie zal worden ge
realiseerd via een decreet. Dat is wa
anders. Zij zullen dus op een andere
manier functioneren.

De heer W. Van Durme : Wat dc
samenstelling van de Centrale Raad
betreft. heeft de politieke klasse toch
bewezen dat zij vindingrijk genoeg is
om de eigen belangen veilig te stel
len.

Minister D. Coens : Behoort u to
die politieke klasse, of niet ?

De heer W. Van Durme : De voorlo.
pige  Raad bestaat uit negen leden,
benoemd op voordracht van de be.
trokken fracties : de CVP en de SF
duiden elk drie leden aan en de PW
en de W één.

Minister L. Van den Bossche : De
PVV duidt er twee aan.

De heer W. Van Durme : De PW
duidt er twee aan. inderdaad. De
Voorzitter. de twee Ondervoorzitters
en een Ondervoorzitter-Secretaris
hebben voitijdse opdrachten. En elke
partij kan zich gelukkig achten met
een van deze functies.

Wij twijfelen er niet aan dat deze le-
den deskundig zullen zijn. Trouwens,
daar gaat het niet om : het gaat om
de manier waarop de benoemingen
in dit land gebeuren. Bijzonder erge-
rend is de ingebouwde blokkerings-
mogelijkheid zodat het vermoeden
rijst dat de deskundigen hun richtlij-
nen zullen krijgen van partijbureaus,
tenminste voor de materies waarvoor
een drievierde meerderheid is ver-
eist.

Minister L. Van den Bossche : Het
gaat om een vier- vijftal eenmalige
materies die van dergelijk belang zijn
dat ik hoop dat daarover een volledi-
ge consensus tot stand komt. Er is
zelfs geen blokkeringsmeerderheid,
want het begrip ,,engagementsverkla-
ring” zal moeten worden ingevuld.
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Dit is uiterst belangrijk. Men heeft
dan t%n jaarlijks terugkerend punt
waarop wel degelijk een blokkering
zou kunnen worden gehanteerd, na-
melijk de begroting. De begroting is
het jaarlijks uitstippelen van het be-
leid. Wat is er verkeerd aan te zeggen
dat men ook daar naar een consensus
zoekt in de beleidsverklaring tussen
alle betrokkenen omdat het Gemeen-
schapsonderwijs toch voor de hele
gemeenschap valabel moet zijn en
blijven. Het is zelfs een garantie om
te verhinderen dat men dat in de bui-
tenwereld zou vereenzelvigen met
één of meerdere partijen of met één
filosofische of ideologische strek-
king ?

De heer W. Van Durme : Mijnheer
de Minister, u denkt toch niet dat dit
mij ontroert ?

Er is een duidelijke blokkeringsmo-
gelijkheid binnen de Centrale Raad.

Minister L. Van den Bossche : Kijk
voor welke bevoegdheid !

De heer W. Van Durme : Er zijn ook
fundamentele bevoegdheden, zoals
bijvoorbeeld het opstellen van de
verklaring van gehechtheid.

Minister L. Van den Bossche : Wel,
mijnheer Van Durme. moet daarover
geen consensus worden gezocht ?
Vindt u het wijs een verklaring van
gehechtheid meerderheid tegen min-
derheid op te dringen ? Ik zou het
evenmin wijs hebben gevonden, in-
dien een huidige meerderheid tegen
een grote partij in, die kan worden
geacht zich ook in het Gemeen-
schapsonderwijs te moeten terugvin-
den, een akkoord zou hebben door-
gedrukt ? Dat zou evenmin wijs zijn
geweest.

Minister D. Coens : Trouwens, op
het lokale vlak vreest u dat de min-
derheden te weinig aan bod komen,
en op het centrale niveau draait u die
zienswijze helemaal om.

De heer W. Van Durme : Dat begrijp
ik niet goed.

Minister D. Coens : Dat heeft u
nochtans heel duidelijk gezegd.

De heer W. Van Durme : Ik heb niet
gesproken over minderheden.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 11
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Minister D. Coens : Jawel, over ba-
sisscholen en dat is dezelfde redene-
ring.

De heer W. Van Durme : Ik heb het
gehad over het feit dat door de sa-
menstelling van de lokale School-
raad, bepaalde belangengroepen een
zeer grote meerderheid binnen die
Raad zullen kunnen verkrijgen. Wij
vinden dat een politieke belangen-
vermenging.

Mevrouw N. Maes : Wij weten alle-
maal dat de democratie bepaalde risi-
co’s inhoudt.

De heer W. Van Durme : In elk geval
is de SP afgestapt van het beginsel
dat alleen de gebruikers van het Ge-
meenschapsonderwijs zitting moch-
ten hebben in de Raad. Moet dit dan
een historisch gebeuren voorstellen ?
Om niet duidelijke redenen blijft de
voorlopige Centrale Raad werken tot
31 december 1992. Waarom niet tot
31 december 1991 ?

Minister L. Van den Bossche : De
reden hiervoor is - en in de Com-
missie heb ik dit duidelijk uiteengezet
- om de lokale schoolraden, die zul-
len gekozen zijn en geïnstalleerd te-
gen 1 april 1991, toe te staan gedu-
rende 1 jaar en 8 maanden te oorde-
len over de mensen die op dat ogen-
blik de Centrale Raad uitmaken en
waarvan er misschien sommigen kan-
didaat zullen zijn bij de rechtstreekse
verkiezing, waar die leden van de lo-
kale Schoolraad zullen geroepen zijn
hun stem uit te brengen. Als u ze
maar 8 maanden geeft in plaats van
1 jaar en 8 maanden is de kans op
kennismaking en inhoudelijke beoor-
deling kleiner. Als AGALEV zou u
moeten zeggen dat dit een wijze be-
slissing was van de Executieve.

De heer W. Van Durme : Dat vinden
wij niet. Wij zijn van oordeel dat 8
maanden voldoende is, temeer daar
nog 3 jaar voorafgaan, hetgeen dus 2
jaar en 8 maanden betekent.

Minister D. Coens : En dan zou u
gezegd hebben dat die tijd te kort is
om een serieus democratisch groei-
proces mogelijk te maken.

Minister L. Van den Bossche : Ik
zou ook het feit betwisten dat de lo-
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kale raden op 1 april 1991 zullen wor-
den geïnstalleerd. Ten slotte kunt u
alles betwisten wat in het akkoord
staat.

Minister D. Coens : Zeg mij eens
wat er positief is aan het akkoord.

De heer W. Van Durme : Was de
samenstelling van de voorlopige Cen-
trale Raad misschien nog te verdedi-
gen, de definitieve is het in geen ge-
val. Zes leden worden opnieuw aan-
geduid door de betrokken fracties en
ze dragen tevens de kandidatuur voor
van de Voorzitter en de ondervoor-
zitters. De Executieve kan niet an-
ders dan de voorgedragen kandida-
ten benoemen, daar het aantal dit
van de te begeven ambten niet over-
treft. En dit wordt zonder schaamte-
gevoel in een decreet vastgelegd.

De Executieve heeft geen macht
meer, buiten de mensen die worden
voorgedragen, iemand uit de Centra-
le Raad te benoemen. De zes vanuit
de basis rechtstreeks verkozen leden
zitten er als spek en bonen bij.

Minister L. Van den Bossche : Dit
hebt u verkeerd begrepen. De voor-
dracht van een voorzitter, een onder-
voorzitter en een secretaris moet niet
gebeuren uit de zes personen die
worden voorgedragen door de frac-
ties, maar uit de twaalf personen die
uiteindelijk aanwezig zijn. Een frac-
tie kan iemand die rechtstreeks is
verkozen. voordragen als voorzitter.

Dat wordt vermeld in het decreet.
Wat er in 1993 zal gebeuren. weten
we vandaag nog niet.

De heer W. Van Durme : Binnen de
definitieve Centrale Raad blijft er
een blokkeringsmogelijkheid be-
staan. Getuigt dit alleen van wan-
trouwen of wil iedere partij zijn in-
vloed laten gelden in het Gemeen-
schapsonderwijs ? Het verbaast ons
met welk enthousiasme de CVP de
verdediger wordt van het Gemeen-
schapsonderwijs.

Minister D. Coens : Dat zou u moe-
ten verheugen !

De heer W. Van Durme : Mogen wij
de CVP uitnodigen, nog een stap ver-
der te doen en samen met alle
Vlaamse partijen een echt Gemeen-
schapsonderwijs op te richten in een
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geest van openheid en pluralisme,
hiermee beantwoordend aan een
jeugddroom, ondermeer van de he-
ren Martens en Dehaene ? Over de
politieke benoemingen kunnen wij
kort gaan. Noch het feit dat er vrij
strenge criteria zijn ingebouwd. noch
het feit dat het om 3. 11 of 100 benoe-
mingen gaat, is belangrijk. Wel het
opnieuw mogelijk maken van topbe-
noemingen op basis van politieke
verdeelsleutels. Wij erkennen dat op
het vlak van de benoemingen binnen
de ARGO verregaande maatregelen
zijn getroffen om alles zo objectief
mogelijk te laten geschieden.

Deze benoemingen geschieden op
basis van politieke verdeelsleutels en
door de partijen, ondermeer de
Volksunie, die telkens weer spreken
over politiek fatsoen en die in feite
het bewijs dienden te leveren dat zij
hun woorden in daden kunnen om-
zetten.

Minister D. Coens : Laten wij ernstig
zijn.

De overeenkomst is bedoeld voor de
hele Vlaamse Gemeenschap. Hoe wil
u dat wij zulks tot stand brengen zon-
der een maximum aan consensus in
te bouwen met alle waarborgen ter
zake ? Mochten wij zo niet tewerk
zijn gegaan, dan zou dat aanleiding
geven tot scheefgroeiing en waren wij
niet tot evenwichten gekomen die nu
eenmaal moeten bestaan in een de-
mocratie. De consensus is een waar-
borg voor de duurzaamheid van de
nieuwe instelling. Het is vanuit de
bekommernis voor continuïteit, dat
het  akkoord een breed poli t iek
draagvlak heeft gekregen. Dat is
geenszins verwerpelijk.

De heer W. Van Durme : Dat is uw
opvatting, mijnheer de Minister ; wij
hebben de onze.

Mevrouw N. Maes : Hoe zou u te-
werk zijn gegaan ?

De heer W. Van Durme : Ik hoef
niet in uw plaats de politiek ter zake
te voeren, mevrouw. U stelt maar
voor. Wij zullen dat dan beoordelen.

Mevrouw N. Maes : Zou u het anders
doen ?

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 11
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De heer W. Luyten : Wij hebben dat
nog gehoord : ,,Met deze man wordt
het anders”. (Gelach)

Minister L. Van den Bossche : De
heer Van Durme zou het allemaal
anders doen, maar hij weet nog niet
hoe. Met ons wordt het niet anders,
maar wij doen het anders.

De heer W. Van Durme : Een be-
langrijke kritiek van de Groenen is
ook dat met de oprichting van de
ARGO het louter om een organisato-
rische hervorming gaat : men verlegt
enkel bevoegdheden en verantwoor-
delijkheden. Zowel de keuze voor
een Autonome Raad zelf, onafhan-
kelijk van de Minister, als de keuze
voor decentralisatie en meer partici-
patie zijn belangrijke stappen voor-
waarts. Maar tegelijk is het maar al
te duidelijk dat er bij elk van deze
voorstellen vooral ook politieke
machtsfactoren in het geding zijn. U
vindt dat blijkbaar normaal en daar-
van neem ik akte. De voorgestelde
hervormingen zijn enkel de mogelijk-
heidsvoorwaarden om tot een kwali-
tatief beter onderwijs(beleid) te ko-
men. Of de omvorming van de struc-
tuur ook daadwerkelijk zal kunnen
bijdragen tot een kwaliteitsverbete-
ring, blijft een open vraag. In dit ak-
koord blijven alle initiatieven die de
onderwijskwaliteit zouden kunnen
ten goede komen al vast in het vage.
Men spreekt wel van het pedagogisch
project van het Gemeenschapsonder-
wijs, maar dit wordt nergens concreet
ingevuld. Zoals men ook over de
eventuele nieuwe invulling van de
neutraliteitsverklaring in het vage
blijft. Ook wat bedoeld wordt met
het pedagogisch project  en het
schoolwerkplan op het lokale niveau
blijft geheel in het ongewisse.

Minister L. Van den Bossche : U ver-
wijt ons gebrek aan logica.

Wij richten een Autonome Raad
voor het Gemeenschapsonderwijs op
en die geeft hen opdracht. Eén van
die opdrachten zal zijn het pedago-
gisch werk telkens weer opnieuw ge-
stalte te geven. U verwijt ons nu dat
wij dat niet h de plaats van de AR-
GO hebben gedaan. Eerst verwijt u
ons dat wij alles politiseren en daarna
stelt u dat er te weinig werd gepoliti-

Autonome Raad voor het Gemeenschapsonderwijs

seerd want u laat de aangestelden toch
datgene te doen waarvoor zij zijn
aangesteld. Wij willen het wel dege
lijk anders gaan doen. dan ander
gaan leven.

De heer W. Van Durme : Neen
mijnheer de Minister. wij hebben te
weinig vertrouwen in de Centrale
Raad.

Minister Van den Bossche : Dat is
het allemaal. .,wantrouwen”  en ,,niet
geloven”. Uw betoog steunt niet op
reële kritiek. behalve een paar pun
ten. Ik neem aan dat u afstand neemr
van een deel of van heel het ontwerp
van decreet. maar dat doet u niet. U
steunt volledig op elementen als ,,wij
geloven niet”. ,,wij wantrouwen” en
dergelijke meer. Dat is een ,,procès
d’intention”.

De heer W. Van Durme : Wat de
financiering betreft, vragen wij aan-
dacht voor de specifieke noden van
het technisch onderwijs. De sinds
1986 gehanteerde norm voor de uit-
rustingstoelage per leerling leidt
rechtstreeks naar een sterke kwali-
teitsafname van het technisch onder-
wijs. Per schooljaar wordt tot nu toe
een uitrustingstoelage van 65 F per
leerling toegekend. Voor een school
met 1000 leerlingen betekent dit
65.000 F, een bedrag waarvoor men
nog geen verouderde machine kan
aankopen. Enerzijds vragen de werk-
gevers geschoolde werknemers en
anderzijds beschikt de school niet
over voldoende aangepast leermate-
riaal. Als deze toestand blijft aan-
modderen kan het machinepark van
onze technische scholen straks tot
ons industrieel erfgoed worden gere-
kend. Wij hopen dat de lat niet al te
gelijk wordt gelegd in die zin dat een
enveloppesysteem inzake uitrustings-
apparatuur geen rekening houdt met
de specifieke behoeften van de scho-
len onderling. Wij staan zeker niet
achter de uitspraken van de Secreta-
ris-Generaal van het Ministerie van
Onderwijs wanneer hij het heeft over
het feit dat vadertje Staat niet mag
en kan fungeren als een melkkoe.
Hierbij verwijst hij naar de omliggen-
de landen waar de bedrijven steeds
meer voor de nodige computers en
andere gesofistikeerde apparatuur
zorgen. Mag een school nog een
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school blijven en niet athankelijk zijn
van commerciële en andere belan-
gengroepen ‘I

De oprichtin,u van de ARGO bete-
kent in feite een requiem voor het
pluralistisch onderwijs.

Bij de herziening van artikel 17 van
de Grondwet bleek reeds dat er geen
politieke wil aanwezig was om het
pluralistisch onderwijs als dusdanig te
vermelden. Deze tendens wordt nu
doorgetrokken. nu men bewust in-
speelt op de dubbelzinnigheid van
het woord gemeenschapsschool :
school van de Vlaamse Gemeenschap
versus school van de plaatselijke ge-
meenschap. Ten onrechte laat men
uitschijnen dat de Vlaamse Gemeen-
schapsscholen automatisch de rol
zouden waarnemen van ..open ge-
meenschapsscholen” of ,,pluralisti-
sche scholen”. zoals die in de loop
der jaren 1970 door velen, werden
verdedigd.

Het in het ongewisse houden van de
omschrijving van het begrip ,,neutra-
liteit” past in deze strategie.

De nieuwe redactie van artikel 17 van
de Grondwet laat ruimte open voor
uiteenlopende interpretaties : ,,De
neutraliteit houdt ondermeer in de
eerbied voor de filosofische. ideologi-
sche of godsdienstige opvattingen
van de ouders en de leerlingen”.

Deze algemene en dubbelzinnige ver-
klaring wordt verder ingevuld in de
Memorie van Toelichting. Daar
wordt gesteld dat het neutraal onder-
wijs .,uitgaat van de positieve erken-
ning en waardering van meningen en
houdingen en de nadruk legt op de
gemeenschappelijke waarden” en dat
het jongeren wil ..voorbereiden om
in de maatschappij binnen te treden
met een persoonlijk oordeel en enga-
gement”. De formuleringen bieden
duidelijk eventueel ook kansen voor
een pluralistische invulling van het
neutraliteitsbegrip. Ook het diploma-
criterium wordt niet meer uitdrukke-
lijk vermeld. Er wordt enkel aange-
geven dat er ..moet gezocht worden
naar aangepaste waarborgen opdat
het personeel, betrokken bij het op-
voedingsproject, een dergelijke visie
en onderwijsproject zou onderschrij-
ven”. Eventueel volstaat dus een en-
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gagementsverklaring ten aanzien van
het Gemeenschapsonderwijs. Tot er
een oplossing is uitgewerkt. blijft ech-
ter de schoolpactformule. het diplo-
macriterium. van kracht.

De Groenen hebben er uiteraard
niets op tegen dat men binnen het
Gemeenschapsonderwijs zou evolue-
ren naar meer intern pluralisme. In-
tegendeel zelfs. In de feiten speelt
zich ook een vergelijkbare ontwikke-
ling af in veel katholieke scholen.

Wel protesteren de Groenen ertegen
dat deze opening naar meer pluralis-
me in het ..neutraal  onderwijs” als
voorwendsel zou gebruikt worden
om het project van de pluralistische
school definitief tussen haakjes te
plaatsen. Want de voorzichtige en ge-
leidelijke keuze voor een pluralisti-
sche neutraliteit is nog heel wat an-
ders dan een uitgesproken keuze
voor een pluralistische school door
zich te bekennen tot de Keure van
het Pluralistisch Onderwijs en door
de goedkeuring als pluralistische
school aan te vragen via de Raad
voor het Pluralistisch Onderwijs.

Zo blijven de Groenen pleiten voor
het inbouwen van de mogelijkheid
voor gemeentelijke en provinciale
scholen om zich als pluralistische
school te profileren.

Met het oprichten van de ARGO
miste Vlaanderen een historische
kans. Een Autonome Raad voor het
Gemeenschapsonderwijs is een van-
zelfsprekende noodzaak, rekening
houdend met ons nettensysteem. De
manier waarop deze Raad tot stand
kwam en de inhoudelijke opvulling
ervan getuigen van een verkrampte
politieke opstelling. Het vroegere
wetsvoorstel van collega Baldewijns
beantwoordde meer aan de doelstel-
ling van een orgaan dat in alle opzich-
ten de kwaliteit van het Gemeen-
schapsonderwijs moest ten goede ko-
men dan het huidige decreet. Zelfs
de vroegere voorstellen van Minister
Coens beantwoordden meer aan de
wensen van de eerlijke verdedigers
van het Gemeenschapsonderwijs.

Tenslotte waarschuwen de Groenen
voor de gigantisering van de scholen.
Kleine scholen wordt het bijzonder
moeilijk gemaakt. De rationalisatie-
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maatregelen sturen de scholen in de
richting van de concentratie. waar-
door het onvermijdelijk is dat de
sfeer onpersoonlijker wordt. de bu-
reaucratisering toeneemt. de formali-
sering en standaardisering worden
versterkt en heel wat leraars en jon-
geren verloren lopen in een onder-
wijsfabriek. Daar zal de ARGO niets
aan veranderen. De enige zinnige ra-
tionalisatie is te vinden in de uitvoe-
ring van de pluralistische Gemeen-
schapsschool. waar ruimte is voor
vrije meningsuiting en een rijke con-
frontatie van opinies, gekoppeld aan
een positieve verdraagzaamheid.
Maar zoals gezegd. het jongste
schoolpactakkoord heeft het requiem
voor de pluralistische school ingeluid.
(Applaus bij AGALEV)

De Voorzitter : Mevrouw Leysen
heeft het woord.

Mevrouw A. Leysen (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, collega’s, zoals collega Moors
reeds heeft gezegd zijn wij als CVP-
fractie verheugd over het ontwerp
van bijzonder decreet dat nu wordt
besproken. Wij hebben van onze ver-
slaggevers een lijvig en inhoudelijk
zeer belangrijk commissie-verslag ge-
kregen. Ik ben ervan overtuigd dat
dit verslag menigmaal zal worden ge-
hanteerd om duidelijk te weten welke
de preciese  inhoud van de besprekin-
gen was.

Ik dank dan ook heel oprecht de bei-
de verslaggevers voor het verslag dat
zij hebben opgesteld en voor de kans
die zij ons bieden om dit waardevol
document in de toekomst te raadple-
gen.

Ik lever een kleine bijdrage tot dit
debat en vestig daarin op enkele ele-
menten uw aandacht. Wij vinden het
heel belangrijk dat ook in de oprich-
tingsfase de continuïteit in het Ge-
meenschapsonderwijs niet wordt ge-
schaad.

De hele ARGO-operatie mag de on-
derwijswereld niet door elkaar schud-
den. De oprichting van de Autonome
Raad is inderdaad een delicate ope-
ratie en zal een enorme inzet vragen
van de beheerders - ik leg de na-
druk op .,beheerders”  - in de Cen-
trale Raad. Boven alles moeten wij
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ervoor zorgen dat er geen bestuur-
loosheid ontstaat en moeten wij ver-
mijden dat administratie en onder-
wijspersoneelsleden ongerust en on-
zeker worden. Daarom is een degelij-
ke doorstroming van de informatie
echt belangrijk en noodzakelijk. De
overheveling van het personeel van
de administratie en het Gebouwen-
fonds naar de ARGO mag de admi-
nistratie niet ontwrichten en moet op
een humane, aanvaardbare wijze ver-
lopen.

mechanismen voorzien waarvan de
eerste twee eigenlijk eenmalig zijn.
De administrateur-generaal en zijn
adjunct zijn wellicht de enige echte
primo-benoemingen. Zij zijn echter
te verantwoorden enerzijds door het
feit dat de ARGO een totaal nieuwe
dienst is die moet worden opgestart
en, anderzijds, gezien de noodzaak
om onmiddellijk na 1 januari voor de
ARGO een degelijke leiding te heb-
ben. Gedurende een beperkte perio-
de volgend op het van kracht worden
van de personeelsformatie van de
ARGO zal het mogelijk zijn om in
niveau 1 maximaal drie personeelsle-
den te bevorderen, dit in afwijking
van ter zake geldende regelingen.

dat ambtenaren van het departemen
een bevordering bekomen in afwij
king van de geldende anciënniteits
voorwaarden. terwijl het koninklijl
besluit van 6 mei 1971 in het verleden
beperkt was tot mensen uit het on
derwijs. Ook hier zijn ten aanzien
van de betrokken personen strengt
kwalitatieve voorwaarden gesteld.

Om de continuïteit te verzekeren
heeft de CVP-fractie ook ingestemd
met de aanduidingsprocedure en de
benoemingsvoorwaarden, waarrond
in de pers nogal wat te doen is. Ook
op deze tribune zijn sprekers hierop
ingegaan. Wij trachten even objectief
na te gaan wat deze veel besproken
primo nominaties precies inhouden.

Het gaat dus niet om nieuwe benoe-
mingen, maar wel om een beperkt
aantal vluggere bevorderingen die
ook gebonden zijn aan strenge kwali-
tatieve voorwaarden.

Ten eerste, in de Centrale Raad van
de ARGO worden vier beheersman-
daten voltijds toegewezen. Het zijn
mandaten met een duur van vijf jaar
en ze zijn hernieuwbaar. Deze leden
worden dus geen ambtenaren. In el-
ke publiek-rechterlijke rechtspersoon
is er immers een Raad van Bestuur
waarbij de beheersmandaten volgens
een bepaald systeem worden toege-
kend.

Gelet op de specifieke band tussen
de Vlaamse Raad en het Gemeen-
schapsonderwijs - hiervoor verwijs
ik naar artikel 17 van de Grondwet
- werd geopteerd om de beheers-
mandaten deels door de Vlaamse
Raad en deels door de gebruikers van
het Gemeenschapsonderwijs te laten
aanduiden. Er werd beslist om, gelet
op de overgang van de opdracht, vier
mandaten voltijds te maken. Het be-
treft topfuncties die, omwille van de
zeer grote persoonlijke verantwoor-
delijkheid die zij inhouden, naar mijn
oordeel ook behoorlijk dienen te
worden bezoldigd.

Een derde mechanisme is dat in het
statuut van de personeelsleden van
de administratieve diensten van de
ARGO een bepaling zal worden in-
geschreven dat in de personeelsfor-
matie maximum drie personen uit het
onderwijs mogen worden opgeno-
men. Deze personeelsleden zullen
respectievelijk de rangen 12, 13 en
15 kunnen bekleden. Deze praktijk
bestaat momenteel in het Ministerie
van Onderwijs - naar aanleiding van
het koninklijk besluit van 6 mei 1971
- en bestaat ook in andere Europese
landen. Het heeft tot doel de band
tussen het onderwijs en de admini-
stratie te behouden. Ook hier zal on-
ze fractie erop toezien dat uitsluitend
personen met hoge kwaliteiten een
kans krijgen. Voor de diensten van
de Vlaamse Executieve bevoegd voor
het onderwijs zal het toepassingsge-
bied van het koninklijk besluit van 6
mei 1971 - houdend de bijzondere
voorwaarden tot het benoemen in
sommige ambten bij het hoofdbe-
stuur van het Ministerie van Onder-
wijs - gedurende een beperkte pe-
riode van één jaar, worden uitgebreid
met twee categorieën. Het gaat niet
om extra benoemingen want het aan-
tal te benoemen personeelsleden
door voornoemd koninklijk besluit
bepaald, wordt niet uitgebreid en
blijft dus beperkt tot vijf. Wel nieuw
is dat de mogelijkheid wordt geboden

Ten slotte wordt ook voorzien in de
functie van een commissaris van de
Executieve. Dit is een gevolg van de
oprichting van een publiekrechtelijk
rechtspersoon. Immers, iemand moe
nu eenmaal verantwoordelijk zijn
voor de controle over een dergelijke
instelling. In tegenstelling tot de we
van 16 maart 1954, die de mogelijk
heid inhoudt tot de benoeming var
meer dan één regeringscommissaris
wordt de taak hier waargenomer
door slechts één commissaris die v o o r

zijn opdracht gebruik zal maken var
de bestaande diensten en ambtena.
ren van de administratie. Uit hel
voorgaande blijkt dat de Executieve
geen ,,carte blanche” wordt gegever
wat het personeelsbeleid betreft. De
poort wordt hier niet geopend v o o r
een nieuwe reeks ,,Goede Vrijdagbe-
noemingen”. Het gaat duidelijk om
een beperkt aantal benoemingen, no.
dig om de ARGO op 1 januari zijn
taak als inrichtende macht te laten
waarnemen. waarbij hoge kwaliteit
wordt gesteld aan de kandidaten die
bezoldigd worden volgens de rangen
die in de administratie gelden. Essen-
tieel is dat op 1 januari 1989 het Ge-
meenschapsonderwijs op het onder-
wijsveld  geen enkel nadeel mag on-
dervinden van de overdracht van in-
richtende macht van de Minister naar
de ARGO.

De CVP-fractie in de Vlaamse Raad
zal bij het voordragen van deze kan-
didaten voor de Centrale Raad wa-
ken over het engagement en de kwa-
liteit van de betrokkenen.

Ten tweede, voor de administratie
van de ARGO zijn er drie bijzondere

Het behoort tot de verantwoordelijk-
heid van de Vlaamse Raad te waken
over de concrete uitvoering van het
decreet. er zorg voor te dragen dat
de bestaande administratie niet
wordt ontwricht, dat er niemand in
zijn bevorderingsmogelijkheden
wordt belemmerd en dat de ARGO
vanaf 1 januari eerstkomend zijn
zware en belangrijke taak als inrich-
tende macht ten volle kan dragen.
Als leden van de Vlaamse Raad zul-
len wij onze controletaak nauwgezet
vervullen.

Een tweede aspect betreft de be-
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stuursorganen van de ARGO. ener-
zijds de Centrale Raad en anderzijds
de lokale schoolraden of raden van
bestuur wanneer het gaat over het
Hobu.  Opdat de verschillende filoso-
fische en ideologische overtuigingen
in deze Centrale Raad zouden verte-
genwoordigd zijn. worden bij de sa-
menstelling zes leden van de twaalf
leden door de Vlaamse Executieve
benoemd en wordt er bij stemmingen
over welbepaalde aangelegenheden
een drievierde-meerderheid van deze
groep vereist. Dat vinden wij echter
niet terug bij de schoolraden of bij
de lokale raden van bestuur. Een de-
mocratie wordt het best gediend met
verkiezingen. Deze zijn echter geen
garantie voor het evenwaardig aan
bod komen van alle overtuigingen die
in de gemeenschap leven.

De Centrale Raad ratificeert enkel
de coöptatie uit de sociale. economi-
sche en culturele middens. Dit is wel
een erg beperkte waarborg voor een
evenwichtige samenstelling van deze
raden. Artikel 7 van dit decreet zal
bij de ratificatie moeten worden ge-
realiseerd. In de Memorie van Toe-
lichting van het stuk 161. nummer 1.
pagina 5 vinden wij : ,,De kandidatu-
ren voor het lidmaatschap verkozen
door de ouders is open.. .”

Wanneer men hier geen extra inspan-
ningen doet voor de vertegenwoordi-
ging van alle sociale geledingen. vre-
zen wij dat enkel intellectuele en ge-
goede burgers met het nodige aan-
zien deze raden zullen bevolken.

Dit betekent voor ons dat er. naast
de schoolraden, nog andere inspraak-
organen moeten blijven bestaan.

Artikel 5 stelt ..Een schoolraad wordt
opgericht per onderwijsinstelling of
per groep van onderwijsinstellingen,
die om geografische, pedagogische of
infrastructurele reden samen horen”.

Is het dan niet belangrijk om ter zake
te waarborgen dat in de schoolraad
van een scholengroep iedere betrok-
ken inrichting of elk niveau is verte-
genwoordigd ? Is het niet te vrezen
dat scholen, waarin naast lager- en
middelbaar onderwijs, ook technisch-
en beroepsrichtingen voorkomen. de
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ouders van deze laatsten minder
geïnteresseerd zullen zijn of. om so-
ciale redenen. zich minder durven
manifesteren en van kandidatuurstel-
ling zullen afzien ?

Artikel 17 paragraaf 3 stelt : ..De
Executieve bepaalt. op advies van de
Centrale Raad. de procedure voor de
verkiezing. de coöptatie en de opvol-
ging van de leden van de school-
raad”.

Ter zake wens ik aandacht te vragen
voor het bepalen van deze procedu-
re. Inderdaad. om de juiste man of
vrouw op de juiste plaats te hebben.
met de juiste inzichten in hun op-
dracht. zal het nodig zijn dat in het
Gemeenschapsonderwijs een algeme-
ne informatiecampagne wordt geor-
ganiseerd.

Derde aspect : het subsidiariteitsprin-
cipe heeft voor ons. christen-demo-
craten. een belangrijke waarde. De
ARGO is hiervan een concrete verta-
ling. Het Gemeenschapsonderwijs
heeft een eigen verantwoordelijkheid
binnen de grenzen van de wettelijke
reglementering en binnen het budget
dat door de Vlaamse Raad aan dit
onderwijs wordt toegekend.

Wij vragen aan de Gemeenschapsmi-
nister  voor Onderwijs dat hij bij de
bespreking van de begroting, ook in
de toekomst. uitvoerig toelichting zal
geven over de werking van de AR-
GO. Tevens verzoeken wij hem dat
hij de Commissie Onderwijs en Vor-
ming zal betrekken bij de uitvoering
van de artikelen van het decreet.
waarin aan de Executieve beslissende
bevoegdheid wordt gegeven.

Wij denken aan de artikelen 17, 55
en 57.

De Gemeenschapsminister van On-
derwijs. en met hem de Vlaamse
Raad. delegeert een belangrijk ge-
deelte van zijn bevoegdheden aan
ARGO. Vanuit haar verantwoorde-
lijkheidszin  vraagt de christendemo-
cratische fractie in de Vlaamse Raad
nauw betrokken te blijven bij het Ge-
meenschapsonderwijs, in het bijzon-
der via de Commissie voor Onderwijs
en Vorming.

Een vierde punt handelt over het sta-
tuut van het onderwijzend personeel.
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Beide Ministers hebben reeds gezegd
dat men onmiddellijk werk zal maken
van een nieuw statuut voor het perso-
nee! van het Gemeenschapsonder-
wijs.

Artikel 17 van de Grondwet bepaalt
dat alle personeelsleden gelijk zijn.
In de verklarende nota bij artikel 17
- document van de Senaat *--  wordt
op bladzijde 6 duidelijk gesteld dat
de jurisprudentie eensgezind is dat
gelijkheid betekent dat gelijken gelijk
en ongelijken ongelijk worden be-
handeld.

De criteria van ongelijke behandeling
moeten objectief, niet-willekeurig en
relevant zijn. Als voorbeeld wordt
uitdrukkelijk gesteld dat de rechtspo-
sitie van het personeel waarmee een
vrije inrichtende macht een arbeids-
contract sluit nooit identiek kan zijn
aan het statuut van het personeel van
het Rijksonderwijs noch aan dat van
het personeel van gemeenten en pro-
vincies. Daarom is de tekst van het
politiek akkoord volkomen in de lijn
van artikel 17 van de Grondwet als
er wordt gesproken over een ge-
lijkaardig personeelsstatuut.

Wellicht mogen wij suggereren om.
op basis van het statuut van het on-
derwijzend personeel van het gesub-
sidieerd onderwijs, een ontwerp. dat
reeds is besproken en waarover wij
reeds advies hebben gekregen van de
Raad van State, zo spoedig mogelijk
met de betrokken partijen te bespre-
ken. Ik meen niet dat er moet wor-
den gewacht tot het Gemeenschaps-
onderwijs zijn statuut heeft gekregen.

De bespreking van het ontwerp van
decreet betreffende ARGO zou on-
volledig blijven indien niet even
wordt stilgestaan bij het probleem
van de externe controle over de be-
groting en de rekeningen van AR-
GO.

Zowel in de memorie van toelichting
- bladzijde 3 - als in het advies van
de Raad van State - bladzijden IS
en 19 - wordt benadrukt dat ARGO
niet de rechtspositieregeling van een
parastatale B heeft. zoals bedoeld in
de wet van 16 maart 1954. doch dat
er geopteerd werd voor een sui gene-
ris-formule.

Het nadeel hiervan is dat de contro-
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lepositie van het parlementaire exter-
ne organisme - namelijk het Reken-
hof - niet geheel duidelijk is.

Sinds de inwerkingtreding van de bij-
zondere wet van 8 augustus 1988,
waarop gealludeerd wordt door de
Raad van State. is er geen bezwaar
tegen dat er voor het toezicht op AR-
GO geopteerd wordt voor een sui ge-
neris-statuut in plaats van het contro-
lemodel  van de wet van 16 maart
1954. Dit resulteert in een leemte,
wat de controlepositie van het Re-
kenhof betreft. want voor de openba-
re instellingen ressorterend onder de
Gemeenschappen en Gewesten stoel-
de de controle van het Hof tot nog
toe uitsluitend op deze wet.

zo een vaart zal worden genomen zal
ik wat ik hier zeg niet historisch noe-
men. Ik wil wel het historisch karak-
ter van de beslissing die wij nemen,
onderstrepen.

Uit het ontwerp van bijzondere fi-
nancieringswet - stuk van de Kamer
nr. 6350,  meer bepaald de artikelen
47, paragraaf 2 en 68, paragraaf 3 -
blijkt dat de legistieke leemte te-
weeggebracht door de wet van 8 au-
gustus 1988 terug zal worden opge-
vuld door een principiële verwijzing
naar de wet van 16 maart 1954. Maar
ondertussen zal het ARGO-decreet
aangenomen zijn. Blijft die leemte
dan bestaan in het specifieke ARGO-
geval ? Hoe staat de Vlaamse Execu-
tieve tegenover de bevoegdheid van
het Rekenhof inzake de rekeningen
van de ARGO ? Zal het ARGO-de-
creet  eventueel later moeten aange-
past worden aan de nieuwe bijzonde-
re financieringswet ?

Met dit ontwerp krijgt het Rijkson-
derwijs. voortaan het Gemeen-
schapsonderwijs. een kans om zich te
weren. maar tegelijkertijd wordt het
voor een uitdaging geplaatst. Dit ont-
werp betreffende de Autonome Raad
voor het Gemeenschapsonderwijs
maakt deel uit van een soort mini-
schoolpact dat door de Vlaamse par-
tijen is overeengekomen en dat ook
de andere onderwijsnetten nieuwe
mogelijkheden wil geven al was het
maar door de gelijkwaardigheid te
onderstrepen en door het toekennen
van een aantal financiële voordelen.
Daarnaast heeft men gelukkig ook
een aantal nieuwe dingen gedaan.
Tussen de partijen is afgesproken dat
er een pluralistische onderwijsraad
komt. Om die beslissing zijn we blij.
Wij staan hier natuurlijk niet voor het
triomf van het pluralisme. De af-
spraak is eerder een bevestiging van
een bestaande toestand in Vlaande-
ren en de definitieve vaststelling of
fatsoenering van ons verzuild sys-
teem. Volgens sommigen is dat ook
pluralisme. Ik vind dat eerder een
verkeerd gebruik van het woord. Het
pluralistisch onderwijs krijgt vandaag
niet meer kansen. Sommigen - ook
de Groenen - hebben hier vandaag
de hoop uitgesproken dat het ge-
meentelijk en provinciaal onderwijs
naar een pluralistisch onderwijs zou
evolueren.

Mijnheer de Voorzitter. de CVP-
fractie verheugt zich over dit ont-
werp. Wij zullen het graag goedkeu-
ren omdat het aan het Gemeen-
schapsonderwijs de bevoegdheid
geeft zijn ontwikkeling in eigen han-
den te nemen.

Wij zijn dit streven ook genegen. Er
zou een mogelijkheid moeten gescha-
pen worden om het pluralistisch on-
derwijs te bevrijden uit de enge koker
waarin het thans zit en waardoor het
geen enkele levenskans heeft.

De Voorzitter : Mevrouw Maes heeft
het woord,

Mevrouw N. Maes (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, het gering
aantal aanwezigen en het gevorderde
uur sporen mij tot enige bondigheid
aan. Ik feliciteer de verslaggevers
met hun interessant verslag waarnaar
nog veel gerefereerd zal worden.
Maar aangezien er in de Kamer niet

Minister D. Coens : U geeft toe dat
het Gemeenschapsonderwijs van de
Vlaamse Gemeenschap iets specifiek
is, te onderscheiden van wat gemeen-
ten en provincies als pedagogisch
project kunnen waarborgen met hun
autonomie. hetzij lokaal of provin-
ciaal.

Mevrouw N. Maes : Mijnheer de Mi-
nister. ik stel samen met u vast dat
wij voor de definitieve betonnering
van drie gelijkwaardige netten staan.

De politisering van het Rijksonder-
wijs en zijn rechtstreekse afhankelijk-
heid van steeds andere onderwijska-
binetten met hun telkens wisselende
beleidsvisies hebben zware ravages
aangericht terwijl elke bewegingsvrij-
heid en ieder eigen pedagogisch ini-
tiatief verzanden in de verre Brussel-

. se burocratie”.
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Op dit ogenblik zal het net met het
kleinste aantal leerlingen het ne
worden dat wij begiftigen met een
Autonome Raad.

Er zullen een aantal problemen blij
ven bestaan met betrekking tot he
net dat er geen is. namelijk het ge
subsidieerd officieel onderwijs. Te
zake stellen wij dat wij hieraan de
mogelijkheden zouden willen bieden
om naar pluralisme te evolueren.

Ons autonoom Vlaams onderwij
komt tot stand in een klimaat van
verdraagzaamheid. Men kan zijn be
denkingen hebben over politieke ak
koorden. maar heren van AGALEV
u zal zich wellicht herinneren dat ook
het schoolpact tot stand is gekomer
na de schooloorlog. Het toenmalig
schoolpact heeft dan ook alle ken
merken van het klimaat van wantrou
wen dat de vorige periode heeft be
heerst. Er wordt ons nu een nieuu
pact binnen de Vlaamse Gemeen
schap voorgelegd. Het blijft niet ach-
ter de coulissen maar het kan worden
besproken. Het eerste belangrijk
wetgevend initiatief ter zake word1
nu reeds genomen, namelijk de op
richting van de Autonome Raad. Het
Vlaamse schoolpact dat zal worden
getekend - als bijlage gevoegd bij
het verslag -. vertoont naast ver
draagzaamheid, ook het streven om
iedereen op een rechtvaardige ma-
nier te behandelen.

Het Rijksonderwijs had immers drin-
gend ademruimte nodig. In 1981
schreven wij in een brochure van de
Volksunie : ..Het  Rijksonderwija
blijft de gevangene van het gecentra-
liseerde machtsmechanisme. van de
toevallige Minister van Nationale
Opvoeding. De juiste syndikale of
partijlidkaart blijkt het enige crite-
rium te zijn voor de toegang en de
promotie.  Zelfs de scholengebou-
wenfondsen bieden enkel carrière
aan de weldenkers.
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Volgens mij moet men vanuit deze
 Vaststellingen vertrekken. Toen
reeds en  ook  daarvoor  heef t  de
Volksunie gepleit om het Rijksonder-
wijs te onttrekken aan de willekeur
van de onderwijsministers en ook aan
de partijpolitieke en syndicale
machtswellust die het Rijksonderwijs
zelf zwaar hebben gehinderd en in
zijn ontplooiingskansen beroofd. Het
leerlingenaanbod in het Rijksonder-
wijs is gedaald ondanks de laïcisering
van onze samenleving. wat in feite
geen logisch evolutie is. Het Rijkson-
derwijs  heeft niet de grote boom ge-
kend die wij bijvoorbeeld in het ho-
ger onderwijs hebben gezien in ande-
re netten. Waarom zouden wij dan
vandaag niet zeggen : ..Laat ons met
de ARGO een nieuwe weg opgaan
en zorgen dat dezelfde partijpolitise-
ring. centralisering en syndicale
macht niet opnieuw het Rijksonder-
wijs kunnen treffen. Vandaar dat ook
de kritiek die op dit ogenblik uit het
syndicale milieu opklinkt door ons
wel wordt gehoord maar toch ook ge-
relativeerd. Wij vinden dat er een
rechtmatige inspraak moet zijn van
het personeel maar ook dat de greep
van het syndicalisme het onderwijs
zelf niet mag verstikken. Vandaar dat
ervoor moet gewaakt worden dat bij
de allereerste start van deze nieuwe
organen, waarbij wij inderdaad stre-
ven naar een evenwicht tussen de
ideologische en filosofische strekkin-
gen en waarbij er een consensus is
gegroeid rond de opvattingen. dit
niet opnieuw zou vertekend worden
door de personen die het uiteindelijk
moeten waarmaken. Wij wensen dat
het niveau dat deze Raad in zijn de-
creet heeft ingeschreven ook beant-
woordt aan de hoge kwaliteiten die
de personen in kwestie zuilen moeten
kunnen bewijzen in de praktijk.

Mijnheer de Minister. dat neemt niet
weg dat wij met onze vreugde over
de ARGO toch nog wat vragen heb-
ben omtrent de toekomst. Het is im-
mers niet mogelijk gebleken de Ra-
den. ook de lokale, samen te stellen
op basis van verkiezingen. U weet
dat de samenstelling lang een twist-
appel is gebleven ook nadat de
Vlaamse Voorzitters van de partijen
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in een vorige periode het akkoord
reeds principieel hadden onderte-
kend in 1985.

De Volksunie dacht in 1985 dat ver-
kiezingen de beste weg waren. Men
heeft uiteindelijk gekozen voor een
systeem dat de consensus van de
Vlaamse Raad en het gedragen zijn
door de Vlaamse Raad heeft verko-
zen en waarbij een aantal verkozen
leden aangevuld wordt door gecoöp-
teerde leden. Wij hebben nochtans
vragen bij deze verkiezingen. Het
zou goed zijn dat duidelijk wordt ge-
steld dat men wenst dat niet alleen
de ouders kiesrecht hebben maar dat
zij ook daadwerkelijk zelf betrokken
worden bij het onderwijs. Op dit
ogenblik hebben wij in het artikel dat
daarover handelt niet geschreven dat
de verkozenen die door de ouders
verkozen worden ook zelf ouders van
kinderen in het Rijksonderwijs moe-
ten zijn. Dat staat er niet in.

Minister D. Coens : Neen. Het is ook
duidelijk dat wij de zaak open laten.
Het zijn wel alle ouders die kiezen.
Of zij ook ouders kiezen is niet in het
decreet vastgelegd. Dat is ook niet
bedoeld maar wordt wel verwacht.
Men kan zich echter inbeelden dat
men ook mensen uit het sociaal. eco-
nomisch en cultureel leven kiest. Dat
is mogelijk. maar niet voor de leer-
krachten want de leerkrachten ko-
men er alleen in via het pedagogisch
college. Die worden gecoöpteerd. Zij
kunnen dus niet rechtstreeks door de
ouders worden gekozen. Ik wil wel
die nuance aanbrengen.

Mevrouw N. Maes : Mijnheer de Mi-
nister. ik denk dat het belangrijk is
voor dit verslag dat het toch nog eens
wordt gezegd.

Minister D. Coens : Ja. want anders
dreigt het verloren te gaan. Ik zal mij
trouwens veroorloven, wanneer het
mocht nodig zijn. om dit zo te doen
want anders kunnen wij op een laat
uur niet op al die zo belangrijke ele-
menten terugkomen.

Mevrouw N. Maes : De lokale
schoolraden zullen dus wel degelijk
beantwoorden aan de verwachtingen
uit het politieke. sociale en culturele
milieu van de lokale gemeenschap.

Autonome Raad voor het Gemeenschapsonderwijs

Immers. als ze niet verkozen zijn zul-
len ze minstens gecoöpteerd worden.

Nu is er op dit ogenblik onder de
onderwijsmensen een hele discussie
aan de gang in hoever - ik stel mij
ook de vraag - dit samenhangt met
de toekomst. Gesteld dat wij in ons
onderwijs. vermits wij niet financie-
ren volgens behoefte. dat wordt hier
gezegd, maar financieren volgens ob-
jectieve normen. al weten wij, mijn-
heer de Minister, dat niet alles in ob-
jectieve normen zal kunnen worden
gevat.

Minister D. Coens : In die objectieve
normen kunt u ruimte laten voor een
aantal zaken zoals expliciet is voor-
zien. Ik hoef niet te refereren.

Mevrouw N. Maes : Veronderstel nu
dat, die vrees werd ooit door u geuit.
ons onderwijs niet voldoende middel-
en zou krijgen van de Vlaamse Ge-
meenschap, en dat er ooit een onder-
wijsminister komt die, zoals een mi-
nister voor cultuur in deze Raad. zegt
dat men het maar bij de sponsoring
moet zoeken. Ik vertel geen sprook-
jes.

Minister D. Coens : Wat mij betreft
is dat evident ondenkbaar.

Mevrouw N. Maes : Maar het be-
hoort tot de mogelijkheden. Daarom
wil ik erop wijzen dat wij in de uit-
voering van ons politiek akkoord de
wens om de ouders te betrekken zeer
au sérieux zouden nemen in het be-
lang van de kinderen en dat wij nu
reeds zeggen dat het niet onze bedoe-
ling zal zijn de financiële middelen
van de Gemeenschapsscholen noch
van de andere scholen te zien aanvul-
len met allerlei vormen van sponso-
ring met ongewenste neveneffecten
op het pedagogische vlak. Immers.
zoals nu culturele instellingen vaak
niet de middelen hebben om bijvoor-
beeld belangrijke culturele manifes-
taties te organiseren terwijl de verte-
genwoordigers van privé-bedrijven
die wèl hebben. wens ik niet dat in
ons onderwijs een gelijkaardige evo-
lutie zou plaatsgrijpen. Immers. de-
gene die de school het meest sponsort
zou ook de beste positie hebben voor
zijn kinderen. Ik hoef u niet te zeg-
gen dat dit tot ontsporingen zou lei-
den.
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Minister D. Coens : Ik kan die zorg
wel begrijpen. Als wij open gelaten
hebben wie de ouders verkiest dan is
het omdat wij ons niet wilden opslui-
ten in een mogelijk corporatisme.
Immers, u weet ook hoe die aandui-
dingen gebeuren vanuit de mensen
die naar voren treden enzovoort. Het
is denkbaar dat de ouders buiten het
eigen milieu ook mensen valabel ach-
ten om verantwoordelijkheid te ne-
men voor de lokale schoolgemeen-
schap. Ik deel uw zorg inzake de vol-
waardige betrokkenheid en het ge-
dragen zijn door de ouders. Ik hoop
dat men telkens voldoende ouders
vindt die bekwaam, in staat en bereid
zijn om dat te doen want dat is de
filosofie. Het is echter ook even open
gelaten met de mogelijkheid om zich
breder open te stellen dan degenen
die zich zouden kunnen aanbieden en
waar men aan een soort van inteelt
kan doen bij degenen die uit het so-
ciaal selectie-mechanisme, dat toch
speelt, alleen de kansen zouden heb-
ben om hun vertegenwoordigers te
zijn.

Mevrouw N. Maes : Ik dank u, mijn-
heer de Minister. Ik denk dat de Cen-
trale Raad zelf in de uitwerking van
de voorbereiding van de lokale ra-
den, daaraan veel belang zal moeten
hechten.

Een ander probleem is de financie-
ring. Ik heb reeds gezegd dat een te-
kort aan middelen desastreuse gevol-
gen zou kunnen hebben voor ons he-
le onderwijs. Meer bepaald is in het
Rijksonderwijs, op dit ogenblik gefi-
nancierd volgens behoeften, de zorg
groot dat er, door de regeling van de
werkingsmiddelen, in feite een tekort
zou ontstaan. De vraag rijst of, wan-
neer er geen netten meer. maar scho-
len, gefinancierd worden, de behoef-
ten dan in het gedrang zouden ko-
men. Er zou dan wel gefinancierd
worden volgens dezelfde normen als
het gesubsidieerd onderwijs. maar de
aanwending van de voorafgenomen
25 procent van het bestedingsplan
doet toch bepaalde vragen rijzen, zo-
danig dat men blij is met de bijzonde-
re meerderheid die daarvoor in de
Centrale Raad nodig is. Wel positief
acht men dat een belegging van wer-
kingsmiddelen bij een openbare kre-
dietinstelling mogelijk is. alsook het
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feit dat het vrije-keuze-leerlingenver-
voer opnieuw gratis is. Daartegen-
over staat dan de vreugde in het ge-
subsidieerd onderwijs omwille van de
toegenomen financiële mogelijkhe-
den. Ik geloof dat dit voor het onder-
wijs in zijn totaliteit een goede zaak
is. Ook de eigen pedagogische bege-
leiding voor elk net lijkt mij erg be-
langrijk, alhoewel er misschien wel
een probleem kan rijzen in verband
met de huidige Rijksinspectie die
wordt opengesteld - als ik het zo
durf zeggen - waarbij de vraag
wordt gesteld of er bij de recrutering
van deze Rijksinspectie verhoudin-
gen in acht worden genomen. Ik ge-
loof dat in dat verband niets werd
afgesproken.

Minister D. Coens : Het is in elk
geval zo dat deze inspectie uit alle
netten kan worden gerecruteerd,
naast de eigen inspectie, eigen aan
het net, gemeenschapsonderwijs of
gesubsidieerd onderwijs. Het is wel-
licht moeilijk bepaalde verhoudingen
af te spreken, maar er moet wel naar
een evenwicht worden gestreefd. Ze-
ker in de beginfaze, wanneer men
vertrekt vanuit een bepaalde oneven-
wichtige situatie. In dat verband vra-
gen wij ons af of wij ons moeten vast-
leggen op sleutels. Laten wij hopen
dat het mogelijk wordt dat deze in-
spectie werkelijk voor iedereen vol-
waardig kan optreden vanuit de geëi-
gende rol, vanuit de Vlaamse Ge-
meenschap, t e rwi j l  he t  Gemeen-
schapsonderwijs en het gesubsidieerd
onderwijs, dan het geëigend pedago-
gisch project zijnde, een eigen inspec-
tiecorps heeft.

Mevrouw N. Maes : Ik hoop het met
u, mijnheer de Minister. Het gaat ui-
teraard over netten die op gelijke
voet staan en die ten opzichte van de
Minister van Onderwijs dezelfde po-
sitie bekleden.

Thans wil ik het hebben over een
vraag die in de komende maanden
met de nodige aandacht zal moeten
worden onderzocht. Vanuit de krin-
gen van het hoger onderwijs werden
wij allen gealarmeerd. Er wordt ge-
steld - en voor mij lijkt dit logisch
- dat het universitair onderwijs zijn
eigen structuur heeft. Bijgevolg moet
dit onderwijs niet worden onderge-
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bracht bij de ARGO vermits wij d
bedoeling hebben de autonomie gro
ter te maken. Welnu. vanuit het HG
BU voel ik een soort psychologisch
wrevel omdat zij zich ..deelasseerd
voelen. Volgens mij moet dit deba
ter zake de nodige klaarheid bren
gen. Naar onze mening blijven de kc
ninklijke besluiten in verband me
het hoger onderwijs. van het korte c
van het lange type. zo lang ze nie
vervangen worden, van kracht. Maa
het moet eveneens de bedoeling zij
dit hoger onderwijs te onttrekken aa
de onmiddellijke willekeur - partij
politiek. enzovoort - van de Onder
wijsminister. Daarentegen mag he
niet de bedoeling zijn de centralisati
daarbij door te drijven. of het nivea
van dit onderwijs te verlagen. Wa
de Hogere Zeevaartschool en de Ka
dettenschool betreft. hebben wij d
keuze gemaakt dat zij hier niet bijho
ren aangezien zij onder de bevoegd
heid vallen van een ander minister
Men had evenwel ook een ander
keuze kunnen doen en ze wel bij d
ARGO onderbrengen, waar de AR
GO zich dan, wat de controle betreft
toch tot een ander minister richt.

Minister D. Coens : Wat de Zee
vaartschool en de Kadettenschool be
treft, bestaat er een specificiteit zoal
die ook bestaat voor het onderwij
van het korte en het lange type. Wi
moeten deze specificiteit respecte
ren. Het gaat hier evenwel telken
over Gemeenschapsonderwijs, than
Rijksonderwijs zijnde. Daarbij moe
natuurlijke de nodige aandacht w o r
den besteed aan het feit van de ni
veauverschillen. en zeker ook voo
het eigene van het hoger onderwij
buiten de universiteiten. Zowel bi
het HOKT als bij het HOLT is een
rivaliteit en een zeker gevoel van an
ders zijn aanwezig. Volgens mij moe
men dus maximaal die autonomie la
ten spelen. rekening houdend met de
specificiteit van elk onderwijsniveau
en -sector.

Mevrouw N. Maes : Ik denk dat di
antwoord geruststellend is naar de
sector toe. Het zou merkwaardig zijn
dat wij op het ogenblik de universitei
ten nog meer autonomie willen ge
ven, dat wij het Rijksonderwijs in zijn
totaliteit onttrekken aan de gree]
van de Minister en dat wij een nieuwe
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voogdij installeren over dit hoger-.
buiten de universiteit gesitueerde on-
derwijs. Ik meen dat de gesprekken
met die sector moeten plaatsvinden.
Waarschijnlijk is er ook in de versla-
uen nog een en ander te zeggen over2
de specifieke situatie van dit onder-
wijs. Daar de studenten hieraan ac-
tief zullen kunnen deelnemen, be-
staat de kans dat wij een structuur
kunnen uitbouwen die meer lijkt op
deze welke de universiteiten in hun
beheerraad hebben ontworpen.

Ten aanzien van het personeel heb-
ben wij de inspraakmogelijkheid niet
gemaximaliseerd. Misschien hebben
we hier een kans gemist. Wij hebben
er niet voor gezorgd dat de perso-
neelsleden beraadslagen over aange-
legenheden die tot de bevoegdheid
van de basisoverlegcomités behoren,
met inbegrip van personeelsaangele-
genheden zoals aanwerving, benoe-
ming, bevordering en mutatie. Het is
de taak van de ARGO het eigen pro-
fiel van de school te garanderen en
daaraan door de uitoefening van de
individuele rechten van de leraren
geen afbreuk toe te laten. Wij moe-
ten het personeel in zijn gerechtvaar-
digde en statutaire eisen erkennen en
werkelijk een kans tot inspraak geven
wanneer het over hun eigen situatie
gaat. Wij kennen de typische, syndi-
cale overlegstructuur die blijft be-
staan maar nu zullen er nieuwe pro-
blemen rijzen. Op het ogenblik wordt
in bepaalde opzichten zelfs een hetze
gevoerd. Men vreest dat er, nu het
hoofd van een instelling over grotere
bevoegdheden zal beschikken, bij-
voorbeeld met betrekking tot het
aanwijzen van waarnemende perso-
neelsleden een willekeur kan ont-
staan. Dit kan ertoe leiden dat be-
paalde instellingshoofden uit per-
soonlijke rancune kunnen verhinde-
ren dat mensen aan een voldoend
aantal dagen komen om benoemd te
kunnen worden. Dit is misschien las-
ter. Toch is het niet denkbeeldig dat
sommigen dergelijke aberrante hou-
ding kunnen aannemen.
Minister D. Coens : Het is niet alleen
de directeur die beslist.

Mevrouw N. Maes : Dit is wel zo
voor korte periodes van tewerkstel-
ling.

Vlaamse Raad
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Minister D. Coens : Dan nog moet
het naar de lokale schoolraden.

Mevrouw N. Maes : Het probleem
van de korte interims werd mij gesig-
naleerd omdat jonge leerkrachten
vaak met zeer korte interims moeten
beginnen om een aantal dagen te
kunnen totaliseren. Het is pas te be-
ginnen van naar ik meen. 240 dagen
dat men bepaalde rechten kan laten
gelden. Tevoren heeft men die niet.
Ik signaleer u dit omdat mij het ook
een reëel probleem lijkt te zijn. Wij
kunnen moeilijk aannemen dat al de
huidige schooldirecteurs vanaf mor-
gen geheel andere gewoonten zullen
krijgen dan nu. De hele rangorde die
wij hebben ingesteld. is nogal theore-
tisch. Mij wordt gemeld dat er op het
ogenblik in het Rijksonderwijs perso-
nen zijn die niet minder dan 2000
uren totaliseren en nog altijd het tij-
delijk statuut hebben, terwijl wij hier
zulke mooie voorstellen formuleren.
Men vreest ook dat het tot willekeur
zal komen en dat 721 dagen voorrang
zal geven op 720, bij wijze van spre-
ken. Als men 2000 uren totaliseert
dan zullen allicht 4000  uren de voor-
rang krijgen ? Maar gaat iemand met
2001 uren dan vóór op iemand met
2000 ? Dat zal met de syndicalisten
eens duidelijk moeten worden beke-
ken. Men moet alleszins vermijden
dat persoonlijke rancunes hier kun-
nen spelen. Hier is een vlugge in-
spraak noodzakelijk.

Er moeten ook voldoende beroeps-
procedures worden ingesteld. Ik weet
wel dat het vrij onderwijs ook een
grote macht toekent aan de instel-
lingshoofden, maar daar gaat het om
een centraal gericht onderwijs of om
een centraal bestuurd onderwijs.
Hier ligt de ,nadruk  op het lokale en
wij wensen dat ook. Alles wat op lo-
kaal niveau kan gebeuren, moet ook
zo gebeuren. Beroepsmogelijkheden
moeten er ook mogelijk zijn ingeval
van afdanking en dergelijke.

Mijnheer de Voorzitter. wij zouden
nog een aantal problemen kunnen
beschrijven. Wij hebben een raam-
werk gecreëerd en dat is nog niet in-
gevuld. Wij hebben in het verslag ge-
signaleerd dat er een specifieke op-
lossing zal moeten worden gevonden
voor de scholen in de BRD. De heer
Baldewijns heeft in de Commissie ge-
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signaleerd dat bij de samenstelling
van de schoolraden allen militairen
zullen zijn en dat er dan mutatiepro-
blemen zullen rijzen waarvoor men
aandacht moet hebben. Men moet de
leerkrachten in de BRD de mogelijk-
heid laten om te muteren naar Vlaan-
deren. Men moet ook de mensen die
gereaffecteerd worden naar Duits-
land de kans geven om terug te keren
naar België. Voor de echtgenote van
militairen rijzen er ook problemen.
Hoe gaan wij het toch duidelijk ge-
stelde probleem van de Rijksscholen
in de BRD aanpakken ?

Ik meen dat ik hiermee een aantal
specifieke problemen heb gesigna-
leerd. Ik wil mij voor de rest namens
de Volksunie beperken met aan de
ARGO goed heil toe te wensen. Men
verwacht heel veel van de mensen.
ook op het lokale vlak. Men is in het
Rijksonderwijs niet gewend om op
het lokale vlak zoveel verantwoorde-
lijkheden te krijgen.

Ik begrijp de mensen die reageren
tegen de politieke benoemingen.
maar op dit ogenblik staan wij voor
een nooit gekende gigantische beper-
king ervan.

Als ik bedenk dat vroeger het gehele
Rijksonderwijs op de tafel van de
syndikalisten en de partijpolitieke
bonzen werd gearrangeerd meen ik
dat deze vernieuwing het Rijksonder-
wijs enorme kansen kan bieden, zo-
dat alle kinderen in Vlaanderen die
voor het Rijksonderwijs kiezen een
Gemeenschapsonderwijs zullen vin-
den waar ze zich in thuis voelen.

Ik denk dat dit een eerste voorbeeld
is van wat de Vlaamse Gemeenschap
als zelfstandige gemeenschap kan
realiseren.

Wij vragen reeds lang naar de oprich-
ting van een Autonome Raad voor
het Rijksonderwijs, maar dat was
nooit mogelijk omdat wij daartoe de
autonomie niet hadden. Nu hebben
wij de autonomie wel, en hopen dat
de eerste historische daad waardoor
wij er gebruik van hebben gemaakt.
navolging krijgt. Ons educatief bestel
heeft dringend nood aan adem, inspi-
ratie en zingeving opdat onze jonge-
ren niet vinden dat zij in het onder-
wijs hun tijd verliezen, maar dat het

241



Maes

de start is voor de toekomst, niet al-
leen van het individu maar van de
gemeenschap. (Applaus)

De Voorzitter : Het woord is aan de
heer Schellens.

De heer A. Schellens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
in de eerste plaats feliciteer ik de ver-
slaggevers de heren Moors en Balde-
wijns voor hun keurig en volledig ver-
slag. Door de ingrijpende grondwets-
wijzigingen en door het ontwerp van
bijzonder decreet betreffende de Au-
tonome Raad voor het Gemeen-
schapsonderwijs wordt het onderwijs-
landschap in Vlaanderen grondig
hertekend.

De bespreking, en straks waarschijn-
lijk de goedkeuring van het ontwerp-
decreet, is de uiting van het volunta-
risme van de Vlaamse Gemeenschap
om uitvoering te geven aan de grond-
wetsartikelen 17 en 59bis om de on-
derwijsbevoegdheid naar de Ge-
meenschappen over te hevelen. Deze
hele constructie is uiteraard het ge-
volg van politieke overeenkomsten ,
tussen de vier traditionele Vlaamse
partijen.

De Vlaamse onderwijswereld pleitte
al lange tijd voor autonomie van het
Rijksonderwijs en het duidelijk om-
schrijven van de opdracht van de Mi-
nisters van Onderwijs als hoeders
voor het onderwijs in alle netten.

De nieuwe structuur zal het Gemeen-
schapsonderwijs op een zelfstandige
wijze organiseren en aldus bijdragen
tot een betere onderwijsstructuur en
een grotere verstandhouding en sa-
menwerking tussen de verschillende
onderwijsnetten en onderwijsvor-
men.

Door de oprichting van de ARGO
wordt de besluitvorming in het Ge-
meenschapsonderwijs gedecentrali-
seerd en gedemocratiseerd.

De bedoeling is meteen een sterke
decentralisatie naar de basis toe. Dit
is op zichzelf geen doel, wel een mid-
del om het Gemeenschapsondervuijs
efficiënter te beheren en een kwali-
teitslabel te bezorgen. De ARGO is

als parastatale B, dus een rechtsper-
soon bevoegd voor twee niveaus, met
vrij grote zelfstandigheid, maar voor
de financiële orthodoxie onder con-
trole van een commissaris. Essentieel
is dat de Gemeenschapsschool een
open pluralistische school is, wars
van elk ideologisch politiek religieus
etiket, waarin elk individu als het wa-
re de kans krijgt zijn levensbeschou-
wing te beleven.

Het pedagogisch project is het sluit-
stuk. Zonder de realisatie ervan be-
staat er geen Gemeenschapsonder-
wijs, ook indien het wordt ingericht
en beheerd door een Autonome
Raad.

De ruggegraat van het pedagogisch
project bestaat in de eerbied voor de
anderen en de mondigheid voor zich-
zelf.

Het ondertekenen van een Charter
van het Gemeenschapsonderwijs is
een noodzaak, maar het is onvol-
doende. De persoonlijke stellingen
van het Gemeenschapsonderwijs,
evenals de persoonlijke betrokken-
heid is doorslaggevend.

Alhoewel de ARGO verschillende
bevoegdheden van de huidige Minis-
ter van Onderwijs zal overnemen,
dient de nieuwe autonome school in
de eerste plaats verantwoording af te
leggen tegenover de lokale gemeen-
schap.

De veiligste weg om dit met sukses
te doen is alle participanten, de leer-
ling, ouders, allerlei socio-culturele
verenigingen zo nauw mogelijk bij
het opvoedingsproces te betrekken.

Wil men tot een coherente en volge-
houden activiteit komen om dit on-
derwijsproject te realiseren, dan zal
het nodig zijn de inspanningen te
coördineren en te animeren. Het zal
niet meer volstaan nauwgezet de
richtlijnen van bovenuit uit te voe-
ren. De nodige zin voor verantwoor-
delijkheid en voldoende creatief zijn
is noodzakelijk om de taak tot een
goed einde te brengen.

De overgang naar de autonome
school kan onmogelijk in een slag of
stoot gebeuren, maar wordt een lang-
zaam groeiproces.

Mogelijke knelpunten in het groei
proces zijn de onvoldoende voorbe
reiding op de radicale ommezwaai
een zekere overachting vanwege de
verschillende participanten en onge
twijfeld de onduidelijkheid en onze
kerheid inzake de afbakening van de
bevoegdheden.

Wil de autonome school slagen dat
zal het nodig zijn een klimaat van
vertrouwen te scheppen tussen aller
die bij de organisatie van het Ge
meenschapsonderwijs zullen worden
betrokken.

Tot besluit van mijn betoog vraag ik
nog verduidelijking in verband me
het personeel en de rijksschoolge
bouwen.

De personeelsleden van het Gebou
wenfonds  voor de Rijksscholen zul
len volgens het decreet gedeeltelij]
overgedragen worden aan de admini
stratieve diensten van de ARGO. I
het mogelijk mij te melden om hoe
veel personeelsleden het gaat en wa
zal gebeuren met het ander admini
stratief en technisch personeel.

Minister D. Coens : Er zijn drie uit
wegen. Ten eerste, zullen wij eer
aantal deskundige en ervaren mensen
nodig hebben die van het Gebouwen
fonds komen. Ten tweede. zullen wi
een aantal personeelsleden inschake
len in het geheel van de administratie
van het onderwijs en ten derde o o k
in de administratie van de Vlaamse
Gemeenschap. Er is nog niet uitge
maakt volgens welke verhoudingei
dit zal gebeuren.

Wij plegen daarover overleg en zul
len ook met de vertegenwoordiger
van het personeel en de syndicaten
besprekingen voeren om uit te ma
ken hoe wij dat in de beste voorwaar
den kunnen doen.

Wij willen niet meer mensen dan no
dig in de administratie van de AR
GO. maar wel voldoende om he
werk te doen. Het is niet de bedoe
ling de centrale administratie te ont
mantelen  en ook niet om de kansen
te laten liggen die wij als Vlaams
administratie aan mensen kunnen ge
ven.

De heer A. Schellens : Mijnheer de
Minister. er zal dus geen verplichte
mobiliteit zijn ?
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Minister D. Coens : In principe niet.
Als wij van oordeel zijn dat een aan-
tal mensen essentieel zijn om een
taak te vervullen in de ARGO zullen
wij ze niet overhevelen zonder eerst
met hen te spreken. Wij zullen ze
eerst vragen op basis van vrijwillig-
heid.

Als de situatie onmogelijk zou blijken
, zouden wij misschien verplicht kun-
’ nen zijn om in te grijpen, maar vrij-

willigheid, gesprek en overleg lijken
mij veel beter.

De heer A. Schellens : Mijnheer de
Minister, nu stel ik een tweede vraag.

Het huidig meester-, vak- en dienst-
personeel in de Belgische scholen in
de BRD is erg onzeker over hun ver-
dere werkgelegenheid. Mag ik verne-
men wie in de ARGO zal beslissen
over hun aanwervingen inzake te-
werkstelling.

Minister D. Coens : De lokale
schoolraad zal uitmaken welke de no-
den in de respectievelijke eenheden
van de BRD zijn. Wij moeten dus
voortgaan op een evaluatie die men
op lokaal vlak maakt. Men moet niet
denken dat van vandaag op morgen
een aardverschuiving zal plaatsvin-
den. Ook op dit gebied is het aange-
wezen overleg met het personeel te
plegen.

De heer A. Schellens : Ik stel nog
een laatste vraag. Voor de gebou-
wenpolitiek zal volgens het decreet
een wetenschappelijk onderzoek
worden gevoerd, nu is gebleken dat
het Mac Kenzie-rapport een misluk-
king is. Zullen in dit verband de loka-
le raden en raden van bestuur in-
spraak in de bouwpolitiek krijgen en
worden de eventuele nieuwbouwstu-
dies in eigen regie of door privé-stu-
diebureaus opgesteld ?

Minister D. Coens : Meer nog, wij
zullen hen mee responsabiliseren, in
die zin dat zij, rekening houdend met
de middelen die uiteraard voorhan-
den moeten zijn. ook in de realisatie
en het concept van de gebouwen zul-
len participeren. overeenkomstig de
noden die zijzelf erkennen. Het is de
bedoeling van meet af aan het lokale
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niveau daarin volwaardig te betrek-
ken en hun mede verantwoordelijk
te maken. Ik heb al vaak meege-
maakt dat aan de noden van het loka-
le vlak niet werd tegemoetgekomen
en omgekeerd. dat men gebouwen
bekwam die men niet eens had ge-
vraagd. Met dit systeem maken wij
aan deze anomalieën een einde.

De heer A. Schellens : Als ik het
goed begrijp wordt er toch naar ge-
streefd om in eigen regie te werken.

Minister D. Coens : Wat bedoelt u
met ..in eigen regie’* ?

De heer A. Schellens : Het laatste
deel van mijn vraag luidde of de stu-
dies in eigen regie worden uitgevoerd
of aan privé-bureaus worden uitgege-
ven.

Minister D. Coens : Voor het bou-
wen zal men aanbestedingen maken.

De heer A. Schellens : Ik bedoel bij
het opmaken van de studies.

Minister D. Coens : U weet hoe onze
diensten nu werken. Men duidt ont-
werpers aan, derden, die voor onze
diensten werken en door hen worden
gecontroleerd. Ik kan mij indenken
dat men ook meer zelf zou kunnen
doen, met de eigen technici van de
Gebouwenfondsen.

De heer A. Schellens : Ik dank u,
mijnheer de Minister.

De Voorzitter : Het woord is aan de
heer Janzegers.

De heer G. Janzegers : Mijnheer de
Voorzitter, mijnheer de Minister,
mevrouw, met een toenemende ver-
bijstering heb ik gedurende een week
de vergaderingen van de Commissie
voor Onderwijs bijgewoond. De
volgzaamheid en de eensgezindheid
van de collega’s uit de vier regerings-
partijen ten opzichte van de inhoud
van onderhavig ontwerp van decreet
kwam maar al te zeer tot uiting in de
vreugde die zij soms voelden bij het
vinden van taal- of tikfouten. Collega
Willy Taelman zei het zelfs zeer na-
drukkelijk. ,.Waarom  nog discussië-
ren ? We hebben toch allemaal 100
procent vertrouwen in de handteke-
ning van onze partijvoorzitters ; wij
moeten toch achter hen staan ; 90
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procent van Vlaanderen staat ook
achter ons !” Maar aan die 90 procent
werd niets gevraagd !

Vermits AGALEV de grootste oppo-
sitiepartij is geworden, dragen wij
een verantwoordelijkheid die verder
gaat dan het normale oppositiewerk.
We hebben de bijzondere opdracht.
daar waar de parlementsleden van de
meerderheid zich gewillig en gedwee
opstellen tegenover een politiek ak-
koord waarover geen discussie meer
mogelijk is, het parlementaire sys-
teem te verdedigen en ervoor te zor-
gen dat de Vlaamse Raad niet deva-
lueert tot een ,,Chambre introuva-
bie”. Ook in de Senaat ter gelegen-
heid van de bespreking van begrotin-
gen die reeds jaren oud waren. heb
ik herhaaldelijk het feit aangeklaagd
dat de uitvoerende macht van de wet-
gevende een karikatuur maakt, mede
dank zij de collaboratie van de verko-
zenen des volks. Zonder enige vorm
van consultatie of inspraak vanwege
de betrokkenen : de ouders, de leer-
krachten, de leerlingen, wordt dit de-
creet doorgeduwd.

In de Senaat werd door Staatssecre-
taris P. Chevalier de manier waarop
het ARGO-akkoord tot stand kwam.
namelijk in een besloten clubje zon-
der overleg met de belangengroepen,
verdedigd o.m. met een verwijzing
naar het Scheppingsverhaal : ,,Indien
God de Vader inspraak moest dulden
bij Zijn scheppingswerk, dan was de
aarde nu nog niet tot stand geko-
men !”

Dergelijke uitspraak is voor ons.
Groenen, een symptomatische uit-
spraak waarbij de democratie meer
en meer moet wijken voor de techno-
cratie. Het te voeren beleid wordt
losgemaakt van openbaarheid en in:
spraak en wordt het voorwerp van
pacten, binnenskamers afgesloten via
afspraakjes o v e r  machtsverdeling
met blokkeringsmechanismen.

De SP drijft het cynisme zo ver dat
ze nu pas info-avonden gaat beleggen
om het politiek akkoord en het de-
creet toe te lichten, terwijl alles is
beslist en het decreet door de Vlaam-
se Raad morgen zal gestemd worden.

Na collega Wilfried Van Durme wil
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ik het vooral hebben over de gevol-
gen van dit decreet voor het perso-
neel.

,,De Standaard” van vandaag be-
weert dat er nog weinig werkloze
leerkrachten zijn, dat er straks zelfs
leerkrachten te kort zullen zijn.

Het kan ook moeilijk anders. Binnen
h e t  lerarenkorps  v a n  alle n e t t e n
heerst er ongenoegen en ontmoedi-
ging door de maatregelen van de
jongste jaren. Denken wij maar aan
de verhoging van de werktijden, de
inleveringen, de reaffectaties, teveel
herstructureringen en bezuinigingen
die primeren op de pedagogische ver-
eisten en aan de vele jongeren die
half of deeltijds moeten werken.

Jongeren kiezen niet meer voor het
onderwijs. Ze hebben ook geen kans
om een job te krijgen, wie kan zoekt
elders een job. Personeel kan niet
participeren aan het beleid door
overleg en onderhandelingen.

Arm Vlaanderen wanneer politici be-
weren dat de ARGO één van de zeld-
zame hoogtepunten is in onze poli-
tiek.

In het laatste nummer van het week-
blad ,,Wij”  beweert de Volksunie dat
het statuut, na overleg met de onder-
wijsbonden, zal aangepast worden
aan de nieuwe onderwijsstructuren.

Hoe kan dat als in feite de verande-
ringen aan het statuut al bij voorbaat
zijn vastgelegd ?

Dit werd ook duidelijk gezegd in de
Commissie : ,,met de vakbonden zal
pas gepraat worden na de goedkeu-
ring van het decreet, dus binnen de
krijtlijnen van het politiek akkoord” !

Zo stellen wij ons heel wat vragen
rond twee belangrijke zaken als de
aanstellingen en de mutatieregeling.

Het nieuw syndikaal statuut voorziet
dat over alle maatregelen die het per-
soneel aanbelangen vooraf moet wor-
den onderhandeld. Maar onderhan-
delen is er blijkbaar niet meer bij.
De belangenorganisaties moeten al-
les via de pers vernemen of de geno-
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men beslissingen via een officiële me-
dedeling acteren.

Hoe zullen de tijdelijke aanwervin-
gen gebeuren ? Zal er nog een rang-
schikking komen op basis van een
centraal opgemaakte lijst ? Bestaat
er geen gevaar dat lokale directies of
lokale schoolraden aanwervingen
doen op maat van bepaalde kandida-
ten ?

Over de mutaties zijn heel wat slo-
gans verteld. Het zou van het Rijks-
onderwijs een duiventil hebben ge-
maakt ! Maar kan men dat bewij-
zen ? In 1988 leren de feiten ons dat
er 98 mutaties waren, waarvan 50
reaffectaties. Een vijftal hadden be-
trekking op persoonlijke of sociale
omstandigheden, de rest sloeg op het
preventief ontvluchten van een drei-
g e n d e  boventalligheid.

Wanneer het mutatierecht een muta-
tiemogelijkheid wordt, dan zal het in
de praktijk zo zijn dat wildvreemden
geen kans krijgen : een lokale school-
raad kan dan een tijdelijke met twee
jaar dienst vast benoemen, maar een
tijdelijke met 15 jaar dienst krijgt
geen kans.

Kan wat de reaffectatie betreft niet
naar menselijke oplossingen worden
gezocht ? Zo bijvoorbeeld de reaffec-
tatie binnen dezelfde schoolgroep en
de reaffectatie beperken tot hoog-
stens, bijvoorbeeld 2 scholen ?

In welke mate kan het personeel wor-
den beschermd ? Oorspronkelijk was
zelfs de afdanking, ook van vastbe-
noemd personeel, voorzien zonder
vooropzeg of zonder mogelijkheid op
beroep ! Het is duidelijk dat een een-
maal behaald diploma geen garantie
is voor een permanente inzet en be-
kwaamheid. Een herwaardering van
de taken van de inspectie en van het
inrichtingshoofd lijkt ons aangewe-
zen en ongunstige verslagen moeten
een vervolg hebben. De personeels-
leden hebben geen behoefte aan
overbescherming, maar wel aan een
bescherming tegen allerlei invloe-
den : politieke invloeden en zeker op
het lokale vlak met de betwistbare
samenstelling van de lokale raden,
bescherming tegen invloeden van
sommige belangengroepen, en dat
kunnen ouders of directie zijn. Waar-
om geen Raad van Beroep ? Ter zake
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werden reeds voorstellen geformu
leerd die voor ons werkzaam zijn.

Een ander element dat heel wat leer
krachten nauw aan het hart ligt is de
herwaardering van de klastitularis.

Tot slot is dit ontwerp van decree
ook nefast op termijn voor het Vri
onderwijs en het officieel gesubsi
dieerd onderwijs.

Dankzij de PVV, de SP en de VU
krijgt de CVP, - dit bedoelen wi
niet negatief - die wij historisch ge
sproken niet beschouwen als de na
tuurlijke verdediger van het huidige
Rijksonderwijs, een blokkerings
macht in de werking van het toekom
stige Gemeenschapsonderwijs.

Daarenboven legt het ontwerp var
decreet een zware hypotheek op de
emancipatie van de leerkrachten var
het Vrij Onderwijs en het officieel
gesubsidieerd onderwijs die, op basis
van artikel 12bis van het Schoolpact
een statuut verlangen, dat vergelijk.
baar is met dat van het Rijksonder
wijs

De conclusies die men kan trekker
uit wat er nu gebeurt, liggen v o o r
ons, Groenen, voor de hand. Van
daar dat we dit ontwerp van decreet
dan ook zullen verwerpen. (Applaus
bij AGALEV)

De Voorzitter : Minister Coens heeft
het woord.

Minister D. Coens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
wens mijn repliek in zeven punten
onder te verdelen.

Ten eerste, ik dank iedereen voor
wat hij of zij naar voren heeft ge-
bracht. Alle uiteenzettingen getuigen
van een grote positieve ingesteld-
heid, alsook van een engagemenl
naar het Gemeenschapsonderwijs en
naar het onderwijs in Vlaanderen
,,tout court”. Uiteraard werd dit door
de diverse politieke partijen op een
geëigende wijze vertaald met het aan-
brengen van zeer specifieke zorgen
en bekommernissen.

Het is duidelijk dat wij hier staan
voor een politiek akkoord met de
vertaling daarvan in een decreet.

Ik blijf erbij dat het een positief ele-
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Door de oprichting  van de ARGO, z o  stelde SP- Raadslid A. S c h e l l e n s ,  wordt de
besluitvorming  in het Gemeenschapsonderwijs gedecentraliseerd en gedemocrati-
seerd

ment is dat zulke ruime consensus
werd bereikt. zowel in de Commissie
als naar ik hoop ook morgen bij de
stemming van het decreet.

Ik constateer dat AGALEV ter zake
een bijzondere opstelling inneemt.
AGALEV heeft een aantal elemen-
ten naar voor gebracht - die ik kan
begrijpen - als een thesis die ver-
schillend is. Toch wens ik te pleiten
voor enige logica in die opstelling,
want dat was niet steeds het geval.

Ten tweede geef ik toe dat hetgeen
hier is verdedigd eigenlijk systeembe-
vestigend is. met dien verstande ech-
ter dat. door het geven van die auto-
nomie. ook aan het Rijksonderwijs
valorisatiemogelijkheden worden ge-
boden die uniek zijn.

Aan het gesubsidieerd onderwijs
worden, door het politiek akkoord in
termen van gelijke behandeling, ver-
nieuwde kansen geschonken. Het is
belangrijk dat het Vlaams Onderwijs
morgen extra mogelijkheden be-
komt. Ik stel met voldoening vast dat

de diverse politieke partijen in een
klimaat van verdraagzaamheid en
openheid hun bezorgdheid hebben
geuit over alle onderwijstakken in
Vlaanderen. Dit is uitermate positief.
Ik heb het geluk gehad gedurende
twintig jaar het onderwijsbeleid te
kunnen volgen. vanuit het Parlement
respectievelijk vanuit de Regering. Ik
heb zelden of nooit zulke algemene
positieve ingesteldheid mogen erva-
ren.

Ten derde moet het duidelijk zijn dat
het unitair onderwijsbeleid definitief
is begraven. Dientengevolge komt er
een einde aan de mechanismen die
eigen waren aan dat strakke beleid
waar men telkens opnieuw een con-
sensus moest vinden tussen twee Ge-
meenschappen. die een eigen reali-
teit en. een eigen concept inzake on-
derwijs hadden.

Het is zo dat de nationale School-
pactcommissie waarop collega Bey-
sen op een voor mij onbegrijpelijke
wijze zinspeelde. noch zin noch bete-
kenis heeft en bij gevolg niet meer

bestaat. Het is duidelijk dat wij af-
stappen van deze voorbijgestreefde
mechanismen, om nu tot een brede
basis van politieke overeenkomst als
achtergrond te komen. Wij willen dit
loyaal respecteren en toepassen. met
de open bespreking van ontwerpen
van decreten in de Vlaamse Raad of
bij behandeling van besluiten in de
Executieve.

Ten vierde - en hier richt ik mij
meer bijzonder tot collega Beysen -
wordt de Vlaamse Raad geenszins
buiten spel gezet in verband met het
Gemeenschapsonderwijs. De Vlaam-
se Executieve heeft een blijvende
grote verantwoordelijkheid. Dit
blijkt uit de diverse artikelen. De
Vlaamse Raad kan als controleme-
chanisme. als controle-orgaan. alles
naar zich trekken. De Vlaamse Exe-
cutieve is immers volledige verant-
woording aan de Vlaamse Raad ver-.
schuldigd.

Bijgevolg kan u uw rol ten volle spe-
len.

Meer specifiek, het Rekenhof, uw in-
stelling, uw hulp qua deskundigheid
op het gebied van controle op de be-
groting, en het financieel beleid is
ook inzake ARGO ten volle be-
voegd. Dit is een belangrijk element.
Inderdaad, artikel 68 3 3 van de fi-
nancieringswet voorziet uitdrukkelijk
dat zolang de wetgever geen specifie-
ke nieuwe bepalingen heeft vastge-
legd inzake de controle van de instel-
lingen van de Gewesten en de Ge-
meenschappen, het Rekenhof totaal
bevoegd is. Dit geldt eveneens voor
de ARGO. Ik herhaal het. het Re-
kenhof is uw instelling en niet deze
van de Executieve. Bijgevolg zal u
op deze instelling ten volle beroep
kunnen doen. Democratisch gezien
is dit een bijkomende waarborg.

Van zodra deze regelen in een nieu-
we wet zullen zijn vastgelegd. kan de
Vlaamse Gemeenschap - de eigen
controlemechanismen. Raad en Exe-
cu t ieve  - autonoom handelen.
Zover zijn wij vandaag nog niet. In
deze startperiode is in ieder geval het
Rekenhof volledig autonoom be-
voegd om u in die controletaak bij te
staan.

Ten vijfde, wil ik er op wijzen dat er

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 11
14 december 1988 Autonome Raad voor het Gemeenschapsonderwijs 245



responsabi- 

Gemeenschaps- 

Gemeen- 

Rijks- 	 I 

communautarise- 	
1 

59bis 

'.› 

inge- 

Coens

toch voor het onderwijsbestel in
Vlaanderen iets fundamenteels ver-
andert door het decreet. Daar waar
vroeger het Rijksonderwijs model
stond vanuit de wetgeving. vanuit de
financiering en van alles inzake be-
leid voor het gesubsidieerd onder-
wijs, staat nu de Minister van Onder-
wijs met de Raad tegenover het ge-
heel van het onderwijsbestel in
Vlaanderen en daarnaast heeft men
de diverse netten elk met hun eigen-
heid. En het Gemeenschapsonder-
wijs is inderdaad uniek ten aanzien
van al de rest want het blijft het on-
derwijs voor de hele Gemeenschap
met een aantal rechten en een aantal
verplichtingen en met een geëigend
mechanisme. Maar zoals de andere
netten is het autonoom, en onafhan-
kelijk. Het geheel moet door u, door
ons worden behartigd, maar met res-
pect voor die eigenheid. Ik neem aan
dat u voldoende beseft dat dit een
totaal andere configuratie voorstelt
ten opzichte van wat nu bestaat. Dat
heeft natuurlijk consequenties, bij-
voorbeeld voor het statuut. In de toe-
komst zal het statuut van het gesubsi-
dieerd onderwijs niet meer identiek
hoeven te zijn met dat van het Ge-
meenschapsonderwijs. Dat zal overi-
gens overeenkomstig het nieuwe
grondwetsartikel inzake de onder-
wijsvrijheid veel autonomer kunnen
worden bepaald. Zo zullen wij ook
in overleg met de ARGO aanpassin-
gen moeten doen aan het statuut van
de leerkrachten van het Gemeen-
schapsonderwijs. Wij staan dus voor
een nieuwe situatie, nieuwe verhou-
dingen inzake onderwijs in Vlaande-
ren.

Ten zesde, moet men zich niet voor-
stellen dat we voor een aardverschui-
ving staan. Met de communautarise-
ring en het aantreden van de ARGO
per 1 januari 1989 wordt niet alles op
de helling geplaatst. De bestaande
wetten en besluiten blijven van
kracht zolang de Vlaamse Raad en
de Vlaamse Executieve deze niet wij-
zigen. Waar het hoort, waar het
moet, zullen wij overleg plegen met
het personeel. meer bepaald met de
vertegenwoordigers van de represen-
tatieve vakorganisaties. Wij hebben
de tijd voorzien om dat proces van
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autonomie op het lokale niveau -
het reële niveau van de autonomie
- tot stand te laten brengen. Wij
geven het kader aan en de betrokke-
nen op het terrein moeten het waar
maken. Wij moeten dan volgen met
reglementen en besluiten om een en
ander goed te laten verlopen. Som-
migen zijn enigszins ongerust voor de
toekomst. Wij menen echter dat wij
binnen een bepaald kader vertrou-
wen moeten geven en de responsabi-
lisering moeten doorgeven.

Tenslotte en ten zevende - en dat
is het belangrijkste - bieden wij kan-
sen en structuren aan. Ik weet dat
structuren niet zoveel oplossen.

Alles hangt af van de personen die
het straks zullen moeten waarmaken.
Op lokaal en centraal niveau zullen
zij hun verantwoordelijkheid moeten
opnemen. Dit geldt zeker voor dege-
nen die het morgen in de voorlopige
Centrale Raad zullen moeten klaren.
Die 9 personen en die top van de
Administratie krijgen een bijzondere
zware taak, die zij op niemand zullen
kunnen afwentelen. Ik hoop dat elke
betrokken partij haar allerbeste men-
sen vanuit het geëigende milieu zal
aanduiden opdat zij dit zouden kun-
nen realiseren.

Tevens hoop ik dat de leerkrachten
van het Gemeenschapsonderwijs in
deze structuurverandering de moge-
lijkheid, de hefboom zien die hen op-
nieuw motiveert zodat zij zich inzet-
ten opdat het Rijksonderwijs van-
daag, het Gemeenschapsonderwijs
morgen, een volwaardige plaats zal
innemen in het onderwijsbestel van
Vlaanderen.

U kent immers de cijfers. Het Rijks-
onderwijs is op een historisch diepte-
punt gekomen. Ik betreur dit ten
zeerste. Ik ben ervan overtuigd dat
door de thans geboden kansen en
dankzij het nieuw ontstane vertrou-
wen bij de leerkrachten, ouders en
directie, het Gemeenschapsonderwijs
een volwaardige plaats in het onder-
wijsbestel kan innemen en de waar-
borg kan zijn voor een echte vrije
keuze.

Wij. allen, moeten ons, vanuit onze
verantwoordelijkheid, ervoor inzet-
ten omdat dit werk heilzaam is voor
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het gehele onderwijs in Vlaanderen.
Ten slotte druk ik mijn vertrouwen
uit in de mogelijkheden die u zult
bieden door het goedkeuren van het
decreet.

Mijnheer de Voorzitter. tijdens de ar-
tikelsgewijze bespreking zullen hier
en daar nog wat preciseringen op het
zuiver technische vlak moeten wor-
den aangebracht. Wij staan uiteraard
verder ter beschikking van de Raad
en de Commissie om het proces van
de autonomie in het Gemeenschaps-
onderwijs op de voet te volgen. Het
is immers allereerst een zaak van de
Vlaamse Raad. (Algemeen applaus)

De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)
Aangezien niemand meer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

Artikelsgewijze bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is nu de
artikelsgewijze bespreking.

Mevrouw N. Maes : Mijnheer de
Voorzitter, tijdens de besprekingen
hebben wij gepoogd zorg te besteden
aan de redactie, maar de tekst ver-
toont nog enkele taalfouten. Mag ik
zo vrij zijn om bij de artikelsgewijze
bespreking daarvan melding te ma-
ken met het oog op technische cor-
rectie.

De Voorzitter : Dat vormt geen pro-
bleem. De tekst aangenomen door
de Commissie wordt als basis van de
bespreking genomen, met inbegrip
van de technische tekstcorrecties
voorgesteld door mevrouw Maes.

TITEL 1

Inleidende bepalingen

Artikel I

Dit decreet regelt een aangelegen-
heid bedoeld in artikel 59bis  van de
Grondwet.

- Aangenomen.

Artikel 2

Voor de toepassing van dit decreet
wordt onder Gemeenschapsonder-
wijs begrepen, het onderwijs inge-
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1” het universitair onderwijs :

3” het hoger zeevaartonderwijs :

2” de koninklijke kadettenschool :

4 het schriftelijk onderwijs.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement, voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers.
dat luidt als volgt :

..Artikel 2

Bij artikel 2. volgende tekst toevoe-
sen :

jC’ de economische en industriële ho-
gescholen ;

6” de hogescholen en hogere institu-
ten voor vertalers en tolken

7” de hogere architectenscholen.”

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)
De stemmingen over artikel 2 en het
amendement worden aangehouden.

TITEL II

De Autonome Raad voor het Ge-
meenschapsonderwijs

Artikel 3

Bij de Vlaamse Executieve. hierna
Executieve te noemen, wordt onder
de benaming ,,Autonome Raad voor
het Gemeenschapsonderwijs”. in af-
korting hierna ARGO te noemen,
een openbare. instelling met rechts-
persoonlijkheid opgericht.

De zetel van de ARGO is gevestigd
in het administratief arrondissement
Brussel-Hoofdstad.

Bij beslissing van de Executieve kan
de zetel naar een andere plaats wor-
den overgebracht.

- Aangenomen.

Artikel 4

Met uitsluiting van ieder ander or-
gaan is de ARGO. de inrichtende
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macht van het in artikel 2 bedoelde
onderwijs en bezit als dusdanig al de
bevoegdheden die rechtstreeks of on-
rechtstreeks noodzakelijk of nuttig
zijn voor de uitoefening ervan.

- Aangenomen.

TITEL III

De bestuursorganen van de ARGO

HOOFDSTUK 1

Samenstelling van de Bestuursorga-
nen .

AFDELING 1

Algemene bepalingen

Artikel 5

3 1. De bestuursorganen van de AR-
GO zijn :

1” de centrale raad van bestuur, hier-
na centrale raad te noemen ;

2” de lokale schoolraden, hierna
schoolraden te noemen.

Een schoolraad wordt opgericht per
onderwijsinstelling of groep van on-
derwijsinstellingen die om geografi-
sche. pedagogische of infrastructure-
le redenen samen horen.

De centrale raad bepaalt voor welke
onderwijsinstellingen een schoolraad
of een raad van bestuur bevoegd is ;

3” de lokale raden van bestuur. hier-
na raden van bestuur te noemen. die
voor het hoger onderwijs buiten de
universiteit in de plaats komen van
de schoolraden.

$ 2. Voor de onderwijsbegeleidende
diensten die onder de ARGO ressor-
teren doch geen onderwijsinstellin-
gen zijn. kan de centrale raad in be-
stuurslichamen voorzien en aan deze
bevoegdheden toewijzen. De samen-
stelling en de werking van die be-
stuursorganen worden bepaald door
de Executieve. op advies van de cen-
trale raad.

- Aangenomen.

Artikel 6

De ondertekening van de verklaring
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van gehechtheid aan het Gemeen-
schapsonderwijs, bedoeld in artikel
32,2”.  gebeurt bij de aanvaarding van
het lidmaatschap van de in artikel 5
bedoelde bestuursorganen.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement. voorgesteld door
de heren Janzegers en Van Durme.
dat luidt als volgt :

.,Artikel 6

De tekst : ,,De ondertekening van de
verklaring van gehechtheid aan het
gemeenschapsonderwijs bedoeld in
artikel 32.2”. gebeurt bij de aanvaar-
ding van het lidmaatschap van de in
artikel 5 bedoelde bestuursorganen.”
vervangen door : ,,De ondertekening
van de verklaring van gehechtheid
aan het Gemeenschapsonderwijs be-
doeld in art. 32.2” gebeurt bij de kan-
didaatstelling.”

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)
De heer Janzegers heeft het woord.

De heer G. Janzegers : Het is een
verbetering van de tekst. Als verant-
woording staat er dat zoals het artikel
in de oorspronkelijke tekst staat het
mogelijk is dat op het ogenblik dat
iemand verkozen wordt en in het be-
stuur komt hij zou weigeren de ver-
klaring van gehechtheid aan het Ge-
meenschapsonderwijs te tekenen.
Het is om die mogelijkheid te elimi-
neren dat wij dat amendement heb-
ben ingediend.

Minister D. Coens : De Executieve
vraagt de verwerping van dit amen-
dement en dit om praktische rede-
nen. Talloze kandidaturen zouden
telkens moeten begeleid zijn door de-
ze verklaring. Het is evident dat men
deze verantwoordelijkheid pas kan
nemen wanneer die verklaring er is.
Wij moeten ter zake geen nutteloze
administratieve rompslomp ten laste
van de onderwijsinstellingen in het
leven roepen.

De Voorzitter : De stemmingen over
artikel 6 en het amendement worden
aange houden.

Artikel 7

Bij de samenstelling van de bestuurs-
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organen moeten de rechten van de
filosofische en de ideologische min-
derheidsstrekkingen worden gewaar-
borgd.

- Aangenomen.

Artikel 8

De bestuursorganen moeten de ideo-
logische en filosofische opvattingen
eerbiedigen van de personen tot wie
zij zich richten en een klimaat van
levensbeschouwelijke verdraagzaam-
heid waarborgen. Zij zijn ertoe ge-
houden bij de uitoefening van hun
opdracht de door de Grondwet ge-
waarborgde individuele rechten van
hun leden. de personeelsleden. de
ouders. de leerlingen en studenten te
eerbiedigen. De statuten van het per-
soneel van het Gemeenschapsonder-
wijs waarborgen de beveiliging, bui-
ten schoolverband. van het privé-le-
ven tegen willekeurige beslissingen
van de inrichtende macht.

Zij onthouden zich van inmenging in
het privé-leven van hun leden, de ou-
ders. de leerlingen en de studenten.

- Aangenomen.

AFDELING II

De samenstelling van de schoolraden

Artikel 9

8 1. De schoolraad bestaat uit :

1” stemgerechtigde leden, recht-
streeks verkozen door de ouders van
de regelmatig ingeschreven leerlin-
gen van de onderwijsinstellingen die
onder de schoolraad ressorteren.
Voor de aanwijzing van die leden
heeft eenieder die naar Belgisch
recht de ouderlijke macht of voogdij
uitoefent, per schoolraad één stem,
ongeacht het aantal regelmatig inge-
schreven kinderen die hij heeft in de
onderwijsinstellingen ressorterend
onder de betrokken schoolraad ;

2” stemgerechtigde leden, gecoöp-
teerd door de in 1” vermelde leden,
uit de lokale sociale, economische en
culturele milieus.

De centrale raad moet deze coöptatie
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ratificeren binnen zestig dagen na
ontvangst van de beslissing tot coöp-
tatie na verloop waarvan, bij ontsten-
tenis van een beslissing door de cen-
trale raad. de coöptatie wordt geacht
te zijn geratificeerd :

3” stemgerechtigde leden gecoöp-
teerd door de in 1” en 2” bedoelde
leden, uit de leden van de pedagogi-
sche colleges van de onderwijsinstel-
lingen, ressorterend onder de school-
raad ;

-P de hoofden van de onder de
schoolraad ressorterende onderwijs-
instellingen, onder wie één stemge-
rechtigd is ; deze wordt aangewezen
op de wijze bepaald in artikel 13.

9 2. Onder pedagogisch college wordt
begrepen : de vergadering van de
verkozen leden van het onderwijzend
personeel van een onderwijsinstelling
ressorterend onder de schoolraad,
met dien verstande dat het aantal le-
den van de pedagogische colleges van
de schoolraad ten minste het dubbel
moet zijn van het aantal te coöpteren
leden. De centrale raad bepaalt de
samenstelling, de bevoegdheid en de
werking van dit pedagogisch college.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement, voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers,
dat luidt als volgt :

Artikel 9

A. In 8 1 punten 2”, 3” en 4O vervan-
gen door wat volgt :

,,2O stemgerechtigde leden, recht-
streeks verkozen door het onderwij-
zend personeel van de onderwijsin-
stellingen die onder de schoolraad
ressorteren ;

3” stemgerechtigde leden, verkozen
door de leerlingen die regelmatig zijn
ingeschreven in een onderwijsinstel-
ling ressorterend onder de school-
raad  ; deze leden moeten op het
ogenblik dat hun mandaat een aan-
vang neemt, ten minste het vierde
studiejaar in het secundair onderwijs
met vrucht beëindigd hebben ;

4” stemgerechtigde leden, gecoöp-
teerd door de in l”, 2”, 3” vermelde
leden uit de lokale, sociale, economi-
sche en culturele milieus ;

Autonome Raad voor het Gemeenschausonderwiis

Sl’ de  hoofden  van  de  onder  de
schoolraad ressorterende onderwijs.
instellingen. onder wie één stemge-
rechtigd is : deze wordt aangewezer
op de wijze bepaald in artikel 13.”

B. In § 2 op de vierde. vijfde en zesde
regel de woorden

. ..met dien verstande dat het aanta
leden van de pedagogische college!
van de schoolraad ten minste het
dubbel moet zijn van een aantal te
coöpteren leden” weglaten.

De  heer  Van  Durme  heef t  het
woord.

De heer W. Van Durme : Mijnheer
de Voorzitter. wij hebben dit amen.
dement ingediend om de trapsgewij-
ze verkiezing zoveel mogelijk te ver.
mijden. Wij hebben er ook naar ge.
streefd een belangrijker deelname
van het onderwijzend personeel te
verwezenlijken. alsook om de leerlin-
gen te betrekken bij de werking var
de schoolraad.

Minister D. Coens : Wij hebben dir
in de Commissie voldoende weerlegd
en verwijzen naar het verslag ter zake
om aan de Raad te vragen deze
amendementen te verwerpen.

De Voorzitter : De stemmingen over
artikel 9 en de amendementen wor-
den aangehouden.

Artikel 10

6 1. Wanneer het aantal leerlinger
van de onderwijsinstellingen die on-
der een schoolraad ressorteren meer
dan duizend bedraagt. bestaat de
schoolraad uit vijftien stemgerechtig
de leden. waarvan er vijf behoren tot
de categorie, bedoeld in artikel 9, §
1. 1”. vijf tot de categorie. bedoelde
in genoemd artikel, 0 1. 2O, vier tol
de categorie bedoeld in genoemd ar
tikel. 0 1. 3” en één tot de categorie
bedoeld in genoemd artikel, 3 1, 4”.

Wanneer het aantal leerlingen van de
onderwijsinstellingen die onder eer
schoolraad ressorteren duizend of
minder bedraagt. bestaat de school.
raad uit twaalf stemgerechtigde leder
waarvan er vier behoren tot de cate-
gorie bedoeld in artikel 9. 9 1, 1”
vier tot de categorie, bedoeld in ge
noemd artikel, 3 1, 2O, drie tot de
categorie, bedoeld in genoemd arti-
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kel, bi 1, 3” en één tot de categorie,
bedoeld in genoemd artikel, fi 1, 40.

$ 3. Schommelingen in het aantal re-
gelmatig ingeschreven leerlingen
hebben slechts een weerslag op het
aantal stemgerechtigde leden, be-
doeld in 5 1, op het ogenblik van de
nieuwe samenstelling van de school-
raad.

3 3. Wanneer één of meer onderwijs-
instellingen, of delen daarvan, res-
sorterend onder een schoolraad wor-
den toegevoegd aan onderwijsinstel-
lingen van een andere schoolraad,
dan wordt laatst genoemde school-
raad opnieuw samengesteld van zo-
dra het aantal leerlingen dat werd
toegevoegd meer dan een derde be-
draagt van het oorspronkelijk aantal
dat onder deze schoolraad ressorteer-
de. De stemgerechtigde leden van de
nieuw samengestelde schoolraad
beëindigen het mandaat van de oor-
spronkelijke stemgerechtigde leden.
Wanneer een nieuwe onderwijsinstel-
ling wordt opgericht, of één of meer
onderwijsinstellingen worden afge-
splitst van een bestaande schoolraad,
kan voor deze instellingen een nieu-
we schoolraad worden samengesteld,
ongeacht het ogenblik van oprichting
of afsplitsing en overeenkomstig arti-
kel 9. Het mandaat van de stemge-
rechtigde leden van deze raad eindigt
in elk geval samen met dit van de
overige lokale raden.

Op dit artikel is er een amendement,
voorgesteld door de heren Van Dur-
me en Janzegers dat luidt als volgt :

.,Artikel 10

In artikel 10, 6 1 in het eerste lid op
de vierde regel de tekst na het woord
..leden” alsmede het tweede lid ver-
vangen door wat volgt :

.,.waarvan  drie behoren tot de cate-
gorie bedoeld in artikel 9. par. 1. l”,
vier tot de categorie bedoeld in ge-
noemd artikel, par. 1, 2”, twee tot de
categorie bedoeld in genoemd arti-
kel, par. 1,3O. vijf tot de categorie
bedoeld in genoemd artikel. par. 1,
-Co,  één tot de categorie bedoeld in
genoemd artikel. par. 1, 5”.

Wanneer het aantal leerlingen van de
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onderwijsinstellingen die onder een
schoolraad ressorteren duizend of
minder bedraagt. dan zijn er in de
schoolraad twaalf stemgerechtigde
leden waarvan drie behoren tot de
categorie bedoeld in artikel 9, par. 1,
1”. drie tot de categorie. bedoeld in
genoemd artikel, par. 1, T, één tot
de categorie, bedoeld in genoemd ar-
tikel, par. 1, 3”. vier tot de categorie,
bedoeld in genoemd artikel, par. 1,
40,  één tot de categorie, bedoeld in
genoemd artikel. par. 1, 5”“.

Wordt het amendement gesteund ?
(Ja)
De stemmingen over artikel 10 en het
amendement worden aangehouden.

Artikel 11

5 1. Met het stemgerechtigd lidmaat-
schap van een schoolraad is onver-
enigbaar :

1” het lidmaatschap van het Europees
of Belgisch Parlement, van een ge-
meenschaps- of gewestraad, de natio-
nale regering, v a n  e e n  gemeen-
schaps- of gewestexecutieve, van de
krachtens artikel 107quater van de
Grondwet opgerichte organen van
het Brusselse Hoofdstedelijk Ge-
west, van een bestendige deputatie
en van een college van burgemeester
en schepenen of de functie van voor-
zitter van een openbaar centrum voor
maatschappelijk welzijn :

2” de hoedanigheid van personeelslid
van een ander onderwijsnet, het uni-
versitair onderwijs uitgezonderd ;

3” het lidmaatschap van een inrich-
tende macht van het gesubsidieerd
vrij onderwijs, het universitair onder-
wijs uitgezoaderd ;

4” het lidmaatschap van de centrale
raad of een raad van bestuur ;

5” de hoedanigheid van verantwoor-
delijk leider. vast gemachtigde of vast
afgevaardigde van een vakorganisatie
die de beroepsbelangen van het per-
soneel van het onderwijs behartigt.

Men kan niet tegelijkertijd lid zijn
van meer dan één schoolraad. Met
uitzondering van de personeelsleden
bedoeld in artikel 9, 0 1, 3” en 4“,
kan een personeelslid van het Ge-
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meenschapsonderwijs geen lid zijn
van de schoolraad die bevoegd is
voor de onderwijsinstelling waarin
het tewerkgesteld is.

De personeelsleden van de onder-
wijsbegeleidende diensten kunnen
geen lid zijn van een schoolraad die
in hun werkingsgebied gelegen is.

9 2. Voor de verkiezing van de leden
van de schoolraad bedoeld in artikel
9, 0 1, l”, kan eenieder zich kandi-
daat stellen.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers
dat luidt als volgt :

.,Artikel 11

A. In fine van artikel 11, par. 1. 1”.
bijvoegen :
7,) van een gemeenteraadslid of een
lid van de provincieraad”

B. In artikel 11, par. 1, 2” en 1, 3”
schrappen :
7, , het universitair onderwijs uitge-
zonderd”

C. In artikel 11, par. 1 ,,5”” schrap-
pen.

D. Paragraaf 2 schrappen en vervan-
gen door :
,,§ 2. Voor de verkiezing van de leden
van de schoolraad bedoeld in 9. par.
1, l”, kunnen alleen de ouders van
de regelmatig ingeschreven leerlin-
gen van de onderwijsinstellingen die
onder de schoolraad ressorteren zich
kandidaat stellen.”

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)
De heer Janzegers heeft het woord.

De heer G. Janzegers : Mijnheer de
Voorzitter, de verantwoording van
de ingediende amendementen geldt
ook voor de artikelen 22 en 27. Onze
amendementen hebben tot doel de
politisering niet in de hand te
werken. Wij hebben voorgesteld ook
de mandaten van gemeenteraadslid
en provincieraadslid onverenigbaar
te stellen. In de Commissie heb ik
het voorbeeld gegeven van iemand
die partijsecretaris en gemeente-
raadslid is, die kinderen heeft die
naar het vrij onderwijs gaan, die dus
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wel in een lokale schoolraad zou kun-
nen gekozen worden.

In het ten 50 van het artikel 11 is ook
het probleem gesteld van de syndi-
caal afgevaardigden. Hier had ik het
voorbeeld aangehaald van een leer-
kracht die aanvaardt om bijvoorbeeld
lokaal syndicaal afgevaardigde te zijn
en die niet zou kunnen worden aan-
geduid om in de lokale schoolraad te
zetelen. Er is nog een probleem : wat
is een verantwoordelijke leider ? Is
dit een vaste, gemachtigde leider van
een vakorganisatie ? Men zegt mij
dat dit niet zou slaan op lokale, syn-
dicale afgevaardigden. Ik geef er de
voorkeur aan dat deze mensen wor-
den uitgesloten. In de Commissie
heeft men gezegd dat een lokaal, syn-
dicaal afgevaardigde niet kan zetelen
in een lokale schoolraad.

Op Q 2 hadden wij tenslotte ook nog
een amendement ingediend. Wij stel-
len daar voor om ouders de mogelijk-
heid te geven om bij het schoolbeleid
te worden betrokken.

De Voorzitter : De stemmingen over
artikel 11 en over dit amendement
worden aangehouden.

Artikel 12

Om deel te kunnen uitmaken van een
schoolraad mag men op de datum
waarop het lidmaatschap ingaat, de
leeftijd van 65 jaar niet hebben be-
reikt.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement, voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers
dat luidt als volgt :

,,Artikel 12

Dit artikel weglaten.”

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)
De heer Janzegers heeft het woord.

De heer G. Janzegers : Mijnheer de
Voorzitter, de uitsluiting van de 65-
plussers druist in tegen de stroming
die op dit ogenblik leeft om die per-
sonen nog zoveel mogelijk te betrek-
ken en te laten meetellen in onze sa-
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menleving. Daarom hebben wij dit.
amendement ingediend. Voor het
overige verwijzen wij naar onze ver-
antwoording.

Minister D. Coens : Mijnheer de
Voorzitter, de amendementen die
reeds in de Commissie werden be-
sproken en die wij daar hebben weer-
legd kunnen hier vanzelfsprekend
opnieuw worden ingediend. Wij ver-
oorloven ons echter daar niet meer
op te antwoorden. Wij verwijzen tel-
kens naar wat is gezegd in het ver-
slag. Dit alles om voortdurende her-
haling te vermijden.

De Voorzitter : De stemmingen over
het amendement en over artikel 12
worden aangehouden.

Artikel 13

Wanneer meerdere instellingshoof-
den deel uitmaken van de school-
raad, duiden zij bij consensus degene
aan die met stemrecht zal zetelen in
de schoolraad. Het instellingshoofd
met stemrecht fungeert als afgevaar-
digd-bestuurder van de schoolraad.

Het mandaat van afgevaardigd-be-
stuurder  doet geen afbreuk aan de
bevoegdheid van de andere instel-
lingshoofden bij de uitoefening van
hun ambt. Het heeft enkel betrek-
king op :

1” de voorbereiding van de school-
raad ;

2” de uitvoering van de beslissingen
die de bevoegdheid van één instel-
lingshoofd overschrijden.

Bij ontstentenis van consensus wor-
den de instellingshoofden volgens
een jaarli jkse beurtrol,  volgens
ambtsanciënniteit te beginnen met de
oudste, stemgerechtigd
schoolraad.

lid van de

- Aangenomen.

Artikel 14

0 1. De personeelsleden, instellings-
hoofden uitgezonderd, nemen niet
deel aan beraadslagingen en stem-
mingen omtrent personeelsaangele-
genheden.

0 2. De leerlingen van de laatste twee
jaren van het secundair onderwijs
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worden bij de werking van de school
raad betrokken voor de aangelegen
heden en volgens de regels die d
centrale raad bepaalt.

De Voorzitter : Op dit artikel is e
een amendement, voorgesteld door
de heer Janzegers dat luidt als volgt :

..Artikel 1 4

De tekst :
,,§ 1. De personeelsleden, instellings
hoofden uitgezonderd. nemen nie
deel aan beraadslagingen en stem
mingen omtrent personeelsaangele
genheden.”

vervangen door :
.,$ 1. De leden mogen niet deelne
men aan beraadslagingen en stem
mingen o m t r e n t  aangelegenheden
die hunzelf, of een bloed- of aanver
want tot en met de 4de graad betref
fen.”

De Voorzitter : Het woord is aan de
heer Janzegers.

De heer G. Janzegers : Mijnheer de
Voorzitter, het amendement strek
ertoe de leerkrachten nauwer te be
trekken bij de werking van de school
omdat in de tekst staat dat de perso
neelsleden, instellingshoofden uitge
zonderd. niet deelnemen aan de be
raadslagingen en stemmingen om
trent personeelsaangelegenheden.

De Voorzitter : Het woord is aan Mi
nister  Coens.

Minister D. Coens : Ik meen dat het
overbodig is aangezien er in de arti
kelen 41 en 50 ook staat dat men niet
rechtstreeks betrokkene kan zijn on
zich uit te spreken over deze aangele.
genheden.

Ten gronde en algemener : er zijn
syndicale structuren waarin het per
soneel zijn verantwoordelijkheid kar
opnemen. Wij vinden het niet aange-
wezen om personeelsleden zomaar te
laten beslissen over hun collega’s. a
fortiori over hun eigen directie.

De Voorzitter : De stemmingen over
artikel 14 en het amendement wor-
den aangehouden.

Artikel 15

De schoolraad kiest uit zijn leden een
voorzitter en een ondervoorzitter :
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Voorzitter

deze mogen geen lid zijn van het per-
soneel van de onderwijsinstellingen
die onder de betrokken schoolraad
ressorteren.

- Aangenomen.

Artikel 16

De betrokken insteilingshoofden kie-
zen in hun midden het instellings-
hoofd dat de functie van secretaris
van de schoolraad uitoefent. Wan-
neer slechts één instellingshoofd tot
de schoolraad behoort.  wijst  de
schoolraad op de voordracht van het
instellingshoofd de secretaris aan on-
der de personeelsleden die geen lid
zijn van de schoolraad. De functie
van secretaris is onverenigbaar met
de functie van afgevaardigd bestuur-
der.

- Aangenomen.

Artikel 17

0 1. Het mandaat van de stemgerech-
tigde leden duurt vijf jaar. Het man-
daat van de eerst samengestelde
schoolraad gaat in op 1 april 1991.
Het mandaat is hernieuwbaar.

0 2. Het mandaat in een schoolraad
wordt niet bezoldigd.

0 3. De Executieve bepaalt, op advies
van de centrale raad. de procedure
voor de verkiezing, de coöptatie en
de opvolging van de leden van de
schoolraad.

- Aangenomen.

Artikel 18

Wanneer een stemgerechtigd lid van
de schoolraad niet meer in de moge-
lijkheid is zijn mandaat uit te oefe-
nen. wordt hij opgevolgd door diege-
ne die ten tijde van de laatst georga-
niseerde verkiezing of coöptatie het
best gerangschikt was op de lijst van
niet verkozen kandidaten voor ver-
kiezing of coöptaties. De opvolger
beëindigt het mandaat van zijn voor-
ganger.

- Aangenomen.
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AFDELING III

De samenstelling van de raden van
bestuur

Artikel 19

De raad van bestuur bestaat uit :

1” twee stemgerechtigde leden, ver-
kozen door de studenten die regel-
matig zijn ingeschreven in een onder-
wijsinstelling ressorterend onder de
raad van bestuur. Deze leden moeten
op het ogenblik dat hun mandaat een
aanvang neemt. ten minste het eerste
studiejaar in het hoger onderwijs met
vrucht beëindigd hebben ;

2” drie stemgerechtigde leden, verko-
zen door de afgestudeerde oud-stu-
denten die het einddiploma behaald
hebben en de ouders van de kiesge-
rechtigde studenten bedoeld in 1”.
Voor de aanwijzing van deze leden,
heeft eenieder die naar Belgisch
recht de ouderlijke macht of de voog-
dij uitoefent, of dit uitoefende tot
voor de meerderjarigheid van de
kiesgerechtigde studenten bedoeld in
l”, per raad van bestuur één stem,
ongeacht zijn aantal kinderen dat re-
gelmatig ingeschreven student is in
een onderwijsinstelling, ressorterend
onder de raad van bestuur ;

3” vijf stemgerechtigde leden. ge-
coöpteerd door de in 2” bedoelde le-
den, en door de instellingshoofden.
ressorterend onder de raad van be-
stuur, uit de sociale, economische en
culturele milieus. De centrale raad
moet deze coöptatie ratificeren bin-
nen zestig dagen na ontvangst van de
beslissing tot coöptatie. na verloop
van welke termijn, bij ontstentenis
van een beslissing door de centrale
raad. de coöptatie wordt geacht te
zijn geratificeerd ;

4” vier stemgerechtigde leden, ge-
coöpteerd door de in 2” en 3O bedoel-
de leden. uit de leden van de pedago-
gische colleges van de onderwijsin-
stellingen. ressorterend onder de
raad van bestuur ;

5” de hoofden van de onder de raad
van bestuur ressorterende onderwijs-
instellingen, onder wie één stemge-
rechtigd is ; deze wordt aangewezen
op de wijze bepaald in de artikelen
13 en 20, $ 1.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
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een amendement. voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers
dat luidt als volgt :

Artikel 19

Dit artikel vervangen door wat volgt :

..Artikel  19

De raad van bestuur bestaat uit :

1” drie stemgerechtigde leden. verko-
zen door de studenten die regelmatig
zijn ingeschreven in een onderwijsin-
stelling ressorterend onder de raad
van bestuur ;

2O  twee stemgerechtigde leden ge-
coöpteerd door de onder l” bedoelde
stemgerechtigde leden uit oud-leer-
lingen van de bedoelde onderwijsin-
stelling ;

3” vier stemgerechtigde leden, verko-
zen door het onderwijzend personeel
in een onderwijsinstelling ressorte-
rend onder de raad van bestuur ;

4” vijf stemgerechtigde leden gecoöp-
teerd door de in l”, 2” en 3” bedoelde
leden, en door de instellingshoofden.
ressorterend onder de raad van be-
stuur, uit de sociale, economische en
culturele milieus.

De centrale raad moet deze coöptatie
ratificeren binnen de dertig dagen na
ontvangst van de beslissing tot coöp-
tatie, na verloop waarvan. bij ont-
stentenis van een beslissing van de
centrale raad, de coöptatie wordt
geacht te zijn geratificeerd ;

5O de hoofden van de onder de raad
van bestuur ressorterende onderwijs-
instellingen, onder wie één stemge-
rechtigd is ; deze wordt aangewezen
op de wijze bepaald in de artikelen
13 en 20.  55  1.”

Wordt het amendement gesteund ?
(Ja)
De stemmingen over artikel 19 en het
amendement worden aangehouden.

Artikel 20

5 1. Onverminderd het bepaalde in
artikel 23 zijn de bepalingen van de
artikelen 9, Ej 2, 10, $ 3. 12. 13. 16.
17 en 18 van overeenkomstige toe-
passing op de raden van bestuur.
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Voorzitter

0 2. De personeelsleden, instellings-
hoofden uitgezonderd, en de studen-
ten nemen niet deel aan beraadsla-
gingen en stemmingen omtrent per-
soneelsaangelegenheden.

- Aangenomen.

Artikel 21

De raad van bestuur kiest uit zijn le-
den een voorzitter en een ondervoor-
zitter ; deze mogen geen lid zijn van
het personeel van de onderwijsinstel-
lingen die onder de betrokken raad
van bestuur ressorteren.

- Aangenomen.

Artikel 22

3 1. Met het stemgerechtigd lidmaat-
schap van de raad van bestuur is on-
verenigbaar :

1” het lidmaatschap van het Europees
of Belgisch Parlement, van een ge-
meenschaps- of gewestraad, van de
nationale regering, vaneen Gemeen-
schaps- of Gewestexecutieve, van de
krachtens artikel 107quater van de
Grondwet opgerichte organen van
het Brusselse Hoofdstedelijk Ge-
west, van een bestendige deputatie
en van een college van burgemeester
en schepenen of de functie van voor-
zitter van een openbaar centrum voor
maatschappelijk welzijn ;

2” de hoedanigheid van personeelslid
van een ander onderwijsnet, het uni-
versitair onderwijs uitgezonderd ;

3” het lidmaatschap van een inrich-
tende macht van het gesubsidieerd
vrij onderwijs, het universitair onder-
wijs uitgezonderd ;

4” het lidmaatschap van de centrale
raad of een schoolraad ;

5” de hoedanigheid van verantwoor-
delijk leider, vast gemachtigde of vast
afgevaardigde van een vakorganisatie
die de beroepsbelangen van het per-
soneel van het onderwijs behartigt.

Men kan niet tegelijkertijd lid zijn
van meer dan één raad van bestuur.
Met uitzondering van de personeels-
leden bedoeld in artikel 19, 4” en 5”,
kan een personeelslid van het Ge-
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meenschapsonderwijs geen lid zijn
van de raad van bestuur die bevoegd
is voor de onderwijsinstelling waarin
het tewerkgesteld is.

met toepassing van het stelsel van de
evenredige vertegenwoordiging recht
heeft :

0 2. Voor de verkiezing van de leden
van de raad van bestuur bedoeld in
artikel 19, 2” kan eenieder zich kan-
didaat stellen.

b) zes leden, die rechtstreeks worden
verkozen.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement, voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers
dat luidt als volgt :

De Voonitter : Op dit artikel is er
een amendement. voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers
dat luidt als volgt :

,,Artikel  24

Dit artikel vervangen door wat volgt :
,,ArtikeI  22 ,,Artikel  24

A. In par. 1, 1” bijvoegen : ,,, ge-
meenteraadslid of provincieraads-
lid”.

De centrale raad bestaat uit twaalf
leden, die rechtstreeks worden ver.
kozen.”

B. In par. 1, 2” en 3” schrappen
>, 9 het universitair onderwijs uitge-
zonderd”.

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)

C. In par. 1 ,,5”” schrappen.”

Wordt het amendement gesteund ?
(Ja)

De stemmingen over artikel 24 en het
amendement worden aangehouden.

Artikel 25

De stemmingen over artikel 22 en het
amendement worden aangehouden.

Voor de verkiezing van de in artikel
24, b) bedoelde leden zijn kiesge-
rechtigd :

Artikel 23

Het mandaat van de studenten die
lid zijn van de raad van bestuur duurt
één jaar ; het is hernieuwbaar. Het
eindigt in ieder geval op het ogenblik
dat hij de hoedanigheid verliest van
regelmatig ingeschreven student, in
een onderwijsinstelling die ressor-
teert onder de betrokken raad van
bestuur.

1” de rechtstreeks verkozen leden van
de schoolraden en de raden van be-
stuur ;

- Aangenomen.

AFDELING IV

2” de leden van de schoolraden en de
raden van bestuur die uit de pedago-
gische colleges gecoöpteerd werden ;

3” de instellingshoofden.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement, voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers
dat luidt als volgt :

De samenstelling van de centrale .,Artikel  25
raad

Artikel 24

De centrale raad bestaat uit twaalf
leden :

Punt 2” weglaten.”

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)

a) zes leden worden benoemd door
de Executieve op de voordracht van
de leden van de Vlaamse Raad. Met
het oog op die benoeming dragen de
leden die binnen de Vlaamse Raad
een fractie vormen, een kandidaat
voor per mandaat waarop de fractie

De stemmingen over artikel 25 en het
amendement worden aangehouden.

Artikel 26

6 1. De voorzitter en de twee onder-
voorzitters van de centrale raad wor-
den benoemd door de Executieve, uit
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Voorzitter

een lijst van drie kandidaten, waar-
voor de drie fracties die het grootst
aantal  leden tellen in de Vlaamse
Raad. ieder een kandidaat voordra-
gen.

De ondervoorzitter-secretaris wordt
benoemd door de Executieve op de
voordracht van de fractie die in de
Vlaamse Raad het vierde grootst
aantal leden telt.

De voorzitter, de ondervoorzitters en
de ondervoorzitter-secretaris moeten
behoren tot de leden vermeld in arti-
kel 24.

s 2. Enkel de in 9 1 bedoelde manda-
ten zijn voltijds en zijn bezoldigd. De
Executieve bepaalt de vergoedingen
die kunnen worden toegekend aan de
andere leden van de centrale raad.

9 3. De Executieve bepaalt het admi-
nistratief en geldelijk statuut van de
voorzitter, de twee ondervoorzitters
en de ondervoorzitter-secretaris. De
mobiliteitsregeling die geldt ten op-
zichte van de wedden van het perso-
neel van de diensten van de Executie-
v e .  is van overeenkomstige toepas-
sing op de in dit artikel bepaalde
wedden en toelagen.

De voorzitter. de ondervoorzitters.
de ondervoorzitter-secretaris en hun
rechthebbenden genieten de geboor-
tevergoeding en de kinder-,  wezen-
en weduwenbijslagen evenals alle so-
ciale voordelen en overige vergoedin-
gen. bijslagen en bijkomende bezol-
digingen welke worden verleend aan
de leden van het personeel van de
ARGO of hun rechthebbenden. on-
der dezelfde voorwaarden als de le-
den van dit personeel en hun recht-
hebbenden.

De personen die behoren tot de dien-
sten van de Executieve van de AR-
GO of van een andere instelling van
openbaar nut die onder de Executie-
ve ressorteert, worden. indien ze tot
voorzitter, ondervoorzitter of onder-
voorzitter-secretaris worden  be -
noemd, voor de duur van hun man-
daat ter beschikking gesteld wegens
opdracht, met behoud van hun rech-
ten op wedde, bevordering en pen-
sioen in hun betrekking van her-
komst. De duur van hun terbeschik-
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kingstelling wordt met dienstactiviteit
gelijkgesteld.

Voor de personen benoemd tot voor-
zitter. ondervoorzitter of ondervoor-
zitter-secretaris die niet behoren tot
de in het vorige lid bedoelde catego-
rieën zal de Executieve erover waken
dat het op hen toepasselijk pensioen-
stelsel tijdens de duur van hun man-
daat blijft verderlopen.

De reglementering inzake reis- en
verblijfkosten zoals die geldt voor het
personeel van de diensten van de
Executieve is op hen van overeen-
komstige toepassing.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement. voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers
dat luidt als volgt :

..Artikel 26

Paragraaf 1 vervangen door wat
volgt :

.,$  1. De voorzitter, de twee onder-
voorzitters, de ondervoorzitter-secre-
taris worden op advies van de centra-
le raad benoemd door de Executie-
ve.”

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)
De stemmingen over artikel 26 en het
amendement worden aangehouden.

Artikel 27

5 1. Met het lidmaatschap van de cen-
trale raad is onverenigbaar :

1” het lidmaatschap van het Europees
en Belgisch Parlement. van een ge-
meenschaps- of gewestraad, van de
nationale regering, van een Gemeen-
schaps-  of Gewestexecutieve, van de
krachtens artikel 107quater van de
Grondwet opgerichte organen van
het Brusselse Hoofdstedelijk Ge-
west. van een bestendige deputatie
en van het college van burgemeester
en schepenen of de functie van voor-
zitter van een openbaar centrum voor
maatschappelijk welzijn :

2” de hoedanigheid van personeelslid
van een ander onderwijsnet. het uni-
versitair onderwijs uitgezonderd :

3” het lidmaatschap van een inrich-
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tende  macht van het gesubsidieerd
vrij onderwijs. het universitair onder-
wijs uitgezonderd :

4” het lidmaatschap van een school-
raad of van een raad van bestuur :

Y’ de hoedanigheid van verantwoor-
delijk leider. vast gemachtigde of vast
afgevaardigde van een vakorganisatie
die de beroepsbelangen van het per-
soneel van het onderwijs behartigt.

8 2. Voor de verkiezing van de leden
van de centrale raad, bedoeld in arti-
kel 24, b). kan eenieder zich kandi-
daat stellen.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement, voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers
dat luidt als volgt :

,,Artikel  27

A. In par. 1, 1” bijvoegen : ,.. ge-
meenteraadslid of provincieraads-
lid”.

B. In par. 1, 2” en 3” schrappen
7,) het universitair onderwijs uitge-
zonderd”.

C. In par. 1 ,,5”” schrappen.

D. In par. 2 schrappen ..b)“.

Wordt het amendement gesteund ?
(Ja)
De heer Janzegers heeft het woord.

De heer G. Janzegers : Mijnheer de
Voorzitter, hierbij gelden dezelfde
opmerkingen als bij de amendemen-
ten op de artikelen 11 en 22.

De Voorzitter : De stemmingen over
artikel 27 en het amendement wor-
den aangehouden.

Artikel 28

Het mandaat van de voorzitter. de
ondervoorzitters, de ondervoorzitter-
secretaris en de leden duurt vijf jaar :
het is hernieuwbaar.

- Aangenomen.

Artikel 29

Om deel te kunnen uitmaken van de
centrale raad mag men op de datum
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Voorzitter

waarop het lidmaatschap ingaat. de
leeftijd van 65 jaar niet hebben be-
reikt.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement. voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers,
dat luidt als volgt : ..Artikel  29

Dit artikel weglaten.”

Wordt het amendement gesteund ?
(Ja)
De stemmingen over artikel 29 en het
amendement worden aangehouden.

Artikel 30

Wanneer één van de leden bedoeld
in artikel 24, a), niet meer in de mo-
gelijkheid is zijn mandaat uit te oefe-
nen wordt hij opgevolgd door een lid
-dat voorgedragen wordt door de frac-
tie die het ontslagnemend lid heeft
aangewezen.

Wanneer één van de leden bedoeld
in artikel 24, b), niet meer in de mo-
gelijkheid is zijn mandaat uit te oefe-
nen, wordt hij opgevolgd door dege-
ne die ten tijde van de laatst georga-
niseerde verkiezing het best gerang-
schikt was op de lijst van de niet ver-
kozen kandidaten.

De opvolgers beëindigen het man-
daat van hun voorganger.

De Voorzitter : Op dit artikel werd
een amendement voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers,
dat luidt als volgt : ..Artikel 30

A. Het eerste lid weglaten.

B. In het tweede lid op de eerste
regel de woorden ..artikel 24, b)” ver-
vangen door de woorden ,,artikel
24”.”

Wordt het amendement gesteund ?
(Ja)
De stemmingen over artikel 30 en het
amendement worden aangehouden.

Artikel 31

De Executieve bepaalt op advies van
de centrale raad, de procedure voor
de verkiezing van de leden bedoeld

Vlaamse Raad

in artikel 24, b). De centrale raad
mag ten hoogste voor de helft be-
staan uit personen die tot het onder-
wijzend personeel van de ARGO be-
horen.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement, voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers.
dat luidt als volgt : ,.Artikel  31

Op de derde regel de woorden ,,arti-
kel 24, b)” vervangen door woorden
,,artikel  24”.

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)
De stemmingen over artikel 31 en het
amendement worden aangehouden.

HOOFDSTUK II

Bevoegdheid en werking van de be-
stuursorganen

AFDELING 1

De centrale raad

Artikel 32

Inzake algemeen beleid en bestuur is
de centrale raad bevoegd voor :

1” het opstellen van de neutraliteits-
verklaring van het Gemeenschapson-
derwijs rekening houdend met het
begrip neutraliteit zoals bedoeld in
artikel 17 van de Grondwet ;

2” het opstellen van de verklaring van
gehechtheid aan het Gemeenschaps-
onderwijs van de leden van de be-
stuursorganen ;

3” de oprichting, de samenvoeging en
de afschaffing van onderwijsinstellin-
gen en van andere organismen, res-
sorterend onder de ARGO, rekening
houdend met de door of krachtens
de wet of het decreet opgelegde nor-
men of met de besluiten van de Exe-
cutieve ;

Jo de oprichting, de samenvoeging en
de afschaffing van adviesorganen, pe-
dagogische diensten, gespecialiseer-
de commissies en diensten ;

5” de inrichting van eigen pedagogi-
sche begeleidingsdiensten en autono-
me internaten ;

6” het nemen van initiatieven die in

direct verband staan met het Ge
meenschapsonderwijs. binnen de toe
bedeelde bevoegdheden :

7” de samenwerking. op het centraal
niveau. met de besturen van andere
inrichtende machten en de samen
werking met andere vormen van op
leiding en vorming ;

8” het bepalen over welke instellin
gen de bevoegdheid van een school.
raad of een raad van bestuur zich uit
strekt :

9” het uitvaardigen van richtlijner
voor de materies die niet uitsluitenc
onder één schoolraad of raad van be
stuur ressorteren alsmede voor mate-
ries inzake de niet toegewezen be-
voegdheden ;

10” het opleggen van eenvormige in
terne administratieve documenten ;

11” het beslechten van geschillen tus-
sen schoolraden en/of raden van be-
stuur ;

12” het opstellen van zijn reglement
van orde en van het algemeen mode
van reglement van orde van de
schoolraden en raden van bestuur ;

13” de relaties. in het kader van de
opdracht van de ARGO vervat in ar-
tikel  4, met andere. ook buitenland.
se, publiekrechtelijke inrichtendc
machten van onderwijs en met inter-
nationale en supranationale organisa-
ties :

14” het uitbrengen van een advies aar
de Executieve betreffende de kies
procedure, bedoeld in artikel 31, met
het oog op een evenwichtige verte-
genwoordiging van de betrokker
groepen :

15” het delegeren van zijn bevoegd.
heden. uitgezonderd deze bepaald ir
artikel 42, zi $ 2 en 3.

16” het bepalen van de aangelegenhe-
den waarvoor en de regels volgen:
welke de leerlingen van de laatste
twee jaren van het secundair onder
wijs worden betrokken bij de werking
van de schoolraad.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement. voorgesteld dool
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Voorzitter

de heren Van Durme en Janzegers,
dat luidt als volgt : ..Artikel  32

punt 12  weglaten.“

Wordt  het amendement gesteund ?
/Ja1

De stemmingen over artikel 32 en het
amendement worden aangehouden.

Artikel 33

Inzake pedagogische materies is de
centrale raad bevoegd voor :

1” het bepalen van het pedagogisch
project van het Gemeenschapsonder-
wijs. het algemeen pedagogisch be-
leid. de algemene planning en de
coördinatie van het Gemeenschaps-
onderwijs ;

2” het bepalen van de leerplannen be-
stemd voor het Gemeenschapsonder-
wijs :

3” de coördinatie, op voorstel van de
lokale bestuursorganen, van de pro-
grammatie van de mogelijke studie-
richtingen.

- Aangenomen.

Artikel 34

Inzake personeelsbeleid is de centra-
le raad bevoegd voor :

1” met het oog op het te voeren per-
soneelsbeleid : het administratief be-
heer van de loopbaan van het onder-
wijspersoneel van de ARGO, onver-
minderd de aan de schoolraden en
raden van bestuur voorbehouden be-
voegdheden ;

3” de benoeming, de selectie en de
bevordering van het personeel, werk-
zaam in het Gemeenschapsonder-
wijs. overeenkomstig het personeels-
statuut en binnen de normen vastge-
steld bij besluit van de Executieve ;

3’ de werving, benoeming en bevor-
dering van het personeel van de ad-
ministratieve diensten van de AR-
GO. overeenkomstig het personeels-
statuut en binnen de personeelsfor-
matie vastgelegd bij besluit van de
Executieve :

-P het aanbod van mogelijkheden in-
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zake beroepsvolmaking en perma-
nente vorming, al dan niet in eigen
beheer. van. het personeel behorend
tot de ARGO ;

5’)  het beheer van de bijzondere te-
werkstellingscircuits.

- Aangenomen.

Artikel 35

Inzake materieel en financieel beheer
en inzake investeringen is de centrale
raad bevoegd voor :

1” het opstellen van de jaarlijkse ont-
werp-begrotin,0 en van de jaarlijkse
uitvoeringsrekeningen in het kader
bepaald in titels III en IV :

3,” het beheer van de roerende goede-
ren van de ARGO. onverminderd de
aan de schoolraden en de raden van
bestuur voorbehouden en gedele-
geerde bevoegdheden :

3” het beheer van centrale ontvang-
sten en uitgaven van de ARGO :

4O  het beheer van de gebouwen en de
algemene bouwplanning ;

5” het beheer van de onroerende goe-
deren. onverminderd de aan de
schoolraden en de raden van bestuur
voorbehouden of gedelegeerde be-
voegdheden :

6” de algemene coördinatie van het
vervoer van leerlingen van het Ge-
meenschapsonderwijs :

7O de belegging van de beschikbare
gelden bedoeld in artikel 51. 8 1. 5”
bij de openbare kredietinstellingen ;

8” het opleggen van eenvormige rege-
len inzake het zelfstandig financieel
en materieel beheer van de schoolra-
den en raden van bestuur :

Y het beheer van de middelen. voor-
afgenomen op het geheel van de wer-
kingsmiddelen :

1W de goedkeuring van de begrotin-
gen van de schoolraden en raden van
bestuur en controle op de periodieke
toestandsopgaven en jaarlijkse re ke-
ningen ;

11” het toekennen van de globale do-
taties voor werking en uitrusting.

- Aungenomen.
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Artikel 36

In naam en voor rekening van de
ARGO kan de centrale raad voor de
aangelegenheden die tot zijn be-
voegdheden behoren individuele be-
slissingen nemen. handelingen stellen
en overeenkomsten sluiten. Hij kan
in het belang van het Gemeenschaps-
onderwijs richtlijnen geven aan de
schoolraden en de raden van bestuur.

Voor het vervullen van zijn opdracht
kan de centrale raad onroerende goe-
deren verwerven en vervreemden, er
zakelijke rechten op vestigen en tot
onteigening ten algemene nutte over-
gaan na machtiging van de Executie-
ve.

Binnen de hem toegewezen bevoegd-
heden en behoudens delegatie neemt
de centrale raad beslissingen inzake
het gunnen en uitvoeren van over-
heidsopdrachten voor aanneming van
werken, leveringen en diensten.

- Aangenomen.

Artikel 37

De voorzitter en de twee ondervoor-
zitters zijn gezamenlijk belast met het
dagelijks bestuur van de centrale
raad. Zij worden in hun opdracht bij-
gestaan door de ondervoorzitter-se-
cretaris. De voorzitter bereidt samen
met de twee ondervoorzitters en bij-
gestaan door de ondervoorzitter-se-
cretaris en de personen, bedoeld in
artikel 38. de vergaderingen van de
raad voor en zorgt voor de uitvoering
van de genomen beslissingen. De on-
dervoorzitters staan de voorzitter bij
en vervangen hem wanneer hij niet
beschikbaar is.

Onverminderd de bevoegdheden no-
dig voor het dagelijks bestuur kan de
centrale raad aan de voorzitter. de
ondervoorzitters, de ondervoorzitter-
secretaris. de administrateur-gene-
raal en zijn adjunct andere bevoegd-
heden delegeren.

- Aangenomen.

Artikel 38

Van ambtswege. zonder stemrecht.
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Voorzitter

nemen deel aan de vergaderingen
van de centrale raad :

- de administrateur-generaal ;

- d e  adjunct-administrateur-gene-
raal ;

- de commissaris van de Executieve.

- Aangenomen.

Artikel 39

In alle aangelegenheden die tot de
bevoegdheid van de centrale raad be-
horen vertegenwoordigt de voorzitter
van de centrale raad of zijn afgevaar-
digde, de ARGO in en buiten rechte.

- Aangenomen.

Artikel 40

In spoedeisende omstandigheden
neemt de voorzitter de beslissingen
die zich opdringen teneinde de belan-
gen van de ARGO te vrijwaren.

De beslissingen worden op de eerst-
volgende vergadering voorgelegd aan
de centrale raad, die ze kan herroe-
pen of wijzigen voor zover aan de
beslissingen nog geen uitvoering is
gegeven. Voor het instellen van
rechtsvorderingen. die in het kortge-
ding uitgezonderd, en het sluiten van
minnelijke schikkingen is in ieder ge-
val de voorafgaande instemming van
de centrale raad vereist.

- Aangenomen,

Artikel 41

De leden van de centrale raad ont-
houden zich van het beraadslagen en
het stemmen over aangelegenheden
die henzelf, hun echtgenoten, en hun
bloed- of aanverwanten tot en met
de derde graad persoonlijk aanbelan-
gen.

- Aangenomen.

Artikel 42

9 1. De centrale raad kan slechts
rechtsgeldig beslissen vanaf het ogen-
blik dat hij volledig samengesteld is
en wanneer ten minste de helft van
de leden aanwezig is. Is de helft van
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de leden niet aanwezig, dan wordt
opnieuw een vergadering bijeenge-
roepen, die enkel geldig kan beraad-
slagen en beslissen, ongeacht het
aantal aanwezige leden, over de pun-
ten die voor de tweede maal op de
agenda worden geplaatst.

$ 2. De beslissingen van de centrale
raad worden genomen bij gewone
meerderheid van de aanwezige le-
den.

0 3. In afwijking van 0 1 en 0 2 ver-
eisen de hiernavermelde aangelegen-
heden een gewone meerderheid van
de stemgerechtigde leden binnen de
centrale raad en een drievierde meer-
derheid binnen de stemgerechtigde
leden bedoeld in artikel 24, a) :

1” het opstellen van de verklaring van
gehechtheid aan het Gemeenschaps-
onderwijs ;

2” het bepalen van de minimale voor-
waarden waaraan een personeelslid
moet voldoen, teneinde conform te
handelen met de neutraliteitsverkla-
ring ;

3” het opstellen van het reglement
van orde van de centrale raad, alsme-
de van het algemeen model van
reglement van orde van de schoolra-
den en raden van bestuur ;

4” het opstellen van het reglement
dat de verkiezingen van de leden van
de schoolraden, de raden van bestuur
en de centrale raad regelt ;

50 het aan de voorzitter en de onder-
voorzitters gezamenlijk of individu-
eel delegeren van andere bevoegdhe-
den dan deze van dagelijks bestuur
van de ARGO, en het toewijzen van
bevoegdheden aan andere leden van
de centrale raad of aan personeelsle-
den van de ARGO ;

60 het bestedingsplan van de middel-
en, voorafgenomen op het geheel van
werkingsmiddelen.

9 4. De ontwerp-begroting van de
ARGO wordt opgesteld overeen-
komstig het boekhoudkundig plan
dat de Executieve vaststelt. De voor-
zitter, de ondervoorzitters en de on-
dervoorzitter-secretaris bereiden ge-
zamenlij  k  d e ontwerp-begroting
voor. Wanneer deze voor 1 novem-
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ber van het jaar voorafgaand aan het
begrotingsjaar geen eensgezindheid
over het ontwerp hebben bereikt
trekt de centrale raad de zaak tot
zich. De ontwerp-begroting is nie
aangenomen tenzij de centrale raad
met de bijzondere meerderheid be
paald in fj 3. met elke post afzonder
lijk en met het geheel zijn instem
ming heeft betuigd.

De Voonitter : Op dit artikel is e
een amendement, voorgesteld doo
de heren Van Durme en Janzeger
dat luidt als volgt :

.,Artikel  42

Paragraaf 2 vervangen door wa
volgt :

,,§ 2. De beslissingen worden binnen
de centrale raad genomen bij gewone
meerderheid van de aanwezige le
den.”

Wordt het amendement gesteund 
CJa)
De stemmingen over artikel 42 en he
amendement worden aangehouden.

AFDELING II

De schoolraden en de raden van be
stuur

Artikel 43

De schoolraad en de raad van be
stuur zijn belast met het beleid et
het beheer van de onderwijsinstelling
gen waarvoor zij zijn opgericht.

- Aangenomen.

Artikel 44

Inzake algemeen beheer zijn de
schoolraad en de raad van bestuur
bevoegd voor :

l” de vastlegging van de gedragregels
binnen de school in het kader var
het algemeen model opgesteld dool
de centrale raad ;

20 de samenwerking met andere dien
sten van de ARGO ;

30 de lokale samenwerking met de
schoolbesturen van andere inrichten
de machten ;

40 de samenwerking met en de inte

25t
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gratie in het sociale, economische en
 culturele milieu op plaatselijk vlak :

5” de lokale bevordering van het Ge-
meenschapsonderwijs :

ti1 adviesverlening aan de centrale
raad over de uitbouw van het Ge-
meenschapsonderwijs :

7” adviesverlening aan de centrale
raad over het vervoer van leerlingen
van het Gemeenschapsonderwijs :

8” het opstellen van het reglement
van orde in het kader van het alge-
meen model opgesteld door de cen-
trale raad.

- Aangenomen.

Artikel 45

Inzake pedagogische materies zijn de
schoolraad en de raad van bestuur
bevoegd voor :

1” het goedkeuren op voorstel van
het pedagogisch college van het
schoolwerkplan in het kader van het
pedagogisch project ;

3,” de plaatselijke pedagogische orga-
nisatie.

- Aangenomen.

Artikel 46

Inzake personeelsbeleid zijn de
schoolraad en de raad van bestuur,
rekening houdend met de geldende
normen en statutaire bepalingen. be-
voegd voor :

1” de tijdelijke aanstelling van perso-
neel ten behoeve van de onderwijsin-
stellingen die onder de schoolraad of
raad van bestuur ressorteren. dit on-
verminderd de bijzondere regelen in-
zake het onderwijs van godsdienst of
niet-confessionele zedenleer ;

2” de indienstneming van administra-
tief personeel en meesters-. vak- en
dienstpersoneel ten behoeve van de
onderwijsinstellingen die onder de
schoolraad of raad van bestuur res-
sorteren ;

j” de voordracht aan de centrale raad
van kandidaten voor vaste benoe-
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ming in wervings-. selectie- of bevor-
deringsambten in onderwijsinstellin-
gen die onder de schoolraad of raad
van bestuur ressorteren, dit onver-
minderd de bijzondere regelen inza-
ke het onderwijs van godsdienst of
niet-confessionele zedenleer.

- Aurlgerlomcvl.

Artikel 47

Inzake materieel en financieel beheer
en inzake investeringen zijn de
schoolraad en de raad van bestuur
bevoegd voor :

In spoedeisende omstandigheden
neemt hij de beslissingen die zich op-
dringen teneinde de belangen van de
schoolraad of de raad van bestuur te
vrijwaren. Die beslissingen worden
op de eerstvolgende vergadering
voorgelegd aan de schoolraad of de
raad van bestuur. die ze kunnen her-
roepen of wijzigen voor zover aan die
beslissingen nog geen uitvoering is
gegeven. Voor het instellen van an-
dere rechtsvorderingen, die in kort-
geding uitgezonderd, en het sluiten
van minnelijke schikkingen is in ieder
geval de voorafgaande instemming
van de centrale raad vereist.

1” het aankopen en beheren van ma-
teriaal nodig voor de werking en uit-
rusting alsmede het sluiten van over-
eenkomsten met het oog op gebruik,
huur of leasing van goederen of leve-
ring van diensten ;

- Aangenomen.

Artikel 50

2” het formuleren van de wijze van
invulling van concrete bouwprojec-
ten, dit zowel inzake concept als uit-
voering :

5 1. De bepalingen van de artikelen
41 en 42, 8 1, zijn van overeenkomsti-
ge toepassing op de schoolraad en de
raad van bestuur.

3” het opstellen van de begroting en
de jaarlijkse uitvoeringsrekening.

0 2. De beslissingen worden binnen
de schoolraad en de raad van bestuur
genomen bij gewone meerderheid
van de aanwezige leden.

- Aangenomen.
- Aangenomen.

Artikel 48
TITEL IV

Voor alle aangelegenheden die tot de
bevoegdheid van de schoolraad en de
raad van bestuur behoren kan de af-
gevaardigd-bestuurder overeenkom-
stig de hem verleende delegatie indi-
viduele beslissingen nemen, hande-
lingen stellen en overeenkomsten
sluiten met inbegrip van het gunnen
en uitvoeren van overheidsopdrach-
ten voor aanneming van werken, le-
veringen en diensten. Voor deze aan-
gelegenheden vertegenwoordigt hij
de ARGO in en buiten rechte.

De financiering

Artikel 51

3 1. De financiële middelen van de
ARGO bestaan uit :

1” de op de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap uitgetrokken kredie-
ten ;

20 de vergoedingen voor prestaties
geleverd door de ARGO ;

- Aangenomen.
3” de inkomsten van de onroerende
goederen waarvan de ARGO het be-
heer heeft ;

Artikel 49 4” de schenkingen en legaten ;

De afgevaardigd-bestuurder bereidt
de schoolraad of de raad van bestuur
voor en voert zijn beslissingen uit.

5” de opbrengst van tegoeden en van
de belegging van beschikbare gelden
bij de openbare kredietinstellingen ;

Hij verstrekt advies aan de school-
raad of de raad van bestuur over alle
aangelegenheden die hem worden
voorgelegd.

6” de opbrengst van de vervreemding
van roerende en onroerende goede-
ren voortspruitende uit de in deze pa-
ragraaf vermelde inkomsten.
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9 2. De in fi 1, 1” bedoelde kredieten
mogen de uitgaven dekken voor :

1” de werking van de bestuursorga-
nen van de ARGO ;

2” de administratieve dienstverlening
van de ARGO ;

3” de werking en uitrusting van de
onder de ARGO ressorterende on-
derwijsinstellingen ;

4O de werking en de uitrusting van de
onder de ARGO ressorterende dien-
sten en centra voor pedagogische be-
geleiding en vorming ;

5” het geheel van investeringsmidde-
len volgens het bedrag dat de Vlaam-
se Raad bepaalt.

De saldi van de kredieten bedoeld in
3” en 50 zijn, met behoud van hun
bestemming, jaarlijks overdraagbaar.

- Aangenomen.

Artikel 52

0 1. Jaarlijks wordt voor de ARGO
een begroting opgemaakt met opgave
van alle ontvangsten en van alle uit-
gaven. Het begrotingsjaar valt samen
met het kalenderjaar.

0 2. Het ontwerp van begroting van
de ARGO wordt opgemaakt door de
centrale raad en ter goedkeuring
voorgelegd aan de Executieve. De
Executieve stelt de datum vast waar-
op de ontwerpen worden opgemaakt.

8 3. Indien op de eerste dag van het
begrotingsjaar geen goedkeuring is
gegeven, is de ARGO ertoe gemach-
tigd uitgaven te doen ten belope  van
het bedrag ingeschreven op de begro-
ting van het voorgaande jaar tenzij
het principieel nieuwe uitgaven be-
treft, waartoe geen machtiging is ver-
leend bij de begroting van het vorig
jaar, behoudens andersluidende be-
slissingen van de Executieve.

3 4. Onverminderd het bepaalde in
artikel 51, 0 2, laatste lid en artikel
54,  kunnen de overdracht en over-
schrijding van de begrotingskredieten
niet geschieden dan met instemming
van de Executieve.

- Aangenomen.
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Artikel 53

0 1. De centrale raad legt aan de Exe-
cutieve periodieke toestandsopgaven
over alsmede een jaarverslag over de
werkzaamheden van de ARGO. Hij
verstrekt aan de Executieve alle in-
lichtingen die zij hem vraagt.

9 2. De centrale raad maakt uiterlijk
op 30 juni de jaarlijkse uitvoeringsre-
kening op van de begroting van de
ARGO, alsmede een toestandsopga-
ve van het actief en passief op 31
december van het betrokken jaar. De
rekeningen worden ter goedkeuring
aan de Executieve voorgelegd. Inge-
val het vooropgesteld begrotingse-
venwicht  niet wordt bereikt kan de
Executieve, op advies van haar com-
missaris, de passende maatregelen
treffen teneinde het evenwicht te be-
reiken.

- Aangenomen.

Artikel 54

De schoolraden, de raden van be-
stuur, de door de centrale raad aan-
gewezen onderwijsbegeleidende
diensten en de autonome internaten
beheren op zelfstandige wijze de op
grond van objectieve criteria toege-
kende globale enveloppen voor wer-
king en uitrusting enerzijds en inves-
tering anderzijds. De saldi van de
toegekende enveloppen zijn, met be-
houd van hun bestemming, jaarlijks
overdraagbaar.

- Aangenomen.

TITEL V

Het personeel

HOOFDSTUK 1

Personeel van het Gemeenschapson-
derwijs

Artikel 55

0 1. De Executieve bepaalt het admi-
nistratief en geldelijk statuut van het
personeel van het Gemeenschapson-
derwijs.  

5 2. De Vlaamse Gemeenschap be-
taalt rechtstreeks de wedde uit van
de krachtens de geldende wetten en
reglementen in dienst genomen per-

Autonome Raad voor het Gemeenschapsonderwijs

soneelsleden. die van het contractu-
eel meesters-. vak- en dienstperso-
nee1 uitgezonderd.

$ 3. De ARGO beschikt over een
eigen pedagogische begeleidings-
dienst, waarvan het statuuten de per-
soneelsformatie worden vastgesteld
door de Executieve. op advies van
de centrale raad.

5 4. Om als lid van het personeel van
het Gemeenschapsondenvijs in
dienst te kunnen worden genomen,
moet de kandidaat de neutraliteits-
verklaring ondertekenen waarvan de
tekst door de centrale raad wordt
vastgesteld. Deze bepaling is niet van
toepassing op personeelsleden in
dienst op het ogenblik dat dit decreet
in werking treedt.

- Aangenomen.

HOOFDSTUK II

De administratieve diensten

Artikel 56

De autonome raad beschikt over ad-
ministratieve diensten, die gedecen-
traliseerd kunnen zijn. Zij worden,
onder het gezag van de centrale raad,
geleid door een administrateur-gene-
raal en een adjunct-administrateur-
generaal.

- Aangenomen.

Artikel 57

De personeelsformatie wordt vastge-
steld door de Executieve op advies
van de centrale raad.

De Executieve bepaalt het admini-
stratief en geldelijk statuut van het
personeel van de administratieve
diensten van de ARGO. De organi-
satie van de wervingsexamens wordt
toevertrouwd aan het Vast secreta-
riaat voor werving van het rijksperso-
neel.

- Aangenomen.

Artikel 58

0 1. Onverminderd de bevoegdheids-
toewijzingen in dit decreet wordt in
het statuut van het administratief
personeel bepaald welke organen van
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de ARGO bevoegd zijn voor de be-
slissingen die een weerslag hebben op
de rechtspositie van het personeel.

bedoeld in artikel 5, 0 1, 3,, en 3”. De
beslissingen van die bestuursorganen
welke  een  bevoegdheidsoverschrij-
ding inhouden of strijdig zijn met de
goede naam of met de belangen van
de ARGO, kunnen door de centrale
raad worden vernietigd binnen een
termijn van dertig dagen vanaf hun
toezending.

wezen ambtenaar de vergaderingen
van de schoolraden en raden van be-
stuur bijwonen. Hij kan tevens alle
gewenste inlichtingen en documenten
opvragen.

4 2.. De ARGO wordt gemachtigd.
wat het personeel van zijn admini-
stratieve diensten betreft, deel te ne-
men aan de pensioenregeling inge-
steld bij de wet van 28 april 1958 be-
treffende het pensioen van het perso-
neel van zekere organismen van
openbaar nut alsmede van hun recht-
hebbenden.

De centrale raad bepaalt welke be-
slissingen van de schoolraden en ra-
den van bestuur door hen ter kennis
moeten gebracht worden en binnen
welke termijn. Wanneer de centrale
raad tot vernietiging beslist, kan hij
de zaak terugzenden naar de betrok-
ken bestuursorganen dan wel in
plaats van deze zelf beslissen.

5 3. De Executieve bepaalt het admi-
nistratief en geldelijk statuut van de
commissaris, conform aan dat van de
regeringscommissaris bij een univer-
siteit.

- Aangenomen.

3 3. De eerste benoeming van de ad-
ministrateur-generaal en de adjunct-
administrateur-generaal geschiedt
door de Executieve in afwijking van
de ter zake geldende wettelijke en
reglementaire bepalingen. De Execu-
tieve bepaalt hun administratief en
geldelijk statuut.

0 2. In geval de richtlijnen van de
centrale raad niet worden opgevolgd
treedt de centrale raad regelend op.

9 4. Zij kunnen binnen de grenzen
en voorwaarden vastgesteld door de
centrale raad. gemachtigd worden
een deel van de hen verleende be-
voegdheden over te dragen aan één
of meer leden van het personeel.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement, voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers,
dat luidt als volgt :

$ 1. De commissaris beschikt over
alle bevoegdheden noodzakelijk voor
het uitoefenen van zijn opdracht. Hij
kan hiervoor een beroep doen op
ambtenaren van de diensten van de
Executieve. De Executieve regelt de
procedure voor het beroep en desge-
vallend voor de vernietiging van de
beslissingen van organen van de AR-
GO.

,,Artikel 59

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement, voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers,
dat luidt als volgt :

In 0 1, tweede lid de tweede zin ver-
vangen door wat volgt :

.,Wanneer de centrale raad tot ver-
nietiging beslist, dient hij de zaak,
met redenen omkleed, in eerste aan-
leg terug te zenden naar het betrok-
ken bestuursorgaan. Pas na kennis-
name van de al dan niet gewijzigde
en gemotiveerde beslissing van het
betrokken bestuursorgaan kan de
centrale raad komen tot een nieuwe
en gemotiveerde beslissing.”

8 2. De commissaris van de Executie-
ve kan binnen een termijn van tien
werkdagen beroep instellen tegen el-
ke beslissing van de bestuursorganen
die hij strijdig acht met de wettelijk-
heid en met een verantwoord finan-
cieel beleid. Die termijn gaat in :

,,Artikel 58

1” voor de beslissingen van de centra-
le raad. de dag volgend op de beslis-
sing ;

In 0 3 op de derde en vierde regel de
woorden ,,in afwijking van de terzake
geldende wettelijke en reglementaire
bepalingen” vervangen door de
woorden .,conform  de terzake gel-
dende wettelijke en reglementaire
bepalingen” .”

2” voor de beslissingen van de school-
raden of raden van bestuur, de dag
volgend op de kennisname van de ge-
nomen beslissingen.

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)

Wordt het amendement gesteund ? De stemmingen over artikel 59 en het
(Ja) amendement worden aangehouden.

De stemmingen over artikel 58 en het
amendement worden aangehouden.

Artikel 60

TITEL VI

Toezicht

Artikel 59

0 1. De centrale raad kan steeds inza-
ge nemen van de documenten en be-
scheiden uitgaande van en betrek-
king hebbende op de bevoegdheid en
de werking van de bestuursorganen

(j 1. De ARGO staat onder het toe-
zicht op de wettelijkheid en de finan-
ciële orthodoxie van de Executieve.
Dat toezicht op de wettelijkheid en
het financieel beleid wordt uitgeoe-
fend door een commissaris die door
de Executieve wordt benoemd.

8 2. De commissaris woont met raad-
gevende stem de vergaderingen van
de centrale raad bij en kan zelf of in
de persoon van een door hem aange-
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Artikel 61

TITEL VII

Slotbepalingen

HOOFDSTUK 1

Opheffingsbepalingen

Artikel 62

De artikelen 10 en 11 van het konink-
lijk besluit van 30 april 1957 houden-
de de coördinatie van de wetten op
het middelbaar onderwijs worden op-
geheven met ingang van 1 april 199 1.

De Voorzitter : Wij zijn hier nu al
geruime tijd bezig met in bijna elk
artikel een taalverbetering aan te
brengen. Ik stel voor dat in de toe-
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Voorzitter

komst teksten als deze tijdig aan de
taaladviseurs van de Vlaamse Raad
worden voorgelegd, dan zullen wij in
de openbare vergadering niet meer
met dergelijke verbeteringen ge-
plaagd zitten.

Minister D. Coens : Mijnheer de
Voorzitter, namens de Vlaamse Exe-
cutieve en namens mezelf veront-
schuldig mij voor deze fouten. In de
toekomst zullen wij zulke fouten ze-
ker en vast voorkomen door in fine
een beroep te doen op taalkundigen.
Ik zeg wel in fine. want we moeten
eerst onze gedachten politiek uit-
drukken, en een consensus vinden.
Zoiets zal nooit meer gebeuren.

De Voorzitter : Mijnheer de Minis-
ter, ik zie dat wij mekaar perfect be-
grijpen.

De heer G. Verhaegen : Mijnheer de
Voorzitter, ik heb grote waardering
voor de verbeteringen die mevrouw
Maes aan de teksten wil aanbrengen.
Het gaat niet op hier teksten goed te
keuren die niet beantwoorden aan
ons taaleigen. Maar aangezien de
Vlaamse Raad minstens over één
taalspecialist beschikt, stel ik voor de
commissieteksten aan hem voor te
leggen alvorens ze naar de openbare
vergadering te sturen.

Mevrouw N. Maes : Mijnheer de
Voorzitter, ik sluit mij aan bij deze
opmerkingen, maar  ik  ben  toch
dankbaar dat wij voor de definitieve
goedkeuring nog kunnen rekening
houden met het advies van de taal-
specialisten uit de administratie, wel-
iswaar met uw goedkeuring.

De heer G. Verhaegen : Ik neem
niets terug van wat ik gezegd heb,
maar deze manier van werken heeft
toch ook een nadeel. Als wij over
een taalverbetering van mening ver-
schillen, is er hier geen discussie
meer mogelijk.

Mevrouw N. Maes : Dat is juist.

Artikel 63

Artikel 7 van de wet van 22 juni 1964
betreffende het statuut van de perso-
neelsleden van het rijksonderwijs
wordt opgeheven de dag waarop het
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mandaat van de leden van de centrale
raad, bepaald in artikel 65, ingaat.

- Aangenomen.

Artikel 64

Met ingang van 1 april 1991 worden
opgeheven :

1” artikel 3, 15  1, tweede lid van de
wet van 29 mei 1959 tot wijziging van
sommige bepalingen van de onder-
wijswetgeving, gewijzigd bij de ko-
ninklijke besluiten nr. 413 van 29
april 1986  en nr. 456 van 10 septem-
ber 1986 ;

2” de artikelen 83 en 84 van de Her-
stelwet  van 31 juli 1984 gewijzigd bij
koninklijk besluit nr. 456 van 10 sep-
tember 1986 en bij de wet van 15
december 1986.

- Aangenomen.

HOOFDSTUK II

Overgangsbepalingen

Artikel 65

In afwijking van artikel 24 bestaat de
eerst samengestelde centrale raad uit
negen leden. Zij worden benoemd
door de Executieve op de voordracht
van de leden van de Vlaamse Raad.
Met het oog op deze benoeming dra-
gen de leden behorende tot eenzelfde
fractie binnen de Vlaamse Raad, zo-
veel kandidaten voor als het aantal
mandaten waarop deze fractie bij
toepassing van het stelsel van de
evenredige vertegenwoordiging recht
heeft.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
vooreerst een amendement, voorge-
steld door de heren Van Durme en
Janzegers, dat luidt als volgt :

,,Artikel 65

Dit artikel vervangen door wat volgt :

,,Artikel 65

,,In afwijking van artikel 24 bestaat
de eerst samengestelde centrale raad
uit negen leden. De kandidaatstelling
voor het lidmaatschap van de raad is
open en gesteund op kwalitatieve
gronden, ten individuele titel, met
uitgebreid curriculum. Uit het curri-
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culum moet de deskundigheid van de
kandidaat blijken alsmede de ge
hechtheid van het Gemeenschapson
derwijs  en de deelname aan activitei
ten en/of organisaties tot bevordering
van dit onderwijsnet, niet de ideolo
gische. filosofische of politieke strek
king van de kandidaat. De verkiezing
van de leden gebeurt conform de in
artikel 25 voorgestelde regeling.”

Op dit artikel is er ook een amende-
ment, voorgesteld door de Vlaamse
Executieve, dat luidt als volgt :

.,Artikel 65

Artikel 65 wordt als volgt vervangen

,,Artikel  65 - In afwijking van arti-
kel 34 bestaat de eerst samengestelde
centrale raad uit negen leden. Zij
worden benoemd door de Executieve
op de voordracht van het uitgebreide
bureau van de Vlaamse Raad. Mer
het oog op deze voordracht duiden
de leden van de Vlaamse Raad, die
tot eenzelfde fractie behoren, zoveel
kandidaten aan als het aantal manda-
ten waarop deze fractie bij toepassing
van het stelsel van de evenredige ver-
tegenwoordiging recht heeft.

De voordracht van de leden van de
centrale raad kan pas geschieden na
de publikatie van dit decreet in het
Belgisch Staatsblad.”

Minister Coens heeft het woord.

Minister D. Coens : Het amende-
ment werd opgemaakt in samen-
spraak met collega Van den Bossche
die ook aanwezig was.

De Voorzitter : Worden deze amen-
dementen gesteund ? (Ja)

De stemmingen over artikel 65 en de
amendementen worden aangehou-
den.

Artikel 66

In afwijking van artikel 28 gaat het
mandaat van de leden van de eerst
samengestelde centrale raad in de
dag waarop dit decreet van kracht
wordt en eindigt op 31 december
1992.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement, voorgesteld door
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Voorzitter

de heren Van Durme en Janzegers
dat luidt als volgt :

..Artikel  66

op de laatste regel het jaartal ..1992”
V ervagen door het jaartal . . 1991.”

Wordt het amendement gesteund ?
(Ja)

De stemmingen over artikel 66 en het
amendement worden aangehouden.

Artikel 67

I n  afwijking van de bevoegdheidsver-
delingen waarin dit decreet voorziet,
oefent de eerst samengestelde centra-
le raad tot 31 maart 1991 al de be-
voegdheden uit van inrichtende
macht van het Gemeenschapsonder-
wijs.

Op 1 april 1991 worden de schoolra-
den en de raden van bestuur opge-
richt die onmiddellijk alle. hun door
dit decreet toege kende bevoegdhe-
den opnemen. Vanaf die datum heeft
de eerst samengestelde centrale raad
dezelfde bevoegdheid als de centrale
raad waarin dit decreet voorziet.

In afwachting hiervan blijven de
staatsdiensten met afzonderlijk be-
heer, opgericht krachtens de Herstel-
wet van 31 juli 1984. hun bevoegdhe-
den ui toefenen.

Artikel 68

In afwijking van artikel 42, 0 $ 1, 2
en 3, is voor de in dat artikel expliciet
opgesomde beslissingen binnen de
eerst samengestelde centrale raad
een meerderheid van drie vierde van
de stemgerechtigde leden vereist.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement, voorgesteld door
de heren Van Durme en Janzegers,
dat luidt als volgt :

,.Artikel 68

Dit artikel weglaten.”

Wordt het amendement gesteund ?
(Ja)

De stemmingen over artikel 68 en het
amendement worden aangehouden.
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Artikel 69

De bestaande reglementaire beslui-
ten die het beheer regelen van de
onderwijsinstellingen van het hoger
onderwijs buiten de universiteit blij-
ven van toepassing tot op het ogen-
blik dat de raden van bestuur hun
voile bevoegdheid uitoefenen en
voor zover zij niet strijdig zijn met de
bevoegdheden van de centrale raad.

- Aangenomen.

Artikel 70

ri. 1. Het personeel tewerkgesteld in
het onderwijs. bedoeld in artikel 2.
wordt overgedragen aan de ARGO.
De overgang van de personeelsleden
geschiedt in het ambt waarin zij op
de dag van de overheveling. bedoeld
in artikel 9lbis van de bijzondere wet
van 8 augustus 1980 tot hervorming
der instellingen. zijn aangesteld of
benoemd alsmede in de statutaire
rechtstoestand waarin zij zich op die
dag bevinden ; zij behouden ten min-
ste de bezoldiging en de anciënniteit
welke zij op de voormelde dag genie-
ten.

0 2. In afwijking van 5 1 blijven de
vastbenoemde personeelsleden van
de inspectiediensten van het onder-
wijs, die voor de inwerkingtreding
van dit decreet door het Rijk of door
de Vlaamse Gemeenschap worden
georganiseerd, behoren tot de dien-
sten van de Executieve. Wanneer een
lid van de inspectiediensten van het
onderwijs, met toepassing van het be-
sluit bedoeld in het vorig lid. van de
diensten van de Executieve overgaat
naar de ARGO. geschiedt die over-
gang in een ambt dat gelijkwaardig is
aan het ambt waarin hij voor die
overgang was aangesteld of be-
noemd, met het behoud van ten min-
ste de bezoldiging en de anciënniteit
waarop hij voor die overgang aan-
spraak had.

- Aangenomen.

Artikel 71

3 1. Personeelsleden van de diensten
van de Executieve die, met toepas-
sing van artikel 88, 9 1. van de bijzon-
dere wet van 8 augustus 1980, van
het nationaal Ministerie van Onder-
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wijs zijn overgekomen. evenals per-
soneelsleden die tot voor het in wer-
king treden van dit decreet tot dien-
sten van onderwijs van de diensten
van de Executieve behoorden. kun-
nen door de Executieve worden over-
gedragen a a n  d e administratieve
diensten van de ARGO.

$ 2. De Executieve bepaalt de datum
en de nadere regelen van de over-
gang van de in 9 1 bedoelde perso-
neelsleden naar de ARGO. De over-
gang van de personeelsleden ge-
schiedt met hun graad of een gelijk-
waardige graad en in hun hoedanig-
heid. Zij behouden ten minste de be-
zoldiging en de anciënniteit die zij
hadden of zouden verkregen hebben
indien zij in hun dienst van herkomst
het ambt hadden blijven uitoefenen
dat zij bij hun overplaatsing bekleed-
den.

- Aangenomen.

Artikel 72

De personeelsleden van het Gebou-
wenfonds voor de Rijksscholen kun-
nen, onder de voorwaarden bepaald
door de Executieve, worden overge-
dragen aan de ARGO.

De Executieve wijst de personeelsle-
den aan die naar de administratieve
diensten van de ARGO overgaan ;
zij bepaalt de wijze waarop de overi-
ge personeelsleden van het Fonds bij
de diensten van de Executieve wor-
den ingedeeld.

De in het vorige lid bedoelde perso-
neelsleden behouden bij hun over-
gang naar de ARGO en bij hun inde-
ling in de diensten van de Executieve
ten minste de bezoldiging en de an-
ciënniteit die zij voor die overgang of
die indeling genoten.

- Aangenomen.

Artikel 73

$ 1. Met het oog op het waarborgen
van de noodzakelijke continuïteit kan
de Executieve. vanaf het in werking
treden van het artikel 87, 0 3 van de
bijzondere wet van 8 augustus 1980.
gewijzigd door de bijzondere wet van
8 augustus 1988, drie personeelsleden
benoemen binnen een termijn van 6
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Voorzitter

maanden vanaf de datum van het in
werking treden van het besluit van
de Executieve tot vaststelling van de
personeelsformatie. Zij kan daarbij
afwijken van de vereisten inzake wer-
ving, verandering van graad en
bevordering, zoals vastgesteld in het
besluit van de Executieve dat het per-
soneelsstatuut bepaalt.

De te benoemen kandidaten dienen
aan de volgende voorwaarden te vol-
doen :

1” vastbenoemd personeelslid in het
eerste niveau zijn van de over te dra-
gen diensten bedoeld in artikel 71, Ei
1 en 72. of van de Administratie van
Onderwijs en Permanente Vorming
van het Ministerie van de Vlaamse
Gemeenschap ;

2” een anciënniteit van negen jaar in
niveau 1 hebben als personeelslid van
de in punt 1” bedoelde diensten.

Deze personeelsleden kunnen in de
administratieve diensten van de AR-
GO worden benoemd in een vacante
betrekking van rang 13 van de in toe-
passing van artikel 57 vastgestelde
p e r s o n e e l s f o r m a t i e .  .

0 2. De Executieve voorziet in het
statuut van de administratieve dien-
sten van de ARGO, dat maximaal
drie leden uit het Gemeenschapson-
derwijs  kunnen worden benoemd bij
de administratieve diensten van de
ARGO. Deze personeelsleden die-
nen aan volgende voorwaarden te
voldoen :

1” vastbenoemd personeelslid zijn
van het Gemeenschapsonderwijs ;

2” benoemd zijn in een selectie- of
bevorderingsambt ;

3” een dienstanciënniteit van 12 jaar
als personeelslid van het Gemeen-
schapsonderwijs tellen ;

ic” het bewijs leveren van hoge admi-
nistratieve, wetenschappelijke, tech-
nische of artistieke waarde.

Deze personeelsleden kunnen in de
administratieve diensten van de AR-
GO worden benoemd respectievelijk
in een betrekking van rang 12* 13 en
15.
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Tot de globale in actieve dienst zijnde
ambtenaren van de administratieve
diensten van de ARGO kunnen, op
elk ogenblik, in totaal slechts drie
personeelsleden conform deze para-
graaf behoren.

De Voorzitter : Op dit artikel is er
vooreerst een amendement. voorge-
steld door de heren Van Durme en
Janzegers, dat luidt als volgt :

, ,Artikel 73

In 9 1, eerste lid de tweede zin ver-
vangen door wat volgt :

,,conform  de terzake geldende wette-
lijke en reglementaire bepalingen.”

Op dit artikel is er vervolgens nog
een amendement, voorgesteld door
de Vlaamse Executieve, dat luidt als
volgt :

,,Artikel 73

In artikel 73, 0 2, le lid de woorden
.,2O benoemd zijn in een selectie- of
bevorderingsambt ;” weglaten.”

Wordt het amendement gesteund ?
CJa)
De stemmingen over artikel 73 en de
amendementen worden aangehou-
den.

Artikel 74

Zolang de Executieve geen nieuwe
personeelsstatuten heeft bepaald,
blijven de in de artikelen 70, 71 en
72 bedoelde personeelsleden onder-
worpen aan de thans bestaande sta-
tuutregels, met dien verstande dat de
in laatst genoemde regels toegekende
bevoegdheden worden uitgeoefend
door de bestuursorganen van de AR-
GO op de wijze bepaald in of krach-
tens dit decreet.

- Aangenomen.

Artikel 75

De roerende en onroerende goede-
ren gebruikt voor de organisatie van
het Gemeenschapsonderwijs worden
aan de ARGO overgedragen.

- Aangenomen.
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Artikel 76

Met het oog op het operationeel wor
den van de ARGO kan de Executie
ve. in afwijkin g van de ter zake gel
dende statutaire bepalingen. de nodi
ge maatregelen nemen teneinde per
soneelsleden van haar diensten o
van het Gemeenschapsonderwijs me
een opdracht in deze instelling te be
lasten.

- Aangenomen.

Artikel 77

In afwijking van de statutaire bepa
lingen inzake de werving en de
bevordering kan de Executieve bin
nen een termijn van één jaar vanaf
het inwerkingtreden van dit decreet
bij de diensten van de Executieve die
het onderwijs onder hun bevoegd
heid hebben. leden van het personee
van het onderwijs, houders van he
selectie- of bevorderingsambt van he
hoger onderwijs buiten de universi-
teit, of leden van de administratie
van de Vlaamse Gemeenschap be-
noemen of bevorderen in de grader
van bestuursdirecteur of directeur.
generaal voor zover er vacante amb-
ten zijn. De kandidaten, leden var
het personeel van het onderwijs
moeten houder zijn van een diploma
dat toegang verleent tot de betrek.
kingen van niveau I en een minimum
dienstanciënniteit van 12 jaar lid van
het onderwijzend personeel bewij-
zen.

De kandidaten, leden van het perso-
neel van de diensten van de Executie-
ve moeten titularis zijn van een be-
trekking van ten minste rang 13. Bo-
vendien moeten alle kandidaten het
bewijs leveren van hun hoge admini-
stratieve. wetenschappelijke, techni-
sche of artistieke waarde.

Het aantal personeelsleden dat op
dergelijke wijze kan worden be-
noemd of bevorderd blijft beperkt tot
vijf. Om het totaal van deze vijf per-
sonen te bepalen. moet eveneens re-
kening worden gehouden met de be-
palingen van het koninklijk besluit
van 6 mei 1971 houdende bijzondere
voorwaarden tot het benoemen in
sommige ambten bij het hoofdbe-
stuur van het Ministerie van Onder-
wijs.
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t’oorzitter

De Voorzitter : Op dit artikel is er
een amendement, voorgesteld door
d e  Vlaamse Executieve. dat luidt als
dg :

,,Artikel 77

Aan het artikel 77 (1” lid) worden
volgende wijzigingen aangebracht :

1. tussen het woord ,,hebben,” en het
woord ,,leden"” wordt het woord
,,vastbenoemde” ingevoegd :

1 de woorden ..van het onderwijs,-.
houders van het selectie- of bevorde-
ringsambt” worden geschrapt.”

Minister D. Coens : Het gaat om een
louter technisch amendement.

De Voorzitter
ment gesteund

..
3

Wordt
CJa)

het amende-

De stemmingen over artikel 77 en het
amendement worden aangehouden.

Artikel 78

4 1. De eerst samengestelde centrale
raad stelt binnen zes maanden na het
van kracht worden van dit decreet de
verklaring van gehechtheid aan het
Gemeenschapsonderwijs. bedoeld in
artikel 32, 3” op.

In afwijking van artikel 6. onderteke-
nen deze leden deze verklaring bin-
nen een termijn van dertig dagen na
het verstrijken van de in het vorig lid
bedoelde termijn. De niet onderteke-
ning binnen deze termijn impliceert
het ontslag van rechtswege uit de
centrale raad.
4 3. In afwijking van artikel 55, 9 4
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moet de neutraliteitsverklaring
slechts ondertekend worden door de
kandidaten die als lid van het perso-
neel in dienst genomen worden. na-
dat de verklaring door de centrale
raad werd vastgesteld.

- Aangenomen.

HOOFDSTUK III

Inwerkingtreding

Artikel 79

Dit decreet treedt in werking samen
met de wet bedoeld in artikel 59bis
0 6. eerste Iid van de Grondwet.

- Aangenomen.

De heer C. Moors : Er werd ook nog
een amendement ingediend door de
Regering.

De Voorzitter : Minister Van den
Bossche heeft het woord.

Minister L. Van den Bossche : Bij
artikel 65 werd door de Regering een
amendement ingediend dat betrek-
king heeft op de kandidaturen. Daar-
in wordt voorzien dat de Vlaamse
Raad de voordracht doet aan de Exe-
cutieve en dat die voordracht maar
kan gebeuren na publicatie in het
Belgisch Staatsblad.

Niet in het artikel voorzien, maar po-
litiek in te schatten. is dat de Execu-
tieve. indien zij vóór 1 januari 1989
zal benoemen, dit doet onder de op-
schortende voorwaarde van de inwer-
kingtreding van het decreet.

De heer C. Moors : Normaal blijft
die bevoegdheid in de toekomst toch

Autonome Raad voor het Gemeenschapsonderwijs
Regeling werkzaamheden

voorbehouden aan  de  Vlaamse
Raad ?

Minister L. Van den Bossche : Uiter-
aard. Het betreft hier een overgangs-
artikel waarbij de allereerste wordt
aangesteld. Wij wijzigen niet het arti-
kel voor de definitieve samenstelling
van de Centrale Raad.

De Voorzitter : Dames en heren. ik
maak u er nog attent op dat ook door
één van de verslaggevers, de heer
Baldewijns, tekstverbeteringen wer-
den voorgesteld, zoals vermeld in zijn
verslag bij deze materie, dat bij het
begin van deze vergadering werd uit-
gebracht.

De artikelsgewijze
sloten.

bespreking is ge-

We zullen later de hoofdelijke stem-
ming over het ontwerp van decreet
houden.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Collega’s, morgen
vangt de openbare vergadering aan
om 10 uur met de aan de agenda toe-
gevoegde behandeling van het ont-
werp van financiedecreet voor het
begrotingsjaar 1989. Onmiddellijk
daarna kunnen de interpellaties wor-
den gehouden en zullen wij de agen-
da verder afhandelen.

De vergadering is gesloten.
- De vergadering wordt gesloten om
20.35  uur.
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